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Lördagen den 5 April 1873.
Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades 3 protokollsutdrag för den 4 dennes e. m. och proto 
collet för den 29 sistlidne Mars f. m.

Sedan Herr (Trefven och Talmannen tillkännagifvit, att Herr 
statsrådet Wennerberg anmält sig nu skola på Kong!. Maj:ts nådiga 
befaUmng till Kammaren aflemna några Kongl. propositioner, fram
trädde Hem Statsrådet och öfverlemnade till Hem (Trefven och Tal
mannen Kongl. Maj:ts nådiga propositioner till Riksdagen:

ko) i. fråga om åtgärder för afskaffande af de s. k. säljbara 
apotbekspirvilegierna; ocn

2:o) angående eftergift af statens på leveranskontrakt grundade 
fordringsanspråk mot C. A. Svinhufvud samt hans löftesmän C. B. 
Fitmghoff och A. Hoffman.

på borde?°ng1, pi'opositioriema blefv0 härefter föredragna och lagda

a- k^eiT.karsson: Jag får ödmjukligen anhålla om 14 dagars le
dighet från nksdagsgöromålen, räknadt från och med den 8 i denna 
manad.

Denna anhållan bifölls.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till agerande Stats-Ut- 
SKottets^ den 31 sisthdne Mars och 1 dennes bordlagda utlåtande n:o

“gående regleringen af utgifterna under Riksstatens Nionde huf- vudtitel.
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heta punkten.

Lades till bandlingarne.

2: dr a punkten.

Bifölls.

<):dje punkten.

Horn. a.
Herr Almqvist: Stats-Utskottet har af den anledning att Fän

gelse-direktören Svenonius ej förr än i en mera framskriden ålder 
mträdt i fångvårdens tjenst och der ej tillbragt mer än 13 ar, ansett 
sig icke kunna tillstyrka bifall till Kongl. Mauts proposition om 
pension å Allmänna indragningsstaten för bemälde Svenonius. Jag 
erkänner, att Svenonius sent inträdt i utöfningen af sm tjenst, men 
då han uppnått 66 års ålder och är oförmögen att i det allmännas 
tjenst vidare användas, ansåg sig Fångvårdsstyrelsen ej kunna under
låta att, jemte anmälan af detta förhållande, hos Kongl. Maj:t i un
derdånighet hemställa, att proposition måtte till Riksdagen aflatas 
om pensions beviljande åt honom. En person vid denna ålder, som 
med nit och trohet arbetat i statens tjenst en icke sa ringa tid iar 
väl ej, efter de grundsatser, som i allmänhet följas, böra ställas, 
såsom man säger, på bar backe. Det finnes visserligen en af en 
föregående Riksdag anvisad utväg, som vid föregående tillfallen mast 
anlitas i afseende å fångvårdens tjensteman, da de till följd af ålder 
eller sjukdom blifvit urståndsatte att fullgöra sina tjenstealigganden 
och pension ej beviljats, den nemligen att låta dem fortfarande åt
njuta permission och uppbära tre fjerdedelar af lönen. Statsverket 
kan visserligen derigenom bespara sig några hundra R:dr, men åt
gärden torde i sig sjelf vara föga tjenlig, och jag tror derföre, att 
det varit rätt att öppet framlägga förhållandet för Riksdagen, med 
anhållan om beviljande af erforderlig pension.

Jag får på grund häraf vördsamt anhålla, att Kongl. Maj:ts pro
position i afseende å pension åt Direktören Svenonius måtte af Kam
maren bifallas.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag anhåller att få fästa Kam
marens uppmärksamhet på huru i sjelfva verket med denna sak sig 
förhåller. Fängelse-direktören Svenonius är född 1807, antogs den 1 
April 1860, således vid 53 års ålder, med aflöning på stat såsom 
skrifvarebiträde åt arbetsföreståndaren å Långholmen, och anställdes 
sedermera den 26 Augusti 1861 såsom Direktör vid länscellfängelset 
i Umeå, från hvilken befattning han sedan början af Juli månad sist- 
lidne år åtnjutit tjenstledighet. Det är således en sammanräknad 
tid af knappt 11 år, hvarunder han gjort tjenst såsom längelse- 
direktör och derjemte ett år såsom skrifvarebiträde. För dessa for- 
tjenster om det allmänna fordras det nu, att han skall under hela
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sin lifstid tilläggas full lön såsom pension å indragningsstaten. Mig 
synes, att detta är väl mycket, men deremot tycker jag, å andra 
sidan, att =det vore hardt att, på sätt Utskottet tillstyrkt, helt och 
hållet afstå begäran om pension för Svenonius, då man finner att 
han med hustru och derå barn befinner sig i torftiga omständigheter. 
Jag hemställer derföre, att Kammaren måtte, med afslag å Utskottets 
tillstyrkande, .på det sätt bifalla Kongl. Maj:ts proposition, att halfva 
lönen måtte tillerkännas Svenonius såsom årligt understöd under hans 
återstående lifstid, en hemställan, som jag äfven ämnar göra i afse
ende å . vaktkonstapeln Landgren, när frågan derom förekommer till 
behandling.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad samt Herr Grefven 
och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels af Herr 
Almqvist, att Utskottets förevarande hemställan måtte afslås och Kongl. 
Maj:ts ifrågavarande nådiga framställning bifallas, dels ock af Grefve 
Manier, att Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, skulle 
bifalla Kongl. Maj:ts framställning på det sätt, att såsom pension 
för Direktören T. L. Svenonius efter erhållet afsked beviljades hälften 
af den med hans tjenst förenade lön; framställde Herr Grefven och 
Talmannen först proposition på bifall till Utskottets hemställan, 
hvarvid svarades nej, sedermera proposition på afslag derå och bifall 
till Kongl. Maj:ts framställning, då svaren utföllo med många nej 
jemte några ja, och slutligen proposition på antagande af Grefve 
Mörners förslag, hvilken proposition besvarades med många ja jemte 
några nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

Mom. b.

. Herr Faxe: Jag förmodar, att Grefve Mörner, i enlighet med 
sitt förra yttrande, äfven i afseende å denna punkt har att fram
ställa ett likartadt yrkande som vid den föregående, och skall jag i 
sådan händelse understödja honom.

Grefve Mörner, Carl Göran: Af enahanda skäl, som jag i 
afseende å den förra punkten anfört, anhåller jag, att äfven vakt
konstapeln Landgren måtte tilläggas halfva lönen i pension. Hans 
tjenstetid och öfriga qvalifikationer öfverensstämma nästan helt och 
hållet med Svenonii.

Herr Almovist: Det förhållande, som af den föregående talaren 
angifvits, är fullkomligt riktigt. Men då en person, som varit i sta- 
tmis tjenst, uppnått 66 års ålder och är alldeles oförmögen till att 
lifnära sig, bör väl icke staten mot en sådan person förfara så, att 
denne måste falla kommunens fattigvård till last. Personen i fråga 
är bosatt i^ Malmö, der ensamt hyran för ett rum i det närmaste 
torde uppgå till ett belopp, motsvarande det han årligen skulle er
hålla, om halfva lönen beviljades honom såsom pension. Saken är 
en obetydlighet för det allmänna, för individen är den ej så. Jag 
hemställer om bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Den 5 April, f. m.
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Grefve Mö mer: Jag tillåter mig nämna, atu Landgren både
fvilt 54 år, då lian antogs i statens tjenst. Det felades honom så
lunda endast ett lefnadsår för att lian skulle i afseende derå vant 
berättigad till pension i civilstatens pensionsinrättning. Att en per- 
soT som luinnit så hög ålder, anställes i statens tjenst, förefaller 
mig.’ såsom ett misstag. Men då misstaget redan ar begånget och 
den nu ifrågavarande personen befinnes, jemte ett oforsorjdt barn 
vara i behöfvande omständigheter, synes det mig att ett understöd 
bör honom lemnas, men att för en person i hans lefnadsstallnmg den 
af mm föreslagna pensionen skalle kunna anses såsom fullt UUiack 

'ut Denna pension är, i alla fall, vida större än deri, som vid af
stigande? beviljas soldat, som under hela sin ungdom och man
naålder varit anställd i statens tjenst.

Herr af Klint: I Stats-Utskottet har jag varit af olika mening
med pluralitet*® och yrkat bifall till Kong], Maj:ts proposition och 
;ao- skulle ej ha ansett mig kunna gorå detta, om jag icke funnit, 
att åtgärder' redan blifvit vidtagna för att för framtiden förekomma
en sådan oegentlighet, som otvifvelaktigt ligger deri, att personel 
vid så framskriden ålder, som den omnämnde, blifva antagne 11 ang- 
vårdens tjenst och strax derefter anmälde till pensions erhållande. 
Men då jag erfarit, att allt hvad som bort göras för att förekomma 
detta är gjordt, och då otvifvelaktigt en så ringa pension som 200 
H dr om året, hvilken skulle motsvara halfva lonen, ar allt för obe
tydlig för eu person att lefva af, har jag ej dragit i betänkande att till
styrka Kongl. Maj:ts proposition, å hvilken jag nu yrkar bifall.

Friherre af Ugglas: Jag hemställer huruvida ej de skal, som
af Grefve Mörner framhållits, äro af den beskaffenhet, att Kammaren 
verkligen ej bör gå längre än han föreslagit. Eu person af arbets
klassen som vid 54 års ålder erhåller tjenst och efter 12 4 ars tid 
lemna! 'densamma, bör anses värn af staten för sm moda eisatt, om 
han erhåller en pension, som i alla fall vida ofverstiger hvad som. en 
mängd andra af hans jemlikar i detta afseende erhaller, och jagtrop 
dessutom att, om man vill bereda honom något understöd pa gamla 
dagar från statens sida, bjuder klokheten att biträda Grefve Momers 
förslag, hvarå jag nu anhåller om bifall.

Mellan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Gref
ve‘och Talmannen yttrat, att under densamma både yrkats, dels 
afl Utskottets i detta moment gjorda hemställan måtte atslas och KobS Makts ifrågavarande hemställan bifallas, dels o et af Grefve 
Mörner att Kammaren, med afslag a Utskottets hemställan, skulle 
bifalla KonU. Maj:ts framställning på det sätt, att såsom pensionat 
v aktkonstapeln J. Landgren efter erhållet afsked beviljades hälften 
af den med hans anställning förenade lön; gjordes först, proposition 
nå bifall till Utskottets hemställan, hvarvid svarades nej, sedermera 
nronosition på afslag derå och bifall till Kongl. Mapts iranställning, 
då svaren utföll o med många nej jemte några ja och slutligen proposition 

s antagande af Grefve Mörners förslag, hvilken proposition besvarade» med många ja jemte några nej; oek föhlarades ja no hafva vant öfver- 

vägande.
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Mom. c.

Bifölls.

4:de—8:de punkterna. 

Biföllos.

9:de punkten.

Mom. a och b.

Biföllos.

Mom. c.

Lindhfupplvserf KonJirlM^-.4an: 1 a!?eemle å Under-löjtnanten. 
18R7 vi^ ?? ^ . ■, Maj.ts proposition, att han, som är född

rande hL Skulle fåehelf'fllimnSS^rmåner» öfverstigande hans närva- 
xanae, nan skulle tå behålla pensionen såsom ett tillägg till sina öf
från ,feter’ Sy*?S “i8 Vara en alItför lånfft sträft gifmildhet 
tran Riksdagens sida. Jag erinrar mig, att för tillgå å? tillbaka
en ltSeLb°åroT0?S'-ardtmftare-’ ??“’ efter at* *>a tient under 

, ?^e tld’ ådr°S. S1? 1 tjensten sjuklighet — lag tror gikt eller
mäteribefaUning80 mea°rde JT°m .wglig ^ döfvande affinlandt- 
mareriDemtning men som han derföre ei var i rikets tienst
nom till penliraW Mdaj:\fÖr g°?11att’ 1 stället för att anmäla ho- 
k “ witfnT u ’ befo,rdra hon°m till postmästare i Waxholm hvit-
Po»t BÄe„g 3k8‘te Pä « sätt, hvarmed
. i y^eisen i allo var belåten. Det vore godt om en sådan om

momentet ikunde Undvikas- Jag anhåller, att till
så ridt T /oga! idet V1]äSS> att pensionen skall upphöra, för

Lindhé framdeles vinner sådan anställning, med hvilken är
ZTeLZefr^^ tiU 'ik“ St”‘

ställa^1 anmärka J?*S aid«dning af Grefve Mörners hem
lins Sf mW r ' bör beta' “för så vidt Lindhé icke •
föneförmåner ? tM medför Uka stora eller större

belopp, hvartill pensionen uppgåi“, tv om hanfir eMbJd befa““mg> torde sådant ej böra inre?!» på in?pen”
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sionsrätt; och tillåter jag mig anhålla om proposition på ett sådant 
tillägg.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade Herr Gref- 
ven och Talmannen, att derunder endast hade yrkats att Kong}. 
Makts ifrågavarande, af Utskottet tillstyrkta framställning skulle bi
fallas med det vilkor, att, derest löjtnanten Lmdhe efter erhållet af
sked åter blefve anställd i statens tjenst med åtnjutande af sadana 
löneförmåner, att de uppginge till eller öfverstege aen beviljade pen
sionen, densamma i sådant fall skulle upphöra.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först propo
sition på bifall till Utskottets hemställan, hvarvid svarades manga 
nej jemte åtskilliga ja, och sedermera proposition på ofyanberorda 
yrkande, då svaren utföllo med många ja jemte några nej, och för
klarades ja nu hafva varit öfvervägande.

lQ:de och ll.te punkterna.

Biföllos.

12:te punkten.
Herr Ros: Jag anhåller, att Kammaren ville behjerta denna mo

tion. Af betänkandet synes, att Mellgren är öfver 70 ar gammal och 
tienstgjort vid Dal-regementet i 24 års tid. Han har ej någon pen- 
sionsrltt och är fattig. Nu förestår snart den tid, att han ej vidare 
kan göra tjenst, och i så fall kommer han troligen att falla kommu
nens fattigvård till last. Jag anhåller derföre, att Kammaren matte, 
med afslag å Stats-Utskottets förslag, bifalla motionen.

Herr Hallin: Lika med den föregående talaren hemställer jag,
att Kammaren ville bifalla motionen Jag tillåter mig upplysa, att 
det redan inträffat, att Mellgren blifvit af sjukdom urstandsatt att 
göra tjenst, hvarför vikarie under tjenstgöring mast forordnas, sta
tens omkostnader torde blifva i det närmaste lika störa, äfven om 
framställningen om pension afslås, då Mellgrens sjukdom lärer vara 
af beskaffenhet att ej någon förbättring är att förvänta och i sa tall 
annan person måste i hans ställe förordnas under tjenstgöring vid 
regementet. Under sådana förhållanden synes mig skal forehnnas 
att biträda motionen, hvarföre jag anhaller om afslag a Utskottets 
förslag och bifall till densamma.

Grefve Mörner, Carl Göran: Det vill synas mig, att Utskot
tet kommit till sitt beslut på fullt goda skål. Utskottet yttrar, att 
en framställning om pension för statens tjensteman bör komma tran 
Regeringen och ej från enskild motionär. Den principen torde ta 
anses riktig, motionen må nu komma från Anders Andersson i Nyc
kelby eller hvem som helst. För min del vill jag ej ingå i något 
bedömande af Mellgrens förtjenster eller behof. Jag erinrar mig ho-
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nom val från den tid då jag var student i Upsala och han äfven i 
enahanda egenskap fanns der, men, lemnande derhän de minnen jag 
liar tran denna tid, anser jag nödvändigt att man upprätthåller den 
grundsatsen, att icke godkänna enskilda motionärers framställan om 
beredande af pension åt statens tjenare, och får på denna grund till
styrka bifall till Utskottets hemställan.

Herr von K och: Jag är till alla delar förekommen af Grefve 
Mörner och anhaller om bifall till Utskottets förslag.

. iu •Hei?-11vicen T£i1.^1f1nil,en: Stats-Utskottet har tagit till regel att 
aldrig tillstyrka bifall till enskilda motioner i afseende å pensione
rande af statens tjensteman, och här tyckas skälen att vidhålla re
geln vara så^ mycket större som personen i fråga icke, efter hvad 
motionen utvisar, varit i statens tjenst anställd. Han är nemligen 
endast tillförordnad Andre Bataljons-läkare; och således synes mig 
intet skäl finnas att i detta fall göra ett undantag från berörda regel. 
Jag anhaller om bifall till Utskottets förslag.

Herr af Klint: Jag är förekommen af Grefve Mörner och Fri
herre h unck och yrkar bifall till Utskottets förslag.

Se(!ailrnifiverläggnirigen härefter förklarats slutad samt Herr Grefl
ig !alnjannen ?ttrat, att under densamma hade yrkats dels
bitaj till Utskottets förevarande hemställan dels ock afslag derå 
samt bifall till den i frågan väckta motionen; framställde Herr Gref
ve S- ^ aT?annen proposition på bifall till Utskottets hemställan 
ocn da dervid svarades många ja jemte några nej, förklarade sig 
hafva funnit ja öfvervägande.

13:de punkten.

Grefve Mörner, Carl Göran: Af den recit, som i Utskottets
betänkande förekommer, inhemtas, att länsbokhållaren Wredman är 
berättigad att, efter afskedstagande^ från civilstatens pensionsinrätt- 
ning undfå årlig pension till belopp af 400 R:dr. Nu är det fråga 
om, att lian skad från och med månaden näst efter den, uti hvilken 
afsked honom beviljas, under sin återstående lifstid från allmänna 
mdiagnmgsstaten såsom årligt understöd uppbära det belopp, hvar
med hans nuvarande lön öfverstiger nämnda pension, eller 600 II:div 
JJet skulle således vara en ny bana, som Riksdagen skulle ingå på, 
att till dem, som äro berättigade till pension från Civilstatens pen- 
sionsmrättning, bereda ytterligare tillskott derutöfver. Så vidt jag 
kan erinra mig, är detta första gången något sådant förekommit, och 
jag vagar hemställa om det är rätt att genom begagnande afen om
väg från den föreskrift^ åldern af 65 år till den af 56 år framflytta 
sålunda en persons rättighet att fä fulla lönen i pension. Jag kan 
icke biträda en sådan åsigt, utan yrkar afslag.

Grefve Trolle Wachtmeister: Om någon af de pensioner, som
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blifvit af Utskottet tillstyrkta och af Kammaren i dag beviljade, haft 
skäl för sig, anser jag, att detta är fallet med den pension, som 
af Utskottet här blifvit tillstyrkt för länsbokhållare» Wredinan. 
Han har i mer än 20 år innehaft sin tjenst; och ehuru han under 
den största delen af denna tid vant sjuklig har han det oaktadt 
städse då sjukdomen ej gjort sådant omöjligt, med utmärkt ordning 
och flit fullgjort sina maktpåliggande göromål. Hen omständighet, 
som den siste talaren anmärkte, anser jag icke i detta hänseende 
böra af Kammaren anses såsom skäl att icke bevilja ifrågavarande 
nension. Länsbokhållare» Wredman har till full belåtenhet för sina 
förmän uppfyllt alla sina åligganden och endast den svaraste sjuk
dom har kunnat hindra honom att fortfarande skota sm tjenst. Jag 
yrkar derföre bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad samt Herr Grefve» 
och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden a dels buall 
till den förevarande punkten och dels afslag derå; framställde Herr 
Grefve» och Talmannen proposition pa bifall till punkten och da 
dervid svarades många ja jemte några nej, förklarade sig hafva 
funnit ja öfvervägande.

Grefve Morner begärde votering.

Den 5 April, f. m

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den som bifaller 13:de punkten i Stats-Utskottets Utlåtande 
N:o 11, röstar

Ja;
Den det vill, röstar .

Nej;
Yinner Nej, afslås punkten.
Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 

utfallit sålunda:
Ja—b2.
Nej—13.

14:de—Hide punkterna. 

Bifcllos.

18:de punkten.
Herr von Koch: Då jag oftast bestrida beviljande af anslag i 

de fall, att framställning icke blifvit afKongl. Maj:t derom gjord, anser 
jag mig nu böra tillkännagifva att sådant hinder, enligt mm åsigt, icke 
Kommer, då framställning kommit från Kongl Maj:t, men Riks
dagen valt en annan form och ett sätt, som Riksdagen anser lämp- 
ligare för det afsedda målets vinnande. I detta fall understödjer
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med största glädje Utskottets förslag, emedan det ofelbai*t leder 
till det andamaiet att få fullt tjenstbar embetsmän i stället för dem 
som genom ålder äro oduglige att bestrida sin tjenst. Mitt under
stöd kunde visserligen icke behöfvas i detta fall; men lag harisvn-
nerbet begärt ordet för att betyga Stats-Utskottet min erkänsla derför,
att Utskottet gatt in på. en, enligt min tanke, riktig princip att 
gifva gamla föråldrade tjensteman full pension. Den förändring 
som skedde ar 1840, bar varit allt annat än lycklig. Sjelf blef jas 
visserligen icke lidande derpå; men sedan man afdrog en åttondedel 
åt lonen vid afskedstagande^ bar man sett huru tjenstemännen i 
derå ar etter uppnådd pensionsålder tjenstgöra — och de krypa ikring 
som flugor pa gatorna — och detta emedan de icke kunna undvara 
de inkomster, som de vant sig vid för sig och sin familj. Jag hop
pas att om det framdeles väckes ett förslag, att man skall återgå till 
hvad det var före ar 1840, eller att statens gamla gubbar, som tjent 
ut sm tid, skola fa behålla fulla lönen i pension, så är detta en
uppoffring, som väl betalar sig derigenom, 
bättre skötta. att tjensterna blifva

Grefve Hörn er, Carl Göran: Mot sjelfva saken har fao- in
genting att erinra, men jag både trott, att man skulle i afseende å 
nu ifrågavarande tjensteman vid universiteten tillämpa samma grund
sats, som är gällande för civile tjensteman i allmänhet. Detta skulle 
rS ukee käadeisen till följd af de ordalag, som i Stats
utskottets betänkande aro begagnade. Om en civil tjensteman skall 
vara berättigad att vid 65 lefnadsår afgå med pension på indrag- 
nmgsstat, skall han styrka, att hans helsa .är försvagad; men derom 
förekommer icke något i detta moment, År han vid god helsa, er- 
haUer han icke pension förr än vid 70 års ålder. Jag skulle der
före för min del vilja bifalla detta moment, men med följande för
ändrade lydelse: “Att Riksdagen må till svar å Kongl. Maj:ts nå
diga framställning om anslag till emeriti-löner i underdånighet för
klara, att Riksdagen för sin del medgifvit, det må universitetens 
professorer och adjunkter samt bibliotekarie och räntmästare vid 
“Vartdera uJ,ruversi^.(rJ:e!' vara berättigade att å allmänna indragnings- 
staten uppföras till åtnjutande af pension, för professorer, bibliote
karie och räntmästare af 4,500 R:dr samt för adjunkt af 2,500 R:dr 
under enahanda vilkor som för civile tjenstemäns rätt till pension 
aro stadgade; hvaremot de anslag till emeriti-löner, som nu från
upphöra “ ^ umversiteten höra, vid inträffande ledighet,

of i^familton, Henning: Det kunde väl synas, som om den
gjorda framställning både skäl för sig; men det är

St^dfrlie,ter’ soni här synas mig företrädesvis 
tala för rent bifall till Utskottets förslag. I praktiskt hänseende

det ar alldeles likgiltigt, om Grefve Mörners eller 
stats-Utskottets^ förslag bifalles, emedan det verkligen icke lärer 
mota någon svårighet för en person att vid 65 års ålder få betyg

om
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om minskade arbetskrafter eller sjuklighet. Det skulle således ofel
bart hända, antingen Grefve Horners förslag antages eller icke, att 
alla de universitetslärare som vid nämnda ålder önskade eller be- 
höfde lemna sina platser, i alla händelser skulle komma att göra 
det. Men det finnes dessutom mellan universitetslärarne och civile 
tjensteman i allmänhet den olikhet, att, då en civil tjensteman er
håller afsked med pension, staten icke kan vidare påräkna något af 
hans verksamhet, hvaremot en professor, som vid 65 års ålder tager 
afsked, om han icke är oförmögen till allt arbete, då kan egna sig 
åt en vetenskaplig verksamhet, hvarifrån han under sin tjenstgöringstid 
varit i många fall hindrad till följd af sina mångahanda ålig
ganden dels med examina och dels med konsistoriigöromål. Jag tror 
således, att det verkligen är i vetenskapens intresse som man, så vidt 
möjligt är, bör underlätta för universitetens lärare att taga afsked 
vid den ålder, då de väl icke hafva fulla krafter att sköta sin tjenst, 
men likväl ännu kunna göra vetenskapen ett ganska väsendtligt gagn 
Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Carlson:. De skäl, som bestämt Stats-Utskottet att 
framställa nu föreliggande förslag, äro två, af ganska enkel natur 
och nära liggande. Det ena har redan af universitetens kansler 
blifvit framstäldt, eller att det dubbla åliggande dessa tjensteman 
hafva, att arbeta så väl i sin vetenskap som i egenskap af lärare, 
upphör vid afskedstagande! endast till sin ena del eller den sednare, 
hvaremot deras vetenskapliga verksamhet fortfar och kan med skål 
påräknas såsom gagnande, det allmänna. Dertill kommer ett annat 
skal, att för ingen annan tjenstemannabefattning äro förberedelserna 
för inträde så långvariga och för ingen annan äro föresätta så svåra 
prof som för dessa tjänster. En civil tjensteman kan vanligen på 
3 ä 4 är fullgöra sin akademiska kurs; för en blifvande akademisk 
lärare åtgå deremot 6 å 8 år, och fordringarne å deras vetenskap
liga prof äro vida högre än för någon annan tjenstemannakorps. De 
komma derföre i regeln 5 år sednare in på den bana, der de kunna 
anses vara i statens tjenst; och Utskottet har ansett, att dessa skäl 
till fullo uppväga, hvad som möjligen kan anföras emot det förslag, 
Utskottet här framställt. På grund häraf får jag yrka bifall till 
Utskottets förslag.

Grefve Hörn er: Emot mitt förslag har blifvit anfördt, att
det skulle erfordras längre tid till förberedelse för dem, sopi söka 
anställning vid universiteten, än som vore nödigt för dem, som 
egna sig åt andra tjenstebefattningar. Jag anhåller härvid att först 
få fästa uppmärksamheten på det förhållande, att hvad jag nu 
ifrågasatt för lärarne vid universiteten är detsamma som blifvit, om 
jag icke missminner mig, på. framställning af den siste ärade ta
laren, medgifvet för lärarne vid elementarläroverken, eller att desse 
äro berättigade till pension å allmänna indragningsstaten efter ena
handa grunder, som för civile tjensteman i allmänhet äro stadgade. 
Hvad nu beträffar de erforderliga förberedande kunskaperna, måste 
de ungefärligen vara desamma i det ena som andra fallet. Lärarne
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skola ju alla taga den filosofiska graden, och då man sett, att åt
skilliga docenter afgått från universiteten till elementarläroverken, 
styrker detta mig i den tro, att det som kan finnas Renligt för den 
ena klassen, eller skollärarne, bör icke vara otjenligt för den andra, 
eller universitetslärarne.

Herr Rydin: Till de skäl, som blifvit af två föregående talare
anförda för bifall till Utskottets förslag, vill jag lägga ett tredje och 
ej mindre vigtigt, eller att denna rätt att vid viss ålder erhålla pen
sion eger betydelse icke så mycket för de verkliga innehafvarne af 
universitetstjenster; ty desse kunna lätt derförutan få tjenstledighet 
och derigenom befrielse från föreläsningar, hvarpå vi hafva exempel 
både i Upsala och Lund; utan framförallt för de yngre lärarne, som 
egna sig åt universitetsverksamheten, så att desse skola i någon mån 
kunna se den tid, då de kunna hoppas få befordran. Man bör be
sinna, att de särskilda platserna vid universiteten äro särdeles unika, 
och i allmänhet finnes det endast två sådana platser i Sverige. Till 
följd deraf blir det afskräckande att ingå på eu bana, der man icke 
har framtiden i sin hand. Detta är till exempel förhållandet med 
professionerna i astronomi, österländska språk och vissa delar af natur
vetenskaperna, och den, som egnar sig åt något af dessa ämnen, har 
mycket svårt att kunna beräkna någon befordran. Det finnes exempel på 
att personer, som gått in vid universiteten, under det professorn i äm
net varit 60 år, likväl fått vänta 12 ä 13 år innan de vunnit någon 
befordran, och man har sett att i Lund en person, som skött en pro
fession i 12 år, icke lyckats erhålla någon befordran, emedan pro
fessorn i ämnet ännu icke är i tur att blifva emeritus. Den största 
fördelen af att bifalla detta förslag är således, att man skall under
lätta möjligheten att erhålla universitetslärare. Det är deremot af 
mindre vigt för dem, som redan erhållit platser.

Hvad angår den förändring, som af en föregående talare blifvit 
påyrkad, eller att denna pensionsrätt endast skulle medgifvas under 
enahanda vilkor, som för civile tjänstemäns rätt till pension äro stad
gade, så vill jag till en början fästa uppmärksamheten derå, att Stats
utskottet enhälligt ansett sig icke böra uppställa dessa vilkor, utan 
föreslagit att gifva ifrågavarande tjenstemän en särskild ställning. Vi
dare torde jag få erinra om ett förhållande, som står härmed i sam
manhang, eller att, om det skulle föreskrifvas styrkt sjuklighet så
som vilkor för denna pensionsrätt, skulle säkerligen några tveka att 
begära läkarebetyg öfver brutna krafter. Jag vet en emeritus för 
närvarande, som ganska länge dröjde att begära emeritilön, ty han 
sade, att det var detsamma, som att medgifva, att han var oduglig, 
ehuru han kände sig vara vid full arbetskraft. Om man deremot 
gifver eu sådan person ovilkorlig rättighet att efter uppnådda 65 
lefnadsår draga sig tillbaka från universitetsverksamheten, hvarige
nom lian Iemnar rum för de yngre, och att sedermera använda sina 
krafter odeladt i vetenskapens tjenst, blir ställningen deremot helt, 
annan än förut. Till följd af de förhållanden, som för närvarande 
ega rum, har det egendomliga inträffat, att eu professor vid 60 år 
och en annan vid 62 år varit emeriti. under det att emeritilön icke '
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funnits för en sjuttioåring. Om man verkligen vill universitetens 
förkofran, om man vill underlätta möjligheten för dem att draga till 
sig nya krafter, _ skall just borttagandet af det vilkor, som är gäl
lande för civile tjenstemäns rätt till pension, vara ett kraftigt medel. 
Detta är en lifsfråga för universiteten; ty under nuvarande förhål
landen dragas de yngre krafterna ifrån dem. Det har just i de*sa 
dagar händt, att en yngre akademisk lärare blifvit erbjuden 6,000 
riksdalers lön om året, om han ville lemna universitetet fpr en an- 
nan verksamhet; men af intresse för det vetenskapliga lifvet, och då 
han tyckte, att konjunkturerna sago ganska goda ut, antog han icke 
anbudet. Det är naturligt, att möjligheten för universiteten att få 
unga krafter skall blifva större, om dessa kunna beräkna, när de 
skola erhålla befordran.

Beträffande _ elementarlärarne har samme talare yttrat, att de 
skulle behöfva lika grundliga förberedande studier, som universitetets- 
lärarne. Det kan visserligen vara sannt om många af dem; men 
å andra sidan hafva vi också många elementarlärare, som, från att 
vara endast ett par år studenter, blifvit ordinarie lärare, och, under 
den sista tiden halfva en sådan mängd nya lärareplatser blifvit ska
pade, att jag tror, att om man går igenom antalet af elementar
lärarne, skall man finna, att rätt många af dem icke äro graduerade. 
Att under sådana förhållanden, och särskildt i betraktande af de 
uppoffringar, som alltid följa med den vetenskapliga verksamheten, 
ställa universitetslärarne i jemnbredd med elementarlärarne. tror jag 
icke är fullt riktigt. Jag kan emellertid icke vara annat än tack
sam för det understöd, som den värde talaren gifvit mitt förslag, äf
ven om det skett med någon modifikation; ty det visar, att han in
sett det rätta i förslaget.

Slutligen anhåller jag att få förklara min ställning till frågan. 
Vid läsningen af statsrådsprotokollet till den Kong!, propositionen 
fann jag deri uttryckt den tanke, att man borde göra allt hvad som 
kunde göras för denna pensionering, och ehuruväl Kongl. Maj:ts pro
position var inskränkt till att begära ett begränsad antal emeriti- 
löner, fanns dock sjelfva principen af Kongl. Maj:t gillad, och här 
är icke fråga om den ena eller andra personen, utan att godkänna 
eller ogilla denna princip. När Utskottet varit ense och formulerat 
detta förslag på sätt som skett, hemställer jag, huruvida det är skäl 
att i detta hänseende göra någon ändring.

Herr Carlson: Jag anhåller endast att få lemna en upplysning 
med anledning af en talares yttrande, att, då det var under inver
kan af mig, som lärarne vid elementarläroverken vid 1856 års riks
dag fingo rättighet att uppföras på indragningsstat under samma vil
kor, som för civile tjensteman, det vore en inkonseqvens af mig att 
nu biträda Utskottets hemställan. Jag får erkänna, att det visser
ligen var på motion af mig lärarne fingo denna rättighet, men jag 
yrkade då, att de vid 60 års ålder och efter JO tjensteår skulle upp
föras på indragningsstat. Kanske var skilnaden mellan detta yrkande 
ochj hvad som gäller för civile embetsman alltför stor för att mitt 
yrkande skulle kunna bifallas. Emellertid tror jag, att i sjelfva sa
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ken tillräckliga skäl förefinnas för eu olikhet i afseende på tjenste- 
ålder. En lärare vid ett elementarläroverk är icke underkastad sam
ma allvarsamma lärdomsprof, som en universitetslärare. För att 
blifva skoladjunkt fordras att vara filosofie kandidat och för att er
hålla lektorsbeställning att vara filosofie doktor, då deremot en blif
vande universitetslärare måste ega studier af djupare beskaffenhet. 
En universitetslärares krafter tagas äfven i högre grad i anspråk 
än en skollärares, ty han måste följa sin vetenskaps utveckling i dess 
olika grenar. Om universitetsläraren skall hafva 37 ä 40 tjensteår 
innan han blir pensionsmessig, skulle det ej inträffa förr än vid långt 
sednare ålder än 63 år.

Det är på dessa skäl Utskottet framlagt förevarande förslag, 
hvilket jag anhåller att Kammaren behagade bifalla.

Grefve Mörner: De förhållanden, som den talare anförde, hvil
ken hade ordet näst före den siste, voro efter min uppfattning så
dana, att alla de olägenheter, som han angaf såsom för närvarande 
befintliga, äfven framgent skulle kunna komma att fortfara. Något 
intyg om sjuklighet eller oförmåga att tjenstgöra fordras ej för att 
erhålla emeritilön, utan den omständigheten, att en professor är den 
äldste, är härvid tillräcklig, derest emeritilön är ledig. Kan rädsla 
för att uppgifva sig vara den äldste nu afhålla en professor från att 
söka emeritilön, så lärer väl samma rädsla framgent böra afhålla 
honom från att begagna sig af förmånen att blifva uppförd på in- 
dragningsstat. Beträffande vidare hvad som blifvit sagdt derom, att 
mindre anspråk ställas på lärare vid elementarläroverken än på de 
akademiska lärarne, så må detta gälla med afseende på de högre 
platserna vid universiteten, men då det finnes exempel på att perso
ner blifvit kallade till docenter utan att hafva tagit graden, lära väl 
dessa få börja att räkna tjensteår utan att öfverdrifna anspråk i 
kunskapsväg kommit i fråga. De åter, som vid elementarläroverkens 
starka utveckling under den sednare tiden tillerkänts befordringsrätt 
utan att hafva fullgjort prestanda, grunda denna sin rätt på Kong! 
Mai:ts nådiga medgifvande i det speciel^ fallet; de utgöra således 
undantag, och undantag böra väl ej åberopas såsom regel. Sådana 
undantag hafva äfven egt rum för professorer, ty det har funnits så
dana,—för öfrigt utmärkt skicklige män — hvilka, utan att hafva ta
git någon akademisk grad, erhållit professors anställning. Möjligen 
kunna sådana fall äfven framgent inträffa.

Jag tillåter mig fästa uppmärksamheten på, att om detta förslag, 
sådant det nu föreligger, oförändradt antages, kan inträffa, att eu 
person kan vid 64 års ålder befordras till professor och vid 65 år 
afgå med full pension på indragningsstat efter den högre, nyss till
trädda lönen. Jag kan ej finna den lagstiftning god, som gör möjligt 
att i vissa fall professorsplatserna kunna blifva endast en gradpassering 
till allmänna indragningsstaten.

Hvad angår de betänkligheter, som den talare, mot hvilken jag- 
först vände mig, uttalat deremot, att unge män skulle genom utsig- 
ten att erhålla stora ekonomiska fördelar kunna förmås lemna uni
versiteten, så kan jag ej dela hans farhågor, utan anser tvärtom, att
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det vore en fördel om de unge universitetslärarne kunde från univer
siteten befordras till förmånliga anställningar inom andra fack, emedan 
dessa utsigter till snabb befordran säkerligen skulle verka derhän, att 
andre duglige unge män skulle dragas till universiteten och till följd här
af sökande med utmärkta egenskaper aldrig felas till befattningarne vid 
universiteten. Nu har man att befara mycket större olägenheter der
af, att universiteten få behålla de en gång i de lägre graderna an
tagne iärarne till dess de blifva utgamla eller åtminstone olämpliga 
att till gagn för universitetet befordra. Adjunkter hafva vid uni
versiteten funnits, Indika innehaft sina platser sedan så lång tid till
baka, att man knappt minnes när de antogos, och af dem hafva uni
versitetet oftast haft föga gagn och glädje.

Jag vidblifver mitt förra yrkande.

Herr Nordström: Utan tvifvel kunna åtskilliga anmärkningar 
göras mot det förslag, Stats-Utskottet i denna vigtiga, jag vågar säga, 
kulturfråga framlagt, men jag tror, att alla de anmärkningar, som 
den sednaste talaren gjorde mot förslaget, i sjelfva verket reducera 
sig till något, som står öfver mensklig förmåga att förekomma. In- 
dividuela fall kunna förekomma inom hvarje organisationskrets, som 
ej fullständigt passa in på organisationens förutsättningar, liksom 
inom den lefvande naturen arter finnas, hvilka visa ganska märkvär
diga afvikelse!’ från det, de normalt borde vara, ifall naturen utan 
hinder fått bringa sina skapelser till deras fulla och obehindrade ut
veckling. Man kan ej gerna på grund af ett och annat individuel 
undantag låta den ledande grundsatsen i sjelfva författningen brytas. 
Undantagsförhållandet må pröfvas och bedömas sådant det företer 
sig in casu. Hvad beträffar den sednare talarens anmärkning angående 
de civile tjenstemännens bibehållande på indragningsstat, så är frågan 
derom ännusub judice, och jag tillåter mig göra (len invändning, att 
hvad som i detta hänseende kan komma att tillgöras i framtiden, 
veta vi ju ej och kunna således ej heller nu bedöma. I detta fall 
måste vi taga verkligheten sådan den är, och för min del kan jag ej 
inse, att, om professorerne få rättighet att uppföras på indragningsstat, 
såsom nu är föreslaget, och sedermera en förändrad organisation af 
hela den civila embetsmanna-horpsens pensionering sker, något hinder 
deri finnes för att taga äfven professorerne i betraktande ur samma 
synpunkt, som bestämt de förändrade förhållandena i afseende å civil
staten. Kan man nu göra ändring i tjenstemännens förhållande, kan 
man äfven göra det en annan gång i en framtid; något konstant här
vid finnes icke. Ifrågavarande anmärkning finner jag således i intet 
afseende bindande.

Att det skulle vara väl, om unge män efter någon tids lärare
verksamhet vid universiteten ginge derifrån, så att andra, lika göda 
eller möjligen bättre, komme i stället, vill jag ej bestrida. Kasta vi 
oss in på möjligheternas område, kunna många förnuftiga konklusio
ner uppställas, hvilka dock ej alltid inträffa i verkligheten. Vi hafva 
en 300-årig universitetshistoria, och granska vi den, skola vi ej deri 
finna mycket, som understödjer den siste talarens åsigt. Vi hafva 
sett unge män gå från universiteten till andra befattningar, men att
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de sedermera gått tillbaka, derpå skall man väl ej kunna visa många 
exempel, om ens något.

Hvad beträffar den anmärkning, som samme ärade talare gjorde, 
att någon kunde blifva befordrad till professor vid 64 års ålder och.

detta. förslag antages, vid 65 år blifva berättigad att uppföras 
på mdragningsstat, tror jag en sådan händelse tillhöra de stora säll
syntheterna. Har en man med utmärkta själsgåfvor stannat i en 
lägre^ tjenstegrad vid _ universitetet till dess han ingått i sin lefnads 
64:e år och då först vid inträffande ledighet kunnat vinna befordran, 
så är långsamheten ej en följd af bristande kunskap och förmåga, 
utan deraf att porten till den professur han förtjent att tidigare er
hålla ej öppnat sig förr; och dessutom, om en sådan man, som er- 
halht ett erkännande af sin skicklighet deri, att han vid 64 års ålder 
Dumt professor, ett år derefter kände sina krafter försvagade; skulle 
nan då kunna anses vara oförtjent af den här ifrågasatta fördelen?

Underkasta vi de anmärkningar, den sednaste talaren framställt, 
en närmare skärskådning ur denna kulturfrågas speciela synpunkt 
förlora de väsendtligt af den betydelse, de vid första uttalandet 
tyckas ega, och den vigt man vid ett flyktigt betänkande möjligen 
vall tillerkänna dem försvinner. Hör min del måste jag betyga Ståts- 
Utskottet min tacksamhet för det verkligt lyckliga, sätt att lösa denna 
fråga, som så länge utgjort ett föremål för allvarliga bekymmer.

, '®err. trefven och Talmannen tillkännagaf, att anslag blifvit ut- 
färdadt till sammanträdets fortsättning kl. 7 e. m.

Herr Statsrådet Wennerberg: I mitt anförande till statsråds
protokollet angående ifrågavarande angelägenhet finnes främst fram
hållen fördelen för universitetens tjensteman af en pensionering från 
allmänna indragningsstaten, öfverensstämmande med den af Stats- 
Utskottet föreslagna anordningen. På skäl. som i samma protokoll 
finnas andragna, har Kong]. Maj:t dock funnit, att frågan om eu så
dan anordning borde för närvarande förfalla, Hå nu likväl Utskottet 
enhälligt tillstyrkt den af Herr Eydin väckta motionen, hvilken, derest 
den af Riksdagen bifalles, onekligen kommer att för universiteten 
medföra den största förmån, kan jag ej annat än på det lifligaste 
önska, att den _ åsigt, som gjort sig gällande inom Utskottet, äfven 
måtte blifva Riksdagens. Jag har önskat att offentligt få uttala 
denna mm mening, ej blott för sakens, utan äfven för min e«-en 
skull.

Herr Berlin: De stora, jag kan väl säga oskattbara fördelar, 
som otvifvelaktigt skola komma vetenskapen och universitetet till 
godo om Stats-Utskottets förslag af Riksdagen antages, skulle lida 
en högst kännbar minskning genom det tillägg dertill, som af eu ärad 
talare blifvit ifrågasatt. Icke allenast på de grunder, som af flere 
föregående talare blifvit anförda, utan äfven till en följd af en annan 
ganska betydande svårighet, som samma tillägg skulle medföra, måste 
jag motsätta mig detsamma. Civile embetsman måste för att erhålla 
pension hafva uppnått 70 år eller, om de kunna styrka att deras
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helsa är försvagad, åtminstone 65 år, men de skola derjemte hafva 
tillbragt vid pass 40 år i statens tjenst. Om det nu bestämmes att 
för universitetetslärarnes pensionsrätt skulle gälla samma föreskrifter 
som för civile embetsman, måste naturligtvis äfven nämnda förbehåll 
om viss tjensteålder på dem tillämpas, och då komme det att inträffa, 
att endast få bland dem skulle kunna erhålla pension vid 65, knappt 
vid 70 års ålder, nemligen endast de, som inträda i statens tjenst vid 
omkring 25 års ålder och sedan dermed fortfa.rit, något som endast 
undantagsvis torde vara händelsen. Universiteten skulle således vara 
utsatta för samma olägenhet som hittills, eller att behålla lärare i 
tjenst utöfver den ålder, då deras krafter som lärare i allmänhet 
äro medtagna och de behöfva ersättas åt yngre och kraftigare lärare, 
om de och sjelfva ännu kunna verka såsom vetenskapsmän. Denna 
omständighet kan till och med hafva inflytande på valet af. lärare 
vid tjenstlös tillsättande derigenom, att man. tvekar att dertill utse 
eu äldre, Om ock skickligare, sökande endast derföre, att denne i brist 
på tjenstår kan komma att alltför länge blifva qvarsittande på sin 
plats.

Jag anhåller att få förena mig med dem, som yrkat bifall till 
Utskottets förslag oförändradt.

Grefve Hamilton: Sedan Herr Statsrådet och Chefen för 
Ecklesiastik-departementet undanröjt den enda verkliga betänklighet, 
som synts mig kunna framställas motförslaget, skulle jag kunna afstå 
från ordet, men jag är likväl angelägen att uti denna fråga, som 
jag anser för en universiteternas lifsfråga, undanrödja äfven de min
dre betänkligheter, som kunna hysas af en eller annan, och ber jag 
derföre, att med anledning af Grefve Mörners sista yttrande få tillägga 
några ord. Talaren anmärkte till en början, att om det bland, skol
lärare funnos åtskillige, som icke voro graduerade, så egde jemväl 
samma förhållande rum bland universitetslärarne. Att undantagen i 
detta sednare fall dock äro högst sällsynta, lär väl den ärade talaren 
nödgas medgifva. Bland professorerne vid rikets båda universitet 
finnas visserligen två, som icke ursprungligen i Sverige erhållit sin 
grad, men båda hafva likväl särdeles väl dokumenterat sig för sina 
professioner. Den ene af dem var redan, . då lian blef professor i 
Upsala, professor vid Vetenskapsakademien bär i Stockholm, hvilket 
val torde vittna om en lärdom, som kunde göra den akademiska gra
den öfverflödig. Hvad docenterne angår, så är det sann! att för länge 
sedan några blifvit kallade till docenter utan att hafva tagit graden, 
men i de sällsynta fall, då sådant egt rum, har det dock icke skett, 
utan att den sålunda kallade, i det ämne, för hvilket han kallats till 
docens, aflagt prof, som förvissade professorn i ämnet, om hans dug
lighet för befattningen. Det eger jemväl den stora skilnaden rum 
mellan docenten och skolläraren, att den förre icke har någon ordi
narie tjenst, icke någon aflönad tjenst på stat, och detta inverkar 
väsendtligen på frågan. Ganska få blifva do center, förr. än vid några 
och tjugo års ålder, eller vid en ålder, då de civile.tjenstemännen 
vanligen redan räkna extraordinarie tjensteår. En civil .tjensteman 
kan efter ganska få år erhålla en om ock obetydlig aflöning, då det
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deremot hittills berott alldeles på slumpen om eller när eu docent 
kunde påräkna ordinarie tjenst vid universitetet. Det blir vanligen 
först vid en ganska framskriden ålder, som docenten tillträder en 
ordinarie_ befattning, och detta gör att man omöjligen kan föreskrifva 
en viss tjensteålder, för att han skall vara berättigad till pension.

Samme talare yttrade äfven att föreskriften om en viss pensions
ålder för professorerne i viss mån vore menlig, emedan de nu kunna 
få ementilön blott på grund af att vara äldste sökande. Denna olä
genhet för professorerne torde de väl sjelfve bäst kunna bedöma, 
och vid båda universiteten finnes ej någon afvikelse från den mening, 
när af universitetslärare uttalats, nemligen önskan att få en pensions
ålder bestämd. . En sådan bestämmelse liar äfven andra fördelar med 
sig. Om en universitetslärare, såsom äldst, vore berättigad till emeriti- 
lön, kan det för honom finnas ganska många skäl att dock ej söka 
den; han behöfver ej uppgifva den omständigheten att han fortfarande 
finner sig tjenstbar, utan ^ det kan vara af välvilja mot en kamrat, 
som är deraf i större behof, eller af andra skäl. Kanslern skulle då 
svårligen kunna begagna den omständigheten att han icke begärt 
emeritilön såsom skal att vägra honom tjenstledighet, om han sedan 
begär sådan. Skulle deremot en professor, som uppnått den ålder, 
att han kan på indragningsstat öfverföras, icke vilja begagna sig 
deraf, utan finner det vara för sig fördelaktigare att stanna qvar i 
tjenst, då är det ett giltigt skäl för kanslern att sedermera, när han 
begär tjenstledighet, vägra densamma och på så sätt hafva fullt tjenst
bar lärarekrafter, hvilket under nuvarande förhållanden är omöjligt.

Den ärade talaren anförde också adjunkternes höga ålder och 
långa tjenstetid, som han ansåg sträcka sig till och med bortom 
gränsen för den nu lefvande generationens minne, eller med andra 
ord tillhöra historien. Jag medgifver att det finnes två temligen 
gamla adjunkter, men de skulle kanske ej hafva varit lika gamla, om 
en gräns funnits bestämd, inom hvilken professorn varit pensions- 
berättigad; i det ena fallet beror det dock verkligen icke på profes
sorns ålder, tyT adjunkten är äldre än professorn. Sjelfva det ovissa 
i befor dringen inom universitetet gör att personer aldrig kunna be
räkna när de en gång skola tillträda en högre tjenst, emedan afgån
gen icke kan förutses. ^ Undanrödjer man denna olägenhet, tror jag 
att adjunkterne ej skola qvarstå vid en ålder, då de äro mindre 
tjenstbar för sina befattningar.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Grefve M örner: Med anledning af en erinran, som gjor
des af en talare på skånebänken, ber jag att fä fästa upp
märksamheten derå, att för erhållandet af pension vid 70 års ålder 
erfordras icke 40 utan 30 års tjenstetid, samt att för den, som afgår 
vid 65 års ålder, erfordras icke, såsom samme talare och flere andre 
sagt, 40 tjensteår, utan författningen säger omkring 40 tjensteår. och 
detta har tillämpats så, att 36 eller 38 ansetts tillräckligt. Således 
är föreskriften i detta hänseende icke så betungande som man före
ställt sig. Den blefve väl ej heller så farlig för dessa ograduerade 
professorer, om Indika man här talat, ty om de förut i annan egen
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skap varit i statens tjenst, lära de väl få räkna sig äfven dessa år 
till godo. En annan talare trodde, i anledning af min anmärkning 
derom att en person kunde vid 64 års ålder blifva utnämnd till pro
fessor och så efter ett år öfvergå på inaragningsstat, att ett sådant 
erkännande af en persons förtjenster vid en så framskriden ålder ej 
borde minska hans rätt till pension. Det torde hafva undfallit den 
ärade talaren att min anmärkning gick derpå ut, att det icke skulle 
vara fort]ensten, som vid en sådan ålder föranledde befordran, utan 
möjligen en önskan hos vederbörande att åt denna person bereda en 
anständig och vacker pension. Det har någon gång förefallit mig 
som —- jag vill ej citera exempel, men skulle kunna göra det — 
inom en eller annan gren af statsförvaltningen man understundom 
funnit att personer vid mycket framskriden ålder blifvit befordrade 
till chefsplatser, utan att man för en sådan befordran kunnat utleta 
någon annan förklaringsgrund, än att personen i fråga snart vore 
färdig att med pension afgå. När man t. ex. sett personer, efter att 
många gånger hafva vid befordran blifvit förbigångne, sedermera i 
hast framdragas till chefsplatser när de blifvit åtskilliga år äldre, 
kan man väl icke tro, att dugligheten vuxit just under de sednare 
åren, utan är det kanske då ursäktligt, om man tycker anledning 
vara att antaga det andra konsiderationer än förtjensten blifvit vid 
befordran tagna i öfvervägande. För min del vill jag ej bidraga att 
öppna dörren för något dylikt inom äfven den gren af statsförvalt
ningen hvarom nu är fråga. Talaren näst före mig trodde att om 
ifrågavarande stadgande antoges, så skulle det innebära en giltig grund 
för kanslern att när eu professor, som vore berättigad att afgå med 
pension, i stället anhölle om tjenstledighet, vägra densamma. Jag- 
vågar hysa något tvifvel om att det skulle gå an att göra så. Om 
en tjensteman kommer med läkarebetyg, som innehåller att han är 
otjenstbar, så lär det väl ej låta sig göra att neka honom tjenstle
dighet utan fordra att han ändå skall tjenstgöra. Kanslern blir väl 
nödsakad att fästa sig endast vid de omständigheter, som för honom 
framläggas. Mig synes att de fördelar, kvilka skulle tillgodokomma 
universiteten genom det ifrågavarande förslaget äfven om den af 
mig föreslagna modifikationen antoges, vore så störa, att de borde 
både af universiteten och deras målsmän med tacksamhet mottagas.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(Trefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bi
fall till Utskottets hemställan oförändrad och dels af Grefve Mörner, 
att densamma skulle bifallas med följande förändrade lydelse: “att 
Riksdagen må till svar å Kongl. Maj:ts nådiga framställning om an
slag till emeritilöner i underdånighet förklara, att Riksdagen för sin 
del medgifvit, det må universitetens professorer och adjunkter samt 
bibliotekarie och räntmästare vid hvardera universitetet vara berät
tigade att å allmänna indragningsstaten uppföras till åtnjutande af 
pension för professorer, bibliotekarie och räntmästare af 4,500 R:dr samt 
för adjunkt af 2,500 R:dr, under enahanda vilkor, som äro gällande 
för civile tjensteman i fråga om rättigheten att å allmänna indrag
ningsstaten undfå pension; hvaremot de anslag till emeritilöner, som
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nu från statsverket till universiteten utgå, böra vid inträffande ledig
het upphöra.'1

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på _ bifall till Utskottets hemställan och, då dervid svarades talrika 
ja jemte några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande:

Grefve Mörner begärde votering.

Den 5 April, f. m.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

“Den, som bifaller 18:de punkten i Stats-Utskottets utlåtande N:o 
11, röstar

d" a ;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej,. bifalles punkten med den förändrade lydelse Grefve 
Mörner föreslagit."

Omröstningen företogs och vid dess slut hade rösterna utfallit 
sålunda:

Ja—91;
Nej—12.

19:de och 20:de 'punkterna.

Biföllos.

21:sta punkten.

Grefve af Ugglas: Ehuru jag för min del ej vill framställa nå
got bestämdt yrkande i strid med Stats-Utskottets tillstyrkan i denna 
punkt, får jag likväl tillkännagifva, att jag inom Utskottet ej funnit 
riktigt att, såsom här föreslås, uppföra Artisten Mandelgren på in
dragningsstat. Det må vara sannt, att det synes temligen likgiltigt 
antingen . han uppföres på indragningsstat eller år efter år erhåller 
samma bidrag åt Riksdagen, men de båda sätten hafva dock en olika 
karakter. Det anslag, som Riksdagen hvarje år gifven för fortsät
tande af studier, kan anses grunda sig på godhet, då deremot det. 
att en person uppföres på indragningsstat, är ett slags belöning för 
förtjenster i ett eller annat hänseende. Jag får då säga, att jag ej 
kan. finna Mandelgrens förtjenster vara så stora, att han gjort sig 
förtjent af, så att säga, en nationalbelöning. Det har förefallit mig, 
som om hans verksamhet icke under sednare tiden motsvarat den 
under de första åren, hvilken jag då fann särdeles förtjenstfull. Hvad 
Utskottet såsom bihang till sin hemställan tillagt om “skyldighet för 
honom att, sa länge helsa och krafter det medgifva, fortfara med 
sina antikvariska forskningar", finner jag vara ett vackert tillägg, 
men kan ej deri se något bindande, ty jag förmodar, att det kan ej
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vara meningen, att Stats-Utskottet skall hvarje ar tillse, huruvida 
Mandelgren uppfyllt denna sin skyldighet, och, om så icke skett, 
gifva honom en påminnelse härom.

Såsom sagdt, har jag ej något särskildt yrkande, utan vill en
dast hafva till protokollet uttaladt, att jag ej velat med min röst bi
draga till att uppföra Mandelgren på indragningsstat.

Herr af Klint: Då den föregående talaren icke gjort något yr
kande, så kunde jag ej hafva behöft att vidare yttra mig, men då 
jag nu fått ordet, så anhåller jag att få säga, att grunden hvarföre 
Stats-Utskottet föreslagit att få uppföra Artisten Mandelgren på all
männa indragningsstaten, har varit den, att, då Utskottet under lop
pet af många år fått tillstyrka pension åt honom och alltid sett 
denna af Riksdagen bifallen, Utskottet har trött, att Riksdagen allt 
framgent skulle bevilja denna pension, och att det derföre ej borde 
vara Riksdagen ovälkommet, om Utskottet genom att uppföra Man
delgren på indragningsstaten afklippte alla dessa motioner, som vid 
hvarje riksdag väckas. Detta är orsaken till Utskottets förslag. I 
(ifrigt vågar jag alldeles icke ingå uti något bedömande af Mandel
grens förtjenster, men min öfvertygelse är, att han maste ega sadana, 
då Riksdagen under så lång tid bär pensionerat honom.

Jag yrkar bifall till Stats-Utskottets förslag.

Herr vlon Kock: Herr Man de! gren har vant i åtnjutande af pen
sion under åtskilliga år — efter hvad jag vill minnas redan före det 
nuvarande statsskickets början — och detta har för mig vant den 
enda orsaken, hvarföre jag icke satt mig emot de enskilda motioner, som 
derom framkommit vid hvarje riksdag under den nya representations- 
formen, med afseende å hvars beskaffenhet jag anser det äfventyr- 
ligt att bifalla enskilda framställningar om anslag. Jag skulle icke 
heller nu hafva motsatt mig beviljandet af denna pension, så vida 
frågan derom intagit samma ståndpunkt som förut. Nu bär den 
emellertid antagit karakteren af ett slags nationalbelöning,_ hvaraf 
jag neppeligen tror herr Mandelgren vara förtjent. Huruvida han 
verkligen skulle vara det, tilltror jag mig icke att bedöma samt skall 
i hvarje fall underordna mitt omdöme under sakkunniga personers, 
och derest Herr Ecklesiastikministern behagar acceptera anslaget 
o#h taga det på sitt ansvar, skall jag votera för detsamma, men i 
annat fall icke. Nationalbelöningar anser jag icke falla under samma 
kategori som nådegåfvor, ty i afseende på de förra anser jag, att 
Riksdagen icke bör frånsåga sig sitt initiativ. Jag hoppas dock, att 
de icke komma att tilldelas andra än dem, som deraf äro^ särdeles väl 
förtjenta, och i sådan händelse kunna de icke blifva sa manga, att 
prejudikaten blefve farliga. Om någon af de många konstnärer vi 
här ega öfvertygar mig om Herr Mandelgrens förtjenster, eller om 
Herr Ecklesiastikministern behagar taga anslaget på sitt ansvar, 
skall jag icke motsätta mig detsamma, i annat fäll måste jag rösta 
nej deremot.

Den 5 April, f. m.
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Herr Hallenborg: Det har icke kunnat falla mig in att påstå, 
att Mandelgren skulle vara en af vårt lands största konstnärer, lika 
litet som jag anser, att han bör komma i åtnjutande af någon natio- 
nalbelöning; på ingendera af dessa grunder har jag väckt min motion, 
/ir efter år har jag emellertid gjort samma framställning, och Kam- 
rarne hafva ständigt med mycken välvilja emottagit densamma. Jag 
bär derföre trott, att Riksdagen skulle vara trött vid att alltjemt 
gifva samma svar på samma fråga, och då dertill Stats-Utskottet, 
som val icke kan beskyllas för att vara slösande med statens medel, 
denna gång funnit sig föranlåtet att göra framställning om beviljan
det af en årlig pension, så har det synts mig vara skäl att antaga, 
att Utskottet så satt sig in i frågan, att all tvekan i afseende å an
slagets beviljande vore obehöflig. Jag ber dessutom att få fästa den 
siste talarens uppmärksamhet på, att det icke endast är för konstnär
skap, som Mandelgren fått anslag, utan att detta tillkommit honom 
för de uppoffringar han gjort för det allmänna eller, enligt hvad Ut
skottet säger, “såsom ett erkännande af Mandelgrens förtjenstfulla 
verksamhet med afseende å Svenska Slöjdföreningen och Slöjdskolan 
i Stockholm, till hvilken han kostnadsfritt öfverlemnat sina antikvari
ska samlingar.“ Denna pension skulle således vara ett erkännande vä
sendtligen för de ekonomiska uppoffringarne, och för öfrigt tycker 
jag att, då Riksdagen under loppet af 10 eller 11 år ständigt beviljat 
detta anslag, det vore bättre, om en pension nu beviljades eu gång 
för alla. än att bifalla de årligen återkommande motionerna.

oag yrkar bifall till Stats-Utskottets betänkande.

Herr Statsrådet YV eu ner b er g: Då en föregående talare yttrat 
sin önskan att fa kännedom om Ecklesiastik-ministerns åsigt i denna 
truga, så anser jag mig i korthet böra upplysa derom, att, enligt mitt 
förmenande, Mandelgren gjort sig väl förtjent af Riksdagens frikostig
het-, dels genom en lång föregående verksamhet, som redan blifvit 
har fördelaktigt vitsordad, dels ock genom sina under sednare åren 
ihärdigt fortsatta antikvariska forskningar. Det torde vara hvar och 
en bekant, att Mandelgren icke så mycket genom djupa konsfiteoretiska 
studier eller framstående konstnärlig produktion förmått förskaffa sig 
offentligt understöd,. utan att sådant blifvit honom meddeladt af helt 
annat skäl. Han tillhör nemligen den sällsynta klass af menniskor, 
som dock är. af så stor vigt för hvarje slag af forskning, samma 
uiass, till hvilken en gång den bekante Adjunkten Marklin hörde, 
om hvilken Gfeijer i ett rektorsprogram yttrade, att han var en “ju- 
vems. oculatissimus“. Mandelgren är en sådan man genom sitt nit 
och sm ovanliga förmåga att öfverallt i landet, i stugor, gårdar och 
kyrkor leta fram föremål, som äro af värde för förn forskningen. Att 
Kunna, använda personer, som äro i besittning af dessa egenskaper, 
är alltid ^af vigt för vetenskapen, och jag anser derföre högst önsk- 
iigt, lCi^e blott tor Mandelgren sjelf, utan för don antikvariska forsk
ningen. om under de ar, som återstå för hans verksamhet, han af 
Riksdagen erhölle det ifrågasatta understödet.

Heir Wall enberg: Hvad som förekommit i denna fråga har
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förefallit mig temligen sväfvande. Här liar nemligen gifvits förord 
och icke förord, alldeles såsom man vill taga saken. Jag hyser emel
lertid den åsigt, hvilken ock redan förut blifvit här uttalad, att dylika 
pensioner ej böra utdelas annat än i klaraste och mest tydliga fall. 
så vida icke man har ledning af en proposition från Regeringen. 
Derföre har jag trott, att Riksdagen i detta fall skulle handla försig- 
tigast, om den, utan att beröfva forskningen den vinst, som kan 
framgå af Mandelgrens verksamhet, valde det andra alternativet, som 
af motionären blifvit framstäldt, d. v. s. låta Mandelgren för år 1874 
tillgodonjuta ett belopp, motsvarande den föreslagna pensionen. Att 
motion i samma ämne återkommer, medför visserligen det besväret, 
att Stats-Utskottet måste årligen besvara densamma, men. det kan. 
enligt min tanke, icke lijelpas. Jag tror, att klokheten bjuder, att 
man bifaller det begärda beloppet för år 1874 och gör detta med den 
underförstådda tanken, att derest icke regeringen vid nästa riksdag- 
inkommer med proposition om pension för Mandelgren, så har det 
vid den närmare pröfning af saken, som hos regeringen skett, visat 
sig, att han blifvit tillräckligt tillgodosedd med de anslag, som redan 
blifvit honom gifna. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag på det 
sätt, att den föreslagna summan af 1,500 R:dr må såsom anslag till 
Artisten Mandelgren uppföras på extra stat för år 1874.

Herr af Klint: Jag yrkar fortfarande bifall till Stats-Utskottets
förslag och ber att såsom ytterligare skäl derför få anföra, att, om 
vi sammanräkna allt hvad" det kostar, att årligen trycka motioner 
och diskussioner i denna fråga, vi snart skola finna, att det torde 
blifva dyrare än hela den pension, som här är föreslagen.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Grof
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels 
bifall till Utskottets förevarande hemställan och dels af Herr Wallen- 
berg, att samma hemställan skulle bifallas på det sätt, att det till
styrkta beloppet, 1,500 R:dr, beviljades såsom ett extra anslag för år 
1874; framställde Herr Grefven och Talmannen proposition på bifall 
till Utskottets hemställan, och då dervid svarades många ja jemte 
ett eller annat nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

22:dra punkten.

Herr von Ehrenheim: Då jag tillåter mig att yttra några ord
angående den föredragna punkten, är det min skyldighet att till eu 
början erkänna att jag icke utan tvekan väckt den ifrågavarande 
motionen. Min tvekan afsåg visserligen icke lämpligheten af, att 
Riksdagen beviljade pension åt aflidne Lektor Björlings enka, utan 
den hade sin grund uti den ringa utsigten till framgång för eu af 
enskild motionär i sådant afseende framställd begäran. Hvad som 
dock öfvervann min tvekan var kännedomen derom, att Riksdagen 
år 1868 på enskild motionärs framställning beviljat pension åt en för
tjenstfull embetsmans enka, samt den omständigheten, att framställ
ning om pension åt Lektor Björlings enka icke kunnat inkomma till
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Kongl. Maj:t så tidigt, att deri hunnit pröfvas i sammanhang med 
öfriga frågor på nionde hufvudtiteln, äfvensom och förnämligast den 
skilnad, som efter min uppfattning förefinnes mellan min begäran 
och de motioner, som i allmänhet väckas om anslag på nionde huf
vudtiteln. De sednare afse nemligen att utgöra af behofvet påkallade, 
för ett förtj.enstrujlt, men derföre icke så synnerligen framstående 
arbete medgifva understöd från statens sida; den framställning åter, 
jag här tillåtit mig att gorå, afser en nationaibelöning för ett säll
synt vackert och förtjensttullt arbete i läroverkets och vetenskapens 
tjenst. Jag kan icke föreställa mig, att Riksdagen i sådana frågor 
vill helt och hållet afsåga sig ett initiativ, som synes mig så särdeles 
lämpligt för. representationen att utöfva. Jag kan så mycket mindre 
föreställa mig detta, som en sådan verksamhet, hvilken nu är ifråga 
att belönas, alltid är tillräckligt allmänt känd för att ej den särskilda 
utredning, som man eljest från Kongl. Maj:t skall emottaga, må an
ses behöflig. Hvad nu Björlings förtjenster beträffar, så skulle jag 
om dem kunna hafva mycket att säga, men då de blifvit på det väl
villigaste erkända af Stats-Utskottet, äfvensom vitsordade af fram
stående målsmän för den vetenskap Björling idkat, samt af styresmän 
för läroanstalter, der han verkat, och då slutligen jag tror mig veta 
att lärjungar, som med honom stått i omedelbar beröring, äro beredda 
att derom. aflägga vittnesbörd, så vill jag icke längre taga uppmärk
samheten i anspråk, utan tillåter mig vördsamt att, på grund af hvad 
jaS yttrat i min motion, anhålla, det Kammaren måtte bifalla den
samma, jag vill icke ens säga med afslag å Stats-Utskottets betän
kande, ty jag tillåter .mig att mellan raderna uti detsamma läsa en 
önskan att bifalla motionen.

Herr Carlson: Få lefnadskall föra med sig en verksamhet på 
en gång mera mödosam och mera djupt ingripande än skollärarens, 
och få befattningar framstå mindre i det offentliga. Om då en lä
rare under utöfningen af sitt kall så utmärkt sig, att han allmänt 
erkännes för en af de mest framstående, så tror jag, att eu af dessa 
händelser är för handen, hvilka af en talare nyss betecknades såsom 
undantagsfall i detta hänseende, det vill säga ett sådant fall, der 
klara och uppenbara skäl tala för att Riksdagen kan gifva, jag vill 
hellre säga en utmärkelse än eu gåfva. Lektor Björling var verk
ligen en af. desse särdeles utmärkte lärare; få hafva haft den säll
synta förening af de .olika egenskaper, som fordras för att väl fylla 
detta kall, och få hafva med den trohet som han förvaltat sina gåfvor. 
Han var också sitt kall. så trogen, att han afslog den förmån, som 
blef honom erbjuden att i sin ordning tillträda ett prebendepastorat, 
emedan han ansåg, att de pligter, som dermed följde, voro främ
mande för hans lärarebefattning, hvarföre han ock hellre försakade 
de dermed förenade fördelar, än iklädde sig några nya förbindelser. 
Men han förenade också med lärarens verksamhet vetenskapsmannens. 
Högt framstående sådana, till exempel Cauehy i Frankrike, hafva 
lofordat Björlings vetenskapliga arbeten. Af dessa skäl har ock 
Riksdagen redan en gång förut i afseende på Björling frånträdt den
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grundsatsen att, endast på grund af Kongl. proposition, bevilja ett 
understöd eller en pension.

Då bär verkligen är ett tillfälle att bedra en hel korps uti en 
af dess mest framstående medlemmar, och då jag tror, att det om
döme, jag på grund af mångårig erfarenhet ansett mig böra meddela, 
icke skall jäfvas af någon, som verkligen känner Björlings verk
samhet, så synes det mig, att Riksdagen i detta fall väl kan gifva 
sitt bifall till motionen, äfven om ansökningen ännu icke blifvit 
pröfvad af Kongl. Maj:t. Af dessa skäl har jag icke kunnat in
stämma i det slut, hvartill Utskottet kommit, ehuru jag till fullo 
gillar de motiv, som i betänkandet blifvit anförda, och anhåller vörd
samt om bifall till den ifrågavarande motionen.

Herr von Möller: Jag skall icke yttra mig om Lektor Björ
lings verksamhet och förtjenster; den siste ärade talaren har gjort 
det tillräckligt. Jag anhåller blott att få anföra tvänne fakta. Vid 
1857 års riksdag väcktes på Riddarhuset af Friherre Wrede och i 
Presteståndet af Professor Selander, båda den matematiska veten
skapens fullt kompetente målsmän, eu motion om beviljande åt Lektor 
Björling i Westerås af en lifstidspension af 800 R:dr för att sätta 
honom i tillfälle att ostörd af näringsomsorger egna sig uteslutande 
åt vetenskapen. Denna pension beviljades af Riksdagen. Nu skulle 
man kunna tro, att härigenom bereddes honom en större ekonomisk 
fördel, men, mine Herrar, så var icke förhållandet. Med en annan 
person hade sådant kunnat ega rum, men icke med en man med 
Björlings samvetsgrannhet, ty det erkännande, som Riksdagen gaf 
honom, band honom: att egna hela sin verksamhet uteslutande åt 
läroverket och vetenskapen. Han ingick derföre icke i det andliga 
ståndet liksom andra consistoriales och försakade sålunda fördelen 
af att kunna erhålla ett prebende-pastorat, som betydligt skulle hafva 
ökat hans inkomster. Grenom Riksdagens beviljande af pensionen 
var han dock på intet sätt derifrån förhindrad.

Utan att begagna “Björlings Algebra'1, kan hvar och en räkna 
ut hvad han derigenom förlorade. Han fick 800 R:dr i pension, men 
både kunnat få tillträda Hubbo eller Skerike pastorater, af hvilket 
(let sednare nu är uppskattadt till 2,755 R:dr; det förras uppskatt- 
ningssumma är jag icke i tillfälle att bestämdt uppgifva. Herrarne 
behagade således finna, att han verkligen, då han emottog Riks
dagens pension, försakade en bestämdt större inkomst, än han 
eljest fått.

Någre talare hafva framkastat den satsen, att Riksdagen icke 
bör bevilja pension annat än då den föreslås af Kongl. Maj:t. Men, 
mine Herrar, vårt Stats-Utskött har dock här offentligen uttalat, 
“att det högt uppskattar Björlings långa och förtjenstfulla verk
samhet i läroverkets och vetenskapens tjenst", och har endast för 
närvarande icke velat tillstyrka pensionen, emedan motionären sagt, 
att en framställning derom vore på Kongl. Maj:ts pröfning beroende. 
Jag kan dock deruti icke finna något skäl, hvarföre ej Riksdagen 
nu skulle kunna bevilja denna pension. Mig synes, att då 1857 års
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Riksdag gaf en lifstidspension åt Lektor Berling, då i sin fulla 
mannakraft, så kan väl 1873 års Riksdag hedra minnet af den aflidne 
genom att gifva hans enka hälften af den pension, som år 1857 be
viljades. På dessa skäl förenar jag mig med dem, som yrkat bifall 
till motionen.

Grefve af Ugglas: Att Stats-Utskottet icke stödt sitt afstyr
kande utlåtande i afseende å Herr von Ehrenheims motion på något 
underkännande af Björlings förtjenster, synes af Utskottets betän
kande. Det finnes deremot en princip, som Utskottet ansett sig höra 
söka uppehålla vid Riksdagens behandling af dessa frågor. Jag har 
mer än en gång, då liknande fall förevarit, påmint Kammaren om 
det förhållande, som för många af oss är väl kändt, eller huru under 
den gamla representationens tid en stor del af de bidrag, som på 
nionde hufvudtiteln uppfördes, tillkommo genom enskilda motionärers 
framställningar, hvilkas behörighet Riksdagen aldrig förmådde väl 
pröfva, men hvilka i alla fall biföllos, ofta nog till följd deraf att 
den ena ville hjelpa den andra för att sedan i sin ordning sjelf blifva 
hulpen. Det har lyckats såväl inom Stats-Utskottet som inom Riks- 
dagen att få erkänd riktigheten af den princip, att en pröfning af 
dessa förhållanden, bör hos Kongl. Haj:t föregå, innan Riksdagen 
lemnar sitt bifall till dylika ansökningar. Det har här blifvit sagdt, 
att vi nu skulle hafva för oss ett undantagsfall, och jag vill må
hända medgifva, att det kunde vara förtjent att såsom sådant anses, 
men, mine Herrar, undantagsfallen äro farliga, ty hvad är det, som 
ofta nog bestämmer,, huruvida man skall anse ett sådant vara inne 
eller ej? År detta icke i vanligaste fäll förespråkarens skicklighet 
att framlägga sin klients förtjenster, under det att mången annan 
till följd af mindre förmåga att begagna ord, personer och omstän
digheter ej lyckas genomdrifva sitt förslag. Det är således farligt 
att, äfven om det helt oskyldigt hetes vara ett undantagsfall, gå in 
på denna bana, ty undantagen, fruktar jag, kunna lätt blifva allt 
flera och. dera. Då emellertid Stats-Utskottet för sin de! ampelt för
ordat Björlings förtjenster, och då dertill kommer, att dessa under 
den här förda diskussionen blifvit ännu mera betonade af enskilda 
representanter, så är det väl allt för troligt, att Kongl. Maj:t, när 
pröfningen af denna fråga kommer före, mindre fäster afseende vid 
de. ekonomiska förhållanden, som eljest torde kunna framkalla den 
åsigten, att Lektor Björlings enka icke vore i behof af ett sådant 
understöd. Man kan således vänta åt Kongl. Maj:t, likaväl som af 
den enskilde representanten, att han skall hedra minnet af en för
tjent man, och att han äfven skall tillråda representationen att i 
detta afseende göra hvad landet är ett sådant minne skyldigt. Att 
nu^ uppskjuta denna frågas afgörande kan dessutom icke för den 
ifrågavarande personen vara af någon betydenhet, då, såsom motionen 
sjelf angifver, hennes ställning icke är i något särdeles betryck. Ja >- 
anhåller derföre, på samma gång. jag erkänner, att om detta förslag 
framkommit från Kongl. Maj:t jag varmt skulle hafva understöd! 
detsamma, och att om det vid nästa riksdag förelägges jag äfven
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då skall understödja det, att Kammaren nu icke måtte genom bifall 
till en enskild motionärs framställning beträda en bana, som seder
mera kan komma att föra oss in på afväga!-, hvilka man väl nu kan 
skönja, men dock icke riktigt uppfatta, förr än man kommit in 
på dem.

Jag anhåller om bifall till Stats-Utskottets betänkande.

Herr Hallenborg: Den välvilja, hvarmed Kammaren omfattat 
Stats-Utskottets tillstyrkande af en af mig framställd motion, borde 
visserligen för mig hafva utgjort anledning att såsom tacksamhet 
derför icke nu upptaga Kammarens tid med något yttrande och ännu 
mindre med framställande af något yrkande, men här är verkligen 
en fråga före, öfver hvilken jag icke kan underlåta att uttala min 
åsigt. Jag gillar fullkomligt den princip Stats-Utskottet uttalat, att 
man i allmänhet icke bör bevilja lifstidspensioner i andra fall, än då 
de blifvit af Kongl. Maj:t föreslagna, men då vår uppmärksamhet 
fästes på förhållanden, som äro af den beskaffenhet, att de kunna 
föranleda ett undantag i detta hänseende, så synes mig den allmänna 
principen höra gifva vika. Hvad Lektor Björling beträffar, så hafva 
hans personliga egenskaper och hans vetenskapliga verksamhet blif
vit förut här vitsordade, och jag skall dermed icke upptaga Kamma
rens tid. Jag vill blott fästa Herrarnes uppmärksamhet derpå, att 
om någonsin undantagsfall kunna sägas förekomma, så är det i fråga 
om vetenskapsmän. Det ligger nemligen i vetenskapens väsen, att 
de, som dermed sysselsätta sig, icke kunna förvärfva någon förmö
genhet. Deras sinne är helt och hållet vändt på forskningarne, de 
lemna åt allmänheten att deraf skörda vinsten och njuta sjelfva en
dast tillfredställelsen af att hafva verkat. Vore jag fullt öfvertygad 
derom, att Kong]. Magt vid nästa riksdag framkomma med proposi
tion i detta ämne, så skulle jag icke finna någon fara uti ett uppskof, 
men jag är icke säker derpå, och om jag nu gifver med mig, kan 
alltså enkan Björling blifva i saknad af understöd. Jag har ansett 
mig höra framhålla dessa omständigheter, och då jag nu yrkar bifall 
till motionen, så är det mig särdeles angenämt att, på samma gång 
jag fullgör min pligt såsom representant, jag kan visa min erkänsla 
för en afdöd lärare genom att i hans efterlemnade makas person 
hedra hans minne.

Herr von Koch: Då jag äfven nu i viss mån nödgas vidhålla 
min grundsats, att icke pensioner och nådegåfvor må beviljas på 
grund af enskildas motioner, så sker det verkligen i detta fall med 
blödande hjerta. Jag har stått i personligt förhållande till den man, 
hvarom nu är fråga, och jag kan derföre icke underlåta att, till det 
lilla afseende, som ett intyg ifrån mig kan anses förtjena, lemna ett 
bidrag till upplysningarne om denne mans förtjenster. Björling tjenst- 
gjorde i många år såsom lärare vid ett läroverk, i hvars styrelse 
jag deltog, och jag får säga, att han var den utmärktaste lärare jag 
der eller på något annat ställe gjort bekantskap med, både i afse
ende på sin moralitet och sin vetenskaplighet, hvilken sednare jag
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■bedömer, icke så mycket på grund af egna kunskaper, utan mera på 
de intyg, _som derom afgåfvos af mina kamrater i läroverkets styrelse, 
bland hvilka jag vill nämna, att en var Friherre Wrede. Björling 
både också den. sällsynta egenskapen att på ett utmärkt sätt 
kunna meddela sitt vetande åt sina lärjungar, och med afseende på 
denna hans förmåga tror jag mig vara kompetent att lemna ett in
tyg. Så vidt jag nemligen påminner mig, och jag har uppfriskat mitt 
minne genom att tillspörja åtskilliga personer, som varit Björlings 
lärjungar, fanns det icke under hela den tid han undervisade i mate
matik någon^ yngling, som ansågs icke kunna lära sig detta ämne, 
såsom man sa ofta. far höra från andra läroverk. Jag har velat lemna 
detta vitsord för den händelse, att det kan väga något vid bedöman
det af, huruvida Björling må anses förtjent af en nation albelöning, 
byilket jag för min del verkligen tror honom vara, såsom en af de 
utmärktaste personer i sin klass. Jag vill tillika saga, att här äro 
sådana förhållanden för handen, hvarigenom Kong!. Maj:t måhända 
skall finna sig förhindrad att på vanliga skäl tillstyrka beviljandet 
af en pension, ty det bör ingalunda förtigas, hvad jag från tillförlit
ligt håll tror mig veta, att enfean Björling lyckligtvis icke befinner 
sig i den ställning, att hon såsom rent af ett nådehjon kan blifva 
föremål för pension._ Hon har nemligen så mycket, att hon nätt och 
jemnt kan draga sig fram, hvarföre, om pension beviljas, den icke 
kommer att gifvas, på det att hon måtte kunna berga sig, utan så
som en utmärkelse på grund af hennes aflidne mans förtjenster.

Jag gör intet yrkande.

Herr Reutersvärd: Om denna fråga vore af den beskaffenhet, 
att det inför denna upplysta Kammare tarfvades någon närmare ut
redning; för att ådagalägga Lektor Björlings förtjenster, så skulle 
äfven jag hålla på den princip, som inom Stats-Utskottet gjort sig 
gällande, eller att statsunderstöd icke bör beviljas på enskild motio
närs begäran. Då emellertid så många upplysningar i denna fråga 
genom föregående talares anföranden kommit Kammaren till del, och 
då jag, liksom troligen äfven mången annan, önskar, att Riksdagen 
icke måtte binda sig så vid eu dylik princip, den må vara huru god 
som helst, att icke ett eller annat undantag kan ega rum, samt då 
Riksdagen enligt min tanke bör förbehålla sig den vackra rättighe
ten att, der förhållanden af denna beskaffenhet inträffa, taga initia
tivet, så är jag af den öfvertygelsen, att Första Kammaren icke al
lenast bör, utan äfven kommer att bevilja hvad Herr von Ehrenheim 
i sin motion föreslagit. Jag vill upplysa derom, att alla de hand
lingar, som. för Riksdagen kunna vara erforderliga för bedömandet 
af Fru Björlings ekonomiska ställning, hafva varit tillgängliga i 
Stats-Utskottet. Bouppteckningen visar en tillgång af 26 eller 27,000 
R:dr, hvaraf enkan tillkommer hälften, hvarförutom hon har en pen
sion från annat håll på 450 R:dr, så att hennes årliga inkomster uppgå 
till ungefär 1,000 R:dr.. Om nu genom att bevilja dessa 400 R:dr, 
hvarom här är frågan, en person i hennes ställning skulle få en nå
gorlunda sorgfri ålderdom, så tror jag icke, att Riksdagen bör ångra, 
att den frånträdt en annars ganska vacker princip. Jag tager mig
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■meå anledning deraf friheten föreslå, att Riksdagen, med afsina å 
Stats-Utskottets förslag, matte bifalla Herr von Ehrenlieims motion.

• ?err yonEhrenheim: Hå jag haft den tillfredsställelsen, att 
mm framställning bär vunnit understöd, så kunde det synas, att jag 
missbrukade Kammarens tid då jag åter begär ordet; jag vill emeller- 
tid endast bedja att la tillägga till hvad jag förut yttrade, att då, så- 
'■ ‘n jag antyude, 1m>u ars Riksdag beviljade pension åt en förtjent 
mans enka, och detta fall sedermera icke återkommit, detta tyckes 
bevisa, att undantagen icke blifva så särdeles många och farliga. Jas 
ar dessutom för ram del öfvertygad, att såvida måttet för förtjensten 
sattes sa högt som i nu förevarande fall, så komma undantagen icke 
heller att öfverflöda. Hvad för öfrigt beträffar det förhållandet, att 
aremhfl icke kommit från Kong]. Maj:t, så torde måhända Herr 
ECiilesiastik-ininisteril, som för närvarande befinner sig bär i Kammaren, 
vilja godhetsruht vitsorda Lektor Björlings utmärkta egenskaper så
som lärare och vetenskapsman.

n, ,, ,elT ®en.in,c 1: äJlia fl<?re föregående talare ber jag att
fa fasta uppmärksamheten derpå, att bär egentligen icke är fråga 
om ett understöd utan om en nationalbelöning eller ett erkännande 
åt den aflidne Lyktor Björlings förtjenster. Hå detta erkännande 
nu svårligen kan tillkomma någon annan än hans enka, och då hon, 
enligt hvad upplyst blir vit, redan är åldrig, så befarar jag att, om 
vi skola uppskjuta beslutet om nationalbeiöningen till dess Kongl.

.. i en. amian. riksdag afbiten proposition derom, så kan det 
lätt hända, åt t belöningen kommer för sent. Jag yrkar derföre att 
vi nv matte bifalla det begärda pensionsbeloppet

. ^yrr Statsrmbt y* eunerberg: Ansökning om pension tillför- 
man för Enkefru Bjorling inlemnades till Kongl. Maj:t straxt före 
riksdagens början. Handlingarna befunnos då icke i det skick, att 
de' kunde upptagas till nådig pröfning, hvarföre de remitterades för 
inheintande åt vidare upplysningar från vederbörande. En pröfning 
af denna ansökning förestår således hos Kongl. Maj:t, och en sådan 
sträcker sig vanligen till alla omständigheter, som för ett nådigt bi- 
la;f kunna vara åt vigt och kunna och böra tagas i öfvervägande.

a- mojloliai’en kar olilyö, föreslaget, att Riksdagen måtte, såsom ett 
offentligt erkännande af Lektor Björlings ådagalagda förtjenster, till
dela hans enka in iifstidspension. Om Riksdagen vill bevilja denna 
anhållan utan att lasta afseende vid andra omständigheter än den 
enda. men ganska vigtig» och talande, af mannens förtjenster, så 
toi de Riksdagen sällan träffa ett föremål mera värdigt sin frikostig
het och eriiänsla. Det er icke obekant, huru som under de sista 
decennierna a el matematiska studiet vid våra läroverk plötsligt blif- 
Vit lyitadt till eu fler Kn at okänd höjd. Yi hafva derför att tacka 
synnerligast den framstående lärare vid Upsala universitet, som på ett 
så lyckligt sått^föi stod att bibringa insigter och håg i de matematiska 
studierna hus sina lärjungar, hvilka nu i sin tur, efter en snart sagdt 
alldeles ny metod, meddela en lättfattad undervisning åt hundratals
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ynglingar i denna fordom för de fleste otillgängliga vetenskap. Det 
fanns dock före denne mans tid en annan, som på ett inskränktare 
område verkade på samma förtjenstfulla sätt,först såsom lärare och se
dan också i ännu högre grad såsom läroboksförfattare, och denne var 
Björling. Motionären tiar på sätt och vis affordrat mig ett officiel 
yttrande öfver hans lärareförtjenster. Jag håller mig derföre blott 
till dessa och anser mig icke böra sträcka mitt bedömande af frågan 
vidare. Helt visst är, att ej blott Björlings talrika lärjungar måste 
bibehålla honom i synnerligen tacksamt minne för det sätt, hvarpå 
han lärt dem elementerna i matematiken, utan äfven hela det svenska 
läroverket för hans bekanta lärobok, hvilken hos oss vunnit ett 
allt större anseende och nu uppnått, såsom jag' tror, sin åttonde 
upplaga, samt dessutom erhållit ett för den svenska undervisningen 
smickrande erkännande i Tyskland, såsom synnerligen förtjenstfull.

På grund såväl af den ärade motionärens uppmaning som af 
vördnad för den utmärkte läraren, har jag ansett mig böra afgifva 
detta yttrande.

Grefve af Ugglas: På grund af Herr Departements-chefens 
yttrande, hvilken uppställt frågan så att, om eu person genom sina 
störa förtjenster verkligen vore berättigad att erhålla ett sådant 
vedermäle af Riksdagens erkännande, som det af motionären före
slagna, få menniskor så väl som Björling skulle hafva gjort sig deraf 
förtjenta, och då jag icke kan uppfatta detta yttrande annorlunda, 
än att ett beslut af Riksdagen uti ifrågavarande syfte endast skulle 
vara en anticipation på det bifall, som vid kommande riksdag skulle 
gifvas, så frångår jag mitt förra yrkande och vill tillstyrka bifall 
till Herr von Ehrenheims motion.

Sedan öfveriäggningen härefter förklarats slutad samt Herr 
Grefven och Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å 
dels bifall till Utskottets förevarande hemställan, dels ock utslag 
derå samt bifall till den i frågan väckta. motionen; framställde Herr 
Grefven och Talmannen först proposition på bifall till Utskottets 
hemställan, hvarvid svarades mänga nej jemte några ja, och seder
mera proposition på utslag derå samt bifall till motionen, da svaren 
ntföllo med många ja jemte några nej; och förklarades ja nu hafva 
varit öfvervägande.

23:dje punkten.

Bifölls.

24:de punkten.

Herr Carlson: Äfven vid denna punkt bär jag funnit mig för
anlåten att anmäla en skiljaktig mening från det beslut, hvartill Ut
skottet kommit. Ehuru äfven jag hyllar den grundsats, som inom 
Utskottet med Tätta blifvit antagen, att man endast på grund af Kongl. 
propositioner bör tillstyrka så beskaffade framställningar som denna,
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har jag dock i nu förevarande fall funnit omständigheter, som synas 
mig motivera ett undantag från allmänna regeln.

Jag erinrar mig, att en ledamot af Stats-Utskottet nyss yttrade, 
att man genom väl valda ord skulle kunna eröfra ett bifall, om man 
utan en framställning från Kongl. Maj:t skulle besluta öfver bevil
jandet af dylika fördelar. Jag vill för min del icke göra annat än 
den allra enklaste och kortaste framställning af sjelfva saken, eme
dan jag är öfvertygad om, att den talar för sig sjeif.^ Förhållandet 
är i största korthet detta: Rektor Dieterich var uti 45 års_ tid skol
lärare; icke eu så utmärkt som lektor Björling, det medgifver jag, 
men dock eu trogen, samvetsgrann och om undervisningen väl förtjent 
lärare. Riksdagen tilläde hans enka efter hans frånfälle en pension 
af trehundra riksdaler årligen, hvilken nu naturligtvis skulle upp
höra genom hennes död. Hans enda dotter hade i lifvet tvänne stöd, 
sin bror och sin mor. Hennes bror betogs af vansinne några få 
veckor före Riksdagens början, och hennes mor dog af sorg deröfver 
fjorton dagar derefter. Detta är ett af de mest rörande fall jag på 
länge hört omtalas, och utan att för öfrigt hafva den ringaste be
kantskap med personen i fråga, har jag på grund af dessa förhållan
den icke kunnat annat än draga saken inför Kammarens pröfning. 
Att här efter min tanke föreligger ett undantagsfall beror först derpå, 
att en pension redan förut är beviljad, hvithet är ett högst sällsynt 
fall, och vidare derpå att den omtalade Fru Dieterich alled två da
gar före Riksdagens början, hvarföre endast den utvägen att skaffa 
dottern pension återstod, som här blifvit begagnad. Jag tror, att, 
om denna framställning af Riksdagen bifölles, den alldeles icke skulle 
blifva något prejudikat, menligt för framtiden, emedan de fall skola 
vara högst sällsynta, der sådana pensioner redan äro beviljade, och 
der deras förnyande är beledsagadt af så gripande omständigheter. 
Jag vill emellertid icke yrka bifall till pensionen i dess helhet, utan 
anhåller, med anledning af motionärens framställning, att Kammaren 
måtte bevilja dottern hälften af den pension, som utgått för hennes 
moder, eller 150 R:dr.

Grefve af Ugglas: Då jag i frågan om pension åt Lektor Björ-
lings enka första gången hade ordet, tog jag mig friheten att varna 
för undantagen. Jag gaf i denna fråga vika för det uttalande, som 
afgafs af Herr Departements-chefen, och deri han vitsordade, att den 
framställning, som af motionären blifvit gjord i afseende på Björlings 
fort]enster, väl berättigade den föreslagna pensionen åt enkom Nu 
är åter fråga om ett annat slag af undantag; det förra hade sin grund 
i framstående förtjenster, detta förorsakas af en mer än vanligt stor 
nöd. Men, mine Herrar, hvar skola vi då stanna? Jag far dessutom 
säga, med afseende derpå att den siste ärade talaren velat förskaffa 
bifall till motionen genom att nedsätta beloppet, att här alldeles icke 
är fråga om beloppet, utan om Riksdagen skall, utan att kunna pröfva 
huruvida den ene är mera förtjent af understöd än den andre, utöfva 
dylika barmhertighetsverk. Jag anhåller på det högsta, att Kamma
ren icke måtte bifalla denna motion.
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KammflrPnEfcf;’llCairI: *^g 'iä§'ar tiU den &iste ärade talaren och 
fall till sam td ia’ huruvida det icke kan finnas giltigt skäl i detta 
om Ä £?« r antagande’ SOia den. värde talaren förutsatte i fråga 
^rån det vriand^! P8nsi°n, och hvilket föranledde honom att afstå 
endast är en hö,J. furst„ framställde, eller att hvad vi nu besluta 
Det dödsfall P,atl°’r hXrd som el]esfc nästa år skalle beviljas. 
W före Fiksdn blTOf-ade Mamse11 Dieterich sin mor, skedde så 
om nensrt? tfe f 1Si b°rjan’ attr uågon framställning till Kong], Maj:t 
Tt Pn’> 10ke ku?de Söi’as- . dag kan icke föreställa mig annat än 
gas i betraktT!fönd • ^“f^g^ter, som i detta fall förefinnas, ta- 
framstännW n1 ’ V1 .tdl ^ kommande riksdag hafva att vänta eu 
sådÄ^r pension.at fru Dieterichs dotter, och det är under 
ren beWadetföfnfi’ s,om fri' min del vågar anhålla, att Kamma
ten af dit T bl f 1 a hvad Herr Carlson Mr föreslagit, eller att half-
Ida Maii iLbÄP *T ?lotlonäfen begärt, 150 E:dr, måtte tilldelas 
xaa Jliatmlda Dieterich såsom årlig pension.

lag ä1muVee!IÖrner’ CarI /deran: Jag anhåller om ursäkt för det
afseende*1!) eu 8ing,„vugar /aP hn ordet, ehuru jag funnit, att jag i
Kammarens unnfatt^11'16 /raiga Sa ielt oeh !lållet misstagit mig om 
fri uppfattning af densammas beskaffenhet. Hvad nu den
frams^älliiinfferT^on (Hr!?'ffa£ sä tillåter jag mig att göra den enkla 
nernf nä aflmä 'H ar hammarens mening att förvandla pensio-
skulle eCöfve^flvt;VmCbrSnmg-Stat/a ti]i hdeikommisser? Dertill 
mera kanske y mng af pension från modern på dottern och seder- 
att finnas ^effei ^ Pa dattf dottern, ifall någon sådan kunde komma 
det är skäl atf ““ npPfattning leda- För min del tror jag icke, att 
dom om Prnfe lns j\pa de? vasen- Jag kar ingen närmare känne- fa “ w i ;feSS°r Diete?lch ecb hans lort]bister, men efter hvad 
hä°r i StockholmT’ nTrpha? föreståndare för en enskild läroanstalt 
den pension bevil// TjS/ ]yceam- När under sådana förhållan- 
nfrgePn kan l/i? hans enka synes mig, att den enskilda inrätt- 
landet ärsådflT1?™ t^godosedd. Huruvida förhål
henne i likhet 1 hT efterlemnade dotter icke kan fullgöra den

fe ä sä* tissel pl,gt“ “ * ^ •«*.
Jag anhaller om bifall till Stats-Utskottets betänkande.

Grefvenaocl5re[liiggninSC1A härefter förklarats slutad, samt Herr 
bifSTtUl UtsknSt yttrat4 afr under densamma hade yrkats dels 
att Kammartn t4 US f°r1evarande hemställan och dels afHerr Carlson, 

J i “®d a'frlaF derå» skulle bifalla den ifrågavarande mo- 
af hennes afl ^ Ida ?Iathllda Dieterich beviljades hälften
Grefve,! ochfl T f “ !'S penS1?n’ elIer 150 R:dr- framställde Herr
sällan och / Jmaimen P™P0Sltl°» på bifall till Utskottets hem- 
radesVlt!’’™ */6rsvarades många ja, blandade med nej, förklä
de S1S harva funnit ja öfvervägande.

Herr Carlson begärde votering.
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Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller 24:de punkten i Stats-Utskottets utlåtande N:o 
11, röstar

Den, det ej vill, röstar
Ja; 

Nej;

Vinner Nej, afslår Kammaren Utskottets hemställan och bifaller 
den ifrågavarande motionen på det sätt, att för framlidne Professoren 
U. W. Dieterichs dotter, Ida Mathilda Dieterich, beviljas en pension 
till halfva beloppet af den hennes moder innehaft, eller 150 It: dr Knat.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—42. 
Nej—33.

25:tc —28:de punkterna. 

Biföllos.

Föredrogs ånyo Bevillnings-Utskottets den 31 sistlidne Mars och 
1 dennes bordlagda betänkande N:o 4, angående vilkoren för tillverk
ning och försäljning af bränvin.

Härvid anmälde sig och yttrade:

Herr Faxe: Jag får vördsammast hemställa, att betänkandet 
måtte punktvis föredragas samt att dervid mom. b i 17:de punkten 
måtte företagas före mom. a i samma punkt. Mom. b innehåller nem
ligen bestämmelser, hvilkas antagande förutsättas för bifall till mom. a.

Sedan Kammaren, uppå gjord proposition, till denna hemställan 
lemnat bifall, föredrogs

i:sta punkten.

Herr von Kock: När man upptager ett förslag, som är utar- 
betadt inom vederbörande Begerings-departement, vid en föregående 
riksdag accepteradt af Bevillnings-Utskottet med föga skiljaktighet, 
samt dessutom, i hvad jag anser den vigtigaste frågan, eller sammanslag
ningen af de tre afgifterna, vunnit understöd af dåvarande departements
chefen, och när härtill kommer att sedermera i Konungens råd inträdt 
en person, hvilken såsom ledamot af Kiksdagen biträdt ifrågavarande 
Utskotts betänkande, då är det otur, att ett sådant förslag utan vidare
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förkastas. Det synes mig emellertid, att frågan antagit egenskap af 
en politisk och ekonomisk konjunkturfråga, och då konjunkturerna 
för närvarande icke synas gynsamma, och jag således icke torde 
“—va utsigt_ att i hufvudsaken vinna framgång, skall jag icke yrka 
bifall till min motion. Jag lofvar dock icke, att jag ej, när kon
junkturerna inom Utskottet och annorstädes förändrats, om iap- vid 
den tiden lefver, skall återkomma dertill.

Under närvarande förhållanden anser jag icke tjenligt att till be
svarande upptaga den polemik mot åtskilliga små detaljbestämmelser 
i mitt förslag, hvarpå Utskottet inlåtit sig. För mig har frågan sin 
egentliga. betydelse från sedlighetens ståndpunkt, och jag kan icke, 
förr an lag bJifvit öfvertygad om misstag, öfvergifva den ställning, 
jag intagit och för hvilken jag äfven skall kämpa när tid är inne. 
Jag har icke något yrkande att framställa.

Stockenström: Jag anmälde mig när Herr von Kock 
begärde ordet,. men då denne talare icke framställt något yrkande, 
anser jag mig icke hafva skäl att nu i frågan yttra mig.

Friherre af Ugglas: Jag inskränker mig till att yrka bifall till 
Utskottets hemställan.

Herr Brun: Ehuru jag ej kan i allo instämma i de förslag, 
Herr von Kock i sm motion framställt, kan jag dock ej underlåta 
uttala mm åsigt derom, att de nuvarande bestämmelserna om brän- 
vmstörsäljningsafgiften äro långt ifrån välgörande för landet. Sedan 
flera år tillbaka har med afseende å tullagstiftningen följts den grund
sats, att tullsatserna icke borde bestämmas så höga, att de framkal
lade smuggling; men deremot är vår bränvinslagstiftning sådan, 
att den i sjelfva verket befrämjar försnillning och gifver premium 
till förmån för den olofliga försäljningen. Det är icke obetydliga 
qvantiteter. bränvin, som försäljas utan att skatt erlägges, och den 
minskning i statsverkets inkomster, som derigenom uppkommer, upp
går till mycket, betydliga belopp. Hedan ur sådan synpunkt torde 
det vara hög tid att inslå på en ny lagstiftningsväg, men dertill 
kommei och detta .är iör en hvar, som har hjerta och sinne för 
allt det elände .fyllerilasten har med sig, det mest oroväckande — 
att denna premie i ofantlig grad befordrar bränvinsförbrukningen. 
för mm del kan jag derföre ej annat än beklaga, att icke de fram
ställningar, som Bevillnings-Utskottet vid 1870 och 1871 årens riks
dagar i sådant syfte gjort, vunnit Riksdagens sympatier. Jag är 
också öfvertygad att, derest man förenade sig om att låta minuterings- 
o.ch utskänkningsafgifterna upphöra och allenast bestämde eu förhöjd 
tillverkningsskatt, så skulle derefter icke behöfvas något vidlyftigt 
reglera enter an de för försäljning af bränvin. Jag erinrar mig ett samtal, 
som meddelades mig af en utaf mina bekanta, hvilken någon tid 
uppehållit sig i Tyskland. Han sammanträffade med en preussare 
för hvilken han uttryckte sin förvåning deröfver, att öfverlastade 
personer voro sällsynta i Preussen, änskönt bränvmslagstiftnin^en der 
var mycket enkel. Han fick till svar, att det ju var helt naturligt,
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att i Sverige fylleri skulle förekomma mycket allmänt, då den svenska 
lagstiftningen befordrade superi, hvaremot i Tyskland förhållandet 
vore helt olika. Hos oss, tilläde han, får man köpa bränvin både 
vid landsvägar och jernvägsstationer i små qvantiteter, men hos Eder 
får man blott köpa stora qvantiteter. . Hos oss har alltid formannen 
mat med sig. men hos Eder är hr än vinsbutelj en oundviklig.

Det torde icke hafva mycken utsigt för sig att kunna vinna 
framgång för ett emot Utskottets afvikande förslag, men då jag. är 
fullt öfvertygad, att enda möjligheten att inskränka det omåttliga 
förtärandet “af bränvin, hvilket åter för med sig brott och osedlighet, 
vore, att en enda skatt åsattes artikeln bränvin, så och då jag 
tror, att den framställning, som vid ett par föregående riksdagar 
blifvit gjord, är synnerligen tjenlig och ändamålsenlig, vågar jag 
hemställa, om icke Hammaren, med föranledande af Herr von Kochs 
motion, ville besluta en underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t affattad 
i enlighet med det af 1871 års Bevillnings-Utskott framlagda förslag. 
Skrifvelsen skulle då innehålla, att Kong!. Magt täcktes taga i nådigt 
öfvervägande, huruvida icke, tillvinnande af större säkerhet och jemn
likhet vid beskattningen af bränvin, de nu utgående särskilda afgif- 
terna å tillverkning och försäljning kunde utbytas emot en^till stats
verket ingående gemensam tillverkningsafgift, samt .att i sådant fall 
Kongl. Maj:t ville till Riksdagen aflåta förslag till de förändrade 
stadganden angående försäljning af bränvin och andra spirituösa 
drycker, som häraf blefve en följd och af omständigheterna i öfrigt 
kunde påkallas.

Friherre af Ugglas: Då nu ett bestämdt yrkande blifvit fram- 
stäldt, anser jag mig pligtig att med några ord bemöta detsamma.

Till en början får jag erinra, att den fråga, som nu utgör före
mål för öfverläggning, jemväl under de tre nästföregående riksdagarne 
förevarit. Vid 1870 års riksdag framlade Bevillnings-Utskottet ptt 
fullständigt utarbeta!! förslag, bygdt på den. grund, som al motio
nären förordats, eller att de nuvarande afgifterna för tillverkning 
och försäljning af spritdrycker skulle sammanslås till eu enda skatt. 
Det torde vara i färskt minne, huru detta förslag mottogs,^ såväl i 
denna Kammare som i den Andra. Vid följande riksdag, år 1871, 
då Bevillnings-Utskottet vidtagit genomgripande förändringar i till
verknings] agen, föreslog Utskottet en underdånig skrifvelse till Kongl. 
Maj:t, på det frågan behörigen måtte utredas och förslag med ledning 
deraf framläggas. Denna hemställan, som dock endast, afsåg .utred
ning och framläggande af förslag från Regeringen blef jemväl i båda 
Kamrarne afslagen. Vid derpå följande riksdag framkom åter samma 
förslag, och detta blef då af Bevillnings-Utskottet afstyrka Först 
sedan Utskottet beträdt denna väg, vann Utskottet bifall hos Kamrarne. 
Jag hemställer då, om Bevillnings-Utskottet, när Riksdagen så tyd
ligt uttryckt sin tanke i ämnet, haft eller kunnat hafva, den ringaste 
anledning att till Riksdagen frambära ett nytt förslag i den af motio
nären angifna riktning. Jag tror således, att Utskottet handlat rätt, 
då det afstyrkt motionen, och med all aktning för motionärens goda 
afsigt och förvissad, att det syfte, han söker ernå, är i sedlighetens
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intresse, kan jag dock icke tro, att detta mål på det föreslagna sättet 
står att vinna. . Jag får i sådant hänseende fästa uppmärksamheten 
på en omständighet, som härmed står i samband. Motionären har 
föreslagit, att minuterings- och utskänkningsafgifterna skulle, upphöra 
och allenast en förhöjd tillverknings afgift åsättas, hvarigenom jemnare 
pris på varan skulle ernås. Samtidigt härmed föreslår han, att ut- 
skänkningsrättigheterna i städer fortfarande skola upplåtas åt den, 
som erbjuder största afgift för rättighetens begagnande. Huru detta 
kan stå tillsammans, är för mig ej klart, och jag har äfven deraf 
nemtat anledning till afstyrkande af motionen; men hufvudskål et för 
mig har dock varit, att Riksdagen tre särskilda gånger uttalat sin 
bestämda mening i detta afseende.

Jag anhåller om bifall till Utskottets hemställan.

Herr von Kock: Jag har begärt ordet för åt t taga fästa på ett 
yttrande af Bevillnings-Utskottets ordförande, att han tror, att icke 
det mål, jag i sedlighetens intresse åsyftar, kan ernås genom att 
sammanslå skatterna. Der tror jag, att man bär förklaringsgrunden 
till det behandlingssätt, motionen rönt inom Bevillnings-Utskottet, 
der hans talang och inflytande nog vetat att göra sig gällande.

Den detaljanmärkning, Utskottets ordförande gjort i afseende 
å rnin motion, visar, att han liksom Utskottet missförstått mig, 
ty den rättighet, jag velat upplåta åt bolagen, afsåg endast att, 
sedan skatterna blifvit _ sammanslagna, ordna försäljningen, under det 
handelsvinsten skulle tillkomma kommunen. Mitt förslag innebar att 
åt staten förskaffa eu årlig inkomst af 2—B millioner, hvilka nu 
stanna i lönkrögarnes fickor; men de enskilda intressena hafva varit 
mäktiga, och. Bevillnings-Utskottets ordförandes åsigt i frågan torde 
hafva varit tillräcklig anledning, att förslaget icke vunnit framgång. 
Det är mig också sagdt, att orsaken, hvarför det af Regeringen ut
arbetade förslag icke. kommit, fram, varit den, att ordföranden i 
Bevillnings-Utskottet icke varit detsamma benägen. Detta är att 
hänföra till de olyckliga konjunkturer, om hvilka jag förut nämnt.

Herr Brun: Då min åsigt derom,, att den nuvarande bränvins- 
lagstiftningen medför såväl, eu betydlig minskning i den inkomst, 
staten kunde och borde åtnjuta, som ock verkar demoraliserande på 
befolkningen, icke blifvit och ej eller torde kunna blifva vederlagd, 
kan jag icke godkänna det skäl, som af Friherre af Ugglas blifvit 
anfördt till stöd för Utskottets förfarande att icke söka afhjelpa 
dessa olyckliga förhållanden. Ty om också, såsom han erinrade, 
Riksdagen tre gånger afslagit det förslag Utskottet i sådant syfte 
väckt, borde val detta icke hindra Utskottet att nu ånyo framlägga 
förslag,, förutsatt att detta varit riktigt och godt. Att ett sådant, 
synnerligast från städerna, skulle möta ett kraftigt motstånd, ligger 
i. öppen dag, då man vet, hvilka stora inkomster de hafva af brän- 
vinsförsäljningen. Men. då sådana intressen ligga under och kunna 
gifva sig. luft vid voteringar hos Riksdagen, synes mig, att Utskottet 
bort hafva så mycket.större anledning att förnya sin framställning, 
om den haft skäl för sig, och jag hemställer om det icke är skäl nog,
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då man derigenom kan tillskynda staten förökad inkomst af en eller 
annan million och tillika förhindra demoralisation.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad, yttrade Herr Grefven 
och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall till den 
förevarande punkten och dels af Herr Brun att Kammaren, med an
slag derå, måtte för sin del besluta, att Riksdagen skulle i under
dånig skrifvelse anhålla, det Kong! Maj:t täcktes taga i nådigt öfver
vägande, huruvida icke, till vinnande af större säkerhet och jemnlik
het vid beskattningen af bränvin, de nu utgående särskilda argifterna 
å tillverkning och försäljning kunde utbytas emot en till statsverket 
ingående gemensam tillverkningsafgift, samt att i sådant fall Kongl. 
Maj:t ville till Riksdagen aflåta förslag till de förändrade stadganden 
angående försäljning af bränvin och andra spirituösa drycker, som 
häraf blefve en följd och af omständigheterna i öfrig! kunde på
kallas.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till punkten och, då dervid svarades många ja jemte några 
nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

2:dra punkten.

Lades till handlingarne.

■3:dje—8:de punkterna.

Biföllos.

Den vidare föredragningen af betänkandet uppsköts till efter
middagens sammanträde.

Herr Lagerstråle: För företagande af en angelägen resa får 
jag anhålla om fjorton dagars ledighet, räknad från nästa Måndag 
den 7 dennes.

Denna anhållan bifölls.

Kammaren åtskiljdes kl. 2 e. m.

In fidem 
O. Brakel.
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Lördagen den 5 April 1873.

Kammaren sammanträdde kl. 7 e. m.

Justerades ett protokollsutdrag för sammanträdet å f. m. samt pro
tokollet för den 29 sistlidne Mars e. m.

Fortsattes föredragningen. af Bevillnings-Utskottets betänkande 
N:o 4, angående vilkoren för tillverkning och försäljning af bränvin.

9-.de punkten jemte § 1 i förordning »för slag et.

Herr Häggström: Vid behandling inom Utskottet af denna 
punkt har jag varit af olika mening med en del af dess ledamöter, 
men har icke reserverat mig emot Utskottets beslut, emedan jag an
ser dess förslag bättre än nu gällande föreskrift.

_ Liksom Utskottet finner jag, att en förhöjning af det nu till för
säljning vid partihandel med bränvin medgifna minsta kannetal bör 
ega rum, och jag tror att den skulle verksamt bidraga till förebyg
gande af den så kallade salningen och dertill i stor mån förhindra 
lönkrögeriet. Lättheten att mot kontant eller på annat sätt för
skaffa 15 kannor bränvin gör, att lönkrögeriet florerar, och det fin
nes personer, som till och med resa omkring för att utminutera ett 
sådant parti.

_ För min del anser jag dock, att det parti, eller 50 kannor, som 
enligt Utskottets beslut minst får säljas, för närvarande är för högt 
tilltaget och tror, att 30 kannor vore lämpligare, ty derigenom för
svårades ej allt för mycket anskaffandet af det belopp, som för hus- 
hållsbehofvet kan vara nödigt. Om deremot partiminimum ställes 
till 50 kannor, befarar jag att många kommuner, som förr ej hafva 
någon utminuteringsrättighet, skulle finna sig föranlåtna att inrätta 
sådana, hvarigenom superiet ingalunda minskas, isynnerhet om Ut
skottets förslag i en sednare punkt, der 20 kubiktum tillåtas tillför
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säljning vid utminutering, bifalles, och det blefve då värre än det 
för närvarande är.

Jag vågar derföre hos Herr Talmannen anhålla om proposition pa 
30 i stället för 50 kannor, och att § 1 i författningsförslaget måtte
få denna lydelse: ... „

Bränvin må ej till mindre belopp an 30 kannor saljas åt annan 
än den, som enligt § 2 eller 4 dertill berättigad är.

Herr von Stockenström: Äfven jag liar varit af skiljaktig
mening med Utskottet, ehuru i en annan riktning an den föregående 
talaren, då jag ansett, att denna paragraf borde bibehållas i sitt nu
varande skick, och jag ber nu att i korthet få för Kammaren om
förmäla några af mina skäl för denna skiljaktighet. Utskottet har 
såsom motiv för sitt tillstyrkande att höja minimum af försäljmngs- 
beloppet vid partihandel anfört, “att ett verksamt medel att förhin
dra sådan salning skulle ligga i eu betydligare förhöjning af det nu 
till försäljning vid partihandel med bränvin inedgifna minsta kanne- 
tal samt derigenom dessutom, om denna förhöjning bestämdes, så att 
den kunde anses öfverstiga hvad i allmänhet på en gång för xörbruk- 
ning inköptes, den fördel skulle vinnas, att den för minuthandel stad
gade försäljningsafgift komme att mera allmänt drabba förbruknin
gen af bränvin.“ , , , ,,

Het är visserligen sannt, att salnmgen ar ett ganska stort ondt, 
hvilket vid många tillfällen blifvit öfverklagadt. Jag skulle således 
anse, att det vore skäl att vidtaga alla möjliga åtgärder för att kunna 
förhindra densamma, men jag har föreställt mig, att det ändamål, 
man söker, icke kan vinnas på den väg, som man nu vill beträda. 
Jaw tror nemligen för min del, att salningen i allt fäll skall komma 
att° försiggå, ehuru i en större skala derigenom att flere sia sig till
sammans "för att köpa det minsta belopp, som är tillåtet; och om 
också eu sådan sammanslagning icke skulle kunna anses vara allde
les oloflig, tror jag likväl, att salningen derjemte skulle förekomma 
i en form, som ingen lärer vilja godkänna, och hvilken icke alls skulle 
kunna förhindras genom detta stadgande. Man vet nemligen, att det 
nu ofta går så till med denna salning, att en person köper till exempe. 
sexton kannor ock säljer tillbaka femton, för att derigenom kringgå 
lagen och jag tror att det lika väl låter sig göra att gå till väga 
på samma sätt med ett större belopp, eller att man köper t. ex. bO 
kannor och säljer tillbaka de 50 för att derigenom åtkomma 10 kan
nor. Deremot skulle man möjligen kunna invända, att det blir myc
ket svårt att förse sig med det större penningebelopp, som erfordras 
för betalningen af 60 kannor; men man måste komma ihåg, att det 
för en sådan betalnings erläggande alls icke är nödigt att vara. för
sedd med kontanta penningar, ty det finnes många andra betalnings
medel till exempel reverser, anvisningar, vexlar etc. och om den, som 
försäljer bränvin, godkänner detta sätt för betalning, är denna erlagd 
lika väl, som om det skett med kontanta penningar. Da vid 18ö3—lbo4 
års riksdag bränvinslagstiftningen var under behandling, föreslog 
det Särskilda Utskottet, att det minsta belopp, som vid partihandel 
skulle få försäljas, skulle vara 60 kannor. Detta förslag godkändes
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icke af Riksdagen, som deremot förenade sig om att antaga 15 kan
nor såsom det minsta beloppet, och det stadgande, som med anled
ning häraf infördes i lboo års författning, har sedermera oafbrutet 
qvarstatt. Skälet hvarför lo kannor bestämdes såsom minimum för 
partihandel, var, som^ bekant, att man ansåg’ 15 kannor vara det van
lig behoivet, som lön ett hushåll erfordrades. Om man nu skulle 
frångå, detta bestämda minimum, skulle enligt min åsigt, ett alltför 
stort ingrepp ske i den frihet, som en hvar bör ega att förskaffa 
sig hvad som för hans hushåll erfordrades. Jag tror, att en sådan 
lag skulle anses vara sa obillig, att den lätt skulle föranleda, lag
brott, såsom, oftast är fallet, då allmänheten finner, att en lagstift
ning äi .obillig eller alldeles orättvis. Utan att tala om lagöfverträ- 
delser, hvad skulle för öfrigt följden häraf blifva? Sannolikt den, 
att, då man blir hänvisad till att förskaffa sig sitt behof i minut
handeln . och sådan för närvarande icke finnes på så särdeles många 
ställen i riket, man skulle förena sig om att på en mängd ställen 
inrätta minuthandel, der sådan förut icke finnes. De minuthandels
rättigheter, som för närvarande äro utdelade på landet, äro till an
talet, enligt den vid detta betänkande fogade tabell, icke flera än 136 
stycken. Mången torde väl anse, att det icke skulle ligga något ondt 
deruti, att minuthandel här och der bleive inrättad, och jag har 
till och med erfarit, att meningen hos mängden är, att detta skulle 
tvärtom verka fördelaktigt; men för min del kan jag icke dela denna 
öfvertygelse; ty jag tror, att superiet blir betydligt hämmadt deri
genom, att tillfället att åtkomma bränvin blir försvåradt. Jag fruk
tar, att en utvidgad minuthandel skulle medföra ännu menligare följ
der,, ifall Riksdagen funne sig böra godkänna ett sådant förslag, som 
Bevillnings-Utskottet i nästa punkt afgifvit, nemligen att nedsätta 
minimum vid minuthandeln till 20 kubiktum. Derigenom skulle, en
ligt min tanke, minuthandelsstäilena lätt blifva förvandlade till ut- 
skänkningställen. Och äfven om minuthandelsrättigheter icke blifva 
medgifna, tror jag, att det ganska lätt skulle inträffa att lönkrögeriet 
koinme allt mera att florera, dåi det blir fråga om att kunna för
skaffa allmänheten en vara, som den har så svårt att erhålla. För när
varande är detta, som man vet, icke alls svårt, emedan nästan hvar 
och en landthandlare handlar med bränvin; man behöfver således 
icke begifva sig särdeles långt bort för att förskaffa sig sitt behof.

ändra, skälet, som Utskottet har anfört, skulle ligga deri, 
“att den för minuthandel stadgade försäljningsafgift koinme att mera 
allmänt drabba förbrukningen af bränvin/’. Här är man återigen 
inne pa.den mening, att man vill åstadkomma en rättvisa i afseende 
å.bränvinslagstiftningen, eller alldeles detsamma, som man säger sig 
söka, då man velat borttaga hela försäljningsafgiften och lägga all 
afgift på tillverkningen. Man bör dock ihågkomma, att hränvins- 
lagstiftningen är och måste vara en undantagslagstiftning, och att den 
blifvit. införd för att skydda drinkaren för de faror och frestelser, 
för h.vilka han är utsatt, och att man således icke kan få vid denna 
lagstiftning afse rättvisan så mycket som vid andra lagstiftningar.
I alla händelser tror jag, att i. lagstiftningen den stränga rättvisan är 
mycket svår att söka. Går jäg till sjelfva strafflagen, är den icke •
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heller fullt rättvis. Om böter till exempel drabba en förmögen per
son, känner han dem icke på samma sätt, som den fattige, och med 
fängelsestraffet är det samma händelse; ty detta straff framträder 
säkerligen helt annorlunda för den, som varit van att se bättre da
gar, än för uslingen, som knappt käft tak öfver hufvudet. Jag tror 
således, att man, för att vinna rättvisa, icke har skäl att vidtaga 
detta stadgande.

Jag har hört, att man velat uppställa såsom regel för all brän- 
vinshandel, att den skulle vara partihandel, minuthandel och utskänk- 
ning och att hvar och en af dessa afdelningar skall hafva sin sär
skilda karakter. Partihandeln skulle hafva den karakter, att den 
hör vara en grosshandel, der man säljer och köper i stor skala. 
Denna teori kan vara ganska riktig; men man bör dervid icke för
bise, huru den ställer sig i tillämpningen, och att denna icke åstad
kommer eu allmän missbelåtenhet, som jag tror skulle blifva för
hållandet, om detta förslag antages.

Med anledning af hvad jag nu anfört tillåter jag mig yrka af
steg å Bevillnings-Utskottets förslag i denna punkt och att § 1 måtte 
bibehållas sådan den lyder i nu gällande lag.

Friherre af Ugglas: Jag skall icke särdeles länge upptaga 
Kammarens tid med diskussion i denna fråga, hvilken redan många 
gånger bär utgjort föremål för representationens bepröfvande. Jag 
ber blott att, på sätt den siste talaren redan gjort, få erinra, att då 
den nya bränvinslagstiftningen infördes, var det verkligen af det 
Utskott, som hade att utarbeta förslag till lag i ämnet, ifrågasatt 
att redan då bestämma beloppet vid partihandel högre än som i gäl
lande lag är föreskrifvet. För min clel kan jag icke finna annat, än 
att en sådan åsigt hvilar på en fullt riktig grund; men deremot kan 
jag icke finna, att man med 15 kannor kan mena, hvad som egent
ligen förstås med partihandel, och genom att höja detta belopp skulle, 
efter mitt förmenande, två väsendtliga fördelar kunna vinnas. Den 
ena vore att åtminstone i någon mån förekommes den s. k. galnin
gen; ty obestridligt är, att det skall blifva svårare att åstadkomma 
sådan, om ett högre belopp än det nu gällande, eller 15 kannor, 
blefve bestämdt. Den andra och kanske ännu mera väsendtliga för
delen häraf skulle blifva, att bränvinet så väl för den ene som den 
andre blefve lika beskaffad!; tv om minimum vid partihandeln höjes 
till 50 kannor eller högre belopp, är det uppenbart, att konsumen
terna måste söka sitt behof mera än hittills i minuthandeln, och der
igenom kommer det bränvin, som konsumeras af den förmögne, att 
åsättas en konsumtionsafgift, hvithet för närvarande icke är händel
sen. Jag tror således, att det från denna synpunkt är fullt riktigt 
att höja beloppet vid partihandel utöfver hvad nu är fallet. Huruvida 
Utskottet i detta fall träffat den rätta siffran, derom vill jag icke 
bestämdt yttra mig. Man kan måhända med skäl anmärka, att då 
ett kärl finnes på 15 kannor, det varit rättare att söka en multipel 
på denna siffra antingen 30 eller 60 kannor i stället för 50 kannor 
såsom här biifvit föreslaget. Emellertid har jag i Utskottet anslutit 
mig till denna sednare siffra, hvilken för några riksdagar sedan varit
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ifrågasatt, och jag kan icke se några sådana praktiska svårigheter i 
tillämpningen, att jag i detta fall skulle vilja frångå den siffra, som 
Utskottet föreslagit.

Jag tror således, att Utskottet icke saknat skäl för sin fram
ställning, hufvudsakligen på den grund att man derigenom skulle 
åstadkomma en jemnare beskattning af det bränvin, som konsumeras, 
och jag får vördsamt anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Herr Meijer: Under de år, då jag hade den äran att vara le
damot i Bevillnings-Utskottet, var denna fråga, jag tror nästan årli
gen föremål för behandling för att erhålla en lycklig lösning. Äfven 
detta förslag väcktes åtskilliga gånger, men mötte oupphörligt hinder 
till följd af en sak, hvilken jag icke heller nu sett att Utskottet 
fullt utredt. Att jag, om den så kallade salningen skulle kunna 
upphöra, med största nöje skulle bidraga med min röst, om det kunde 
ske på detta sätt eller hvilket annat sätt som helst, har jag vant i 
tillfälle att förut uttala. Men här finnes något, som Utskottet icke 
alls vidrört, nemligen då det i denna författning talas icke allenast 
om bränvin utan äfven om andra brända eller distillerade spirituösa 
drycker. Sådana finnas både in- och utländska, till exempel konjak, 
rom med flera af svenskt fabrikat, och om dessa drycker icke skola 
få försäljas i mindre parti än 50 kannor, tror jag, att det skulle in
verka icke så litet störande på alla slags affärer i den vägen. För 
öfrigt tror jag, att den qvantitet, som Utskottet bestämt för parti
handel, icke är lyckligt vald, då man nemligen bör fästa något af
seende å det kärl, som redan finnes, och att man derföre, såsom Ut
skottets ordförande nyss nämnde, bort taga en annan siffra eller en 
multipel af 15, till exempel 30. Detta är visserligen en bisak, men 
det inverkar icke så litet på rörelsen. Det hufvudsakliga skälet, 
hvarför jag icke kan biträda Utskottets förslag, är, att en mängd 
andra artiklar stå i ovilkorlig! sammanhang med detta bränvin; det 
finnes nemligen sprit, som användes ofantligt mycket dels för tekniskt 
bruk och dels för andra behof, och man skulle nu blifva tvungen att 
taga femtio kannor hvarje gång, då man kanske icke behöfde mera 
än 15 å 20.

På grund häraf kan jag icke denna gång, lika litet som förut, 
biträda Utskottets förslag, utan förenar mig med Herr von Stocken
ström i hans yrkande om afslag, såvida icke återremiss kommer att 
begäras för en närmare utredning i ofvannämnda hänseende, i hvil
ket fall äfven jag vill rösta för återremiss.

Grefve Hamilton, Hugo Bengt Archibald: I afseende å Ut
skottets ifrågavarande förslag hafva åtskilliga anmärkningar blifvit 
gjorda, hufvudsakligen i den riktning, att i följd häraf stora svårig
heter skulle uppstå för konsumenterna. Man kunde härtill lägga äf
ven åtskilliga för bränvinsbrännarne. Skulle man endast afse deras 
fördel och icke se på sedligheten, kunde man alltför väl bibehålla 
paragrafen i dess nuvarande skick. Jag är dock öfvertygad, att både 
konsumenternas och bränvinsbrännarnes intresse måste vika för det
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högre intresset eller sedligheten. Utskottet har under mänga år sökt 
att genom ändring af 3:dje paragrafen i författningen förekomma de 
olyckliga följderna af salningen, dock utan verkan, emedan^ det dels 
möter praktiska svårigheter att uppställa denna paragraf så, att den 
lägger ett verksamt hinder i vägen för salningen, och dels torde så
dant i verkställigheten blifva helt och hållet illusoriskt. Det har 
flere gånger blifvit föreslaget, att man skulle förbjuda, att vid minut
handel af bränvin mindre belopp än det bestämda minsta finge å nå
got kärl utlemnas. En sådan föreskrift skulle utan tvifvel icke med
föra annan verkan, än att det blifver litet mer besvär för den som 
köper bränvin. En annan utväg att förekomma, de menliga verk- 
ningarne af salningen skrilla vara att höja minimum vid parti
handel. Såsom det nu är, har hvarje landthandlare rättighet att idka 
partihandel med bränvin. Han eger sålunda visserligen icke att sälja 
mindre än 15 kannor; men för att kringgå detta, går det till på det 
sätt, att alla de, som vilja hafva en half kanna, anteckna sig. och 
då tillräckligt många äro antecknade, lemnas bränvinet ut. För att 
i någon mån försvåra detta, har Utskottet ansett, att man. borde 
höja beloppet af parti-minimum. Det är naturligt, att siffran i detta 
fall alltid blir mer eller mindre godtycklig. Ju längre ned man sät
ter denna siffra, desto mera fördel blir det för massan af konsumen
ter. Enligt min åsigt måste man sätta denna siffra så högt, att de! 
verkligen blir partihandel, och det vore kanske rättare att bestämma 
100 kannor i stället för 50; men denna sednare siffra har blifvit vald 
derföre, att Första Kammaren vid en föregående riksdag godkänt 
denna siffra, och jag hoppas att Kammaren äfven nu måtte vara af 
samma åsigt, att söka förekomma detta onda genom förhöjning af 
parti minimum. Det bar blifvit anmärkt, att den föreslagna siffran af 
50 kannor icke passar in med de kärl, som redan finnas. Detta är 
väl sannt; men om kärlet skall tagas till beräkningsgrund, borde man 
måhända valt 60 kannor, och jag för min del skulle icke hafva nå
got emot att böja beloppet till 60 kannor.

Jag tror, för min del, att den 3:dje paragrafen, som handlar om 
salning, borde antingen helt och hållet borttagas eller förändras så, 
att salningen blefve tillåten; ty salningen i och för sig kan icke vara 
något brott, och det är endast missbruken derutaf, som man vill före
komma. Höj partiminimum och låt salningen vara tillåten och låt 
dem, som vilja förena sig om att köpa sitt bränvin billigare, också 
göra detta; det kan icke medföra något ondt. Det är endast olägen
heterna, som man skall förekomma, men icke sjelfva saken.

På grund häraf får jag anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Herr Brun: Jag har, för min del, försökt att intränga i den 
tankegång, som. varit den för Utskottet ledande, då det fixerat parti- 
minimum vid försäljning af bränvin till 50 kannor, men. har varit ur 
stånd att fatta hvarföre man just kommit till denna siffra. År det 
fråga om att uppbringa qvantiteten derhän, att den skall blifva ett 
verkligt parti i ordets råtta mening, är ej 50, ja knappast 100 kan
nor att anse såsom sådant. Men jag anser, att när det gäller att
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bestämma det minimum, under hviiket handel i parti med bränvin 
ej skulle få ega rum, man bonde söka träffa denna minimikvantitet 
så nära som möjligt intill det parti, som vore passande eller erfor
derligt ^för ordentliga köpares behof. Men jag hemställer till her- 
rarne, huruvida en qvantitet af 50 kannor bränvin kan anses vara 
ett passande parti för ett ordentligt hushåll, exempelvis på landet, 
•Jag tror det ej, utan anser att lo kannor är en vida lämpligare 
qvantitet. Och ser man på de praktiska omständigheter, som skulle 
blifva förenade med förändringen, tager jag mig friheten fråga: är 
det lämpligt att föra och förvara kärl på 50 kannor och skall ej så
dant blifva förenadt med mångfaldiga olägenheter? Jag kan således 
lön min del ej fatta huru man kommit till denna bestämmelse om de 
50 kannorna.

År det åter fråga om att vinna en jemnare beskattning, befarar 
jag, att sådant äfven misslyckas, och min öfvertygelse är att den 
föreslagna åtgärden endast skulle komma att leda till skapandet af 
ytterligare lagöfverträdelser. Man har väl talat om att hos landt- 
handlare försäljning af bränvin allt för mycket underlättas genom 
den nuvarande lagens minimum, och att denna försäljning skulle 
komma att blifva mera bunden om partiminimum blefve 'större. Jag 
tror, att enda följden skulle blifva, att lagöfverträdelserna i stället 
blifva flere i stället för färre.

Jag tillåter mig i detta fall åberopa den åsigt, som här gjorde 
sig gällande då fråga var om läggande af tull på cigarrer. Då ytt
rades nemligen, att. tullen ej borde sättas för hög, ty det kunde inne
bär8; en frestelse till smuggleri. Här synes mig vara ungefär samma 
förhållande. Ju större man gör partiet och qvantiteten, ju mera fre
star man äfven till lagöfverträdelse.

Jag anser på dessa skål bättre att bibehålla nuvarande lag
bestämmelse, hvarföre jag förenar mig med dem, som yrkat densammas 
fortfarande.

Herr Sundeil: Med reservanten, Herr von Stockenström, in
stämmer jag, men till hvad han yttrat utbeder jag mig att få lägga 
några ord. Om minimiqvantiteten för försäljning af bränvin och 
andra brända eller distillerade in- och utländska spirituösa drycker 
bestämmes till 50 kannor, är det alldeles gifvet, att allt sådant inköp 
får hushåll sb eh of måste upphöra, och att all sådan försäljning in- 
skränkes till den,, som sker från tillverkare till köpman och från den

-^öPmaEnen. till den andre. Att alldeles omöjliggöra sådant hus- 
hållsinköp, är ju icke meningen; ej heller att uppdrifva minuthandels- 
ocn utskänkningsafgifterna, hviiket icke behöfves, utan endast att 
landsting och hushållningssällskap deraf må erhålla sin tillständiga 
del. Härom är emellertid i förevarande paragraf af den föreslagna 
författningen ej fråga. Vi få väl här dock icke alldeles glömma, att 
den lagstiftning man vill ändra är 18 år gammal och att derunder 
uppstått och i riket nu finnas många, hvilka gjort partihandel med 
sAiritul)?a.'110111 lcke uteslutande, så dock hufvudsakligen till loflig 
förvärfskälla, men hvilken, om Bevillnings-Utskottets förslag i före
varande punkt antoges, skulle för de aldrafleste alldeles upphöra;
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och vi få väl icke heller glömma, att bränvinet, så mycken skada 
det än må göra, är eu handelsvara, som allmänt förbrukas- Det är 
på dessa skal, tiliagde reservantens, som jag yrkar, att vid nuva
rande stadgandet måtte få förblifva, men att, om för att söka för
hindra den så kallade salningen, hvilken emedlertid, då den sker 
utan försäljarens, köpmannens, vilja, eller der den af honom icke 
inledes, är fullkomligt obrottslig, nödigt må vara att något höja 
minimiqvantiteten för partihandel, denna må bestämmas till 20 kannor. 
Detta är dock icke något mitt ändringsförslag. Deremot yrkar jag. 
att för försäljning af partihandels-minimiqvantitet och derunder må, 
i likhet med hvad nu gäller i afseende på minuthandel med och 
iskänkning af bränvin, stadgas, att drycken skall hålla i styrka 
minst 46 grader och vara från finkelolja renad. I denna hänsyn 
bedrifves nu understundom åtskilligt ofog, som kan genom lagstiftning 
häfvas; men då denna min uttalade mening lärer föranleda till än
dringar i det vid betänkandet fogade författningsförslag, anhåller 
jag, att förevarande punkt måtte varda till Bevillning^-Utskottet åter
remitterad.

En talare har antydningsvis föreslagit, att föreskrifterna i afse
ende på försäljningen af bränvin borde vara olika med dem, som 
gälla för andra brända och distillerade spirituösa drycker. Emot 
en sådan lagstiftning varnar åtminstone jag.

Grefve Sparre, Gustaf: Då Utskottet granskade de motioner, 
som blifvit till Utskottet remitterade, rörande ändringar i nu gällande 
bränvinsförsäljningslag, syntes det Utskottet af dessa motioner framgå 
att något måste göras för att motverka den så kallade salningen. De 
förslag, som i berörde hänseende uti de afgifna motionerna blifvit 
framställda, afsågo dels endast redaktionsförslag, dels bestämmande 
af en minsta storlek å de kärl, hvarå bränvin vid partihandel fick 
utlemnas, dels höjande af minsta försäljningsbeloppet vid dylik handel. 
Vid granskning af dessa förslag bär Utskottet icke kunnat fästa 
något afseende vid de 2:ne först nämnda. En fördelning från större 
till mindre kärl är allt för lätt för att kunna lägga något verksamt 
hinder mot salning, och en redaktions-förändring sådan som motio- 
närerne föreslagit syntes Utskottet ej heller leda till målet. Då sal
ning tvifvelsutan är ett med skäl öfverklagadt ondt, som på mer än 
ett ställe motverkar de sträfvanden, som göras till fyllerilasten 
minskande, har Utskottet, som ej kunnat finna något verksamt medel 
mot detsamma i ofvannämnda förslag, sökt att vinna målet på det 
enda sätt Utskottet ansåg vara verksamt, eller medelst höjande af 
minsta försäljningsbeloppet vid partihandel, hvarigenom onekligen 
salningen kommer att försvåras och detta i mån, som lägsta försälj
ningsbeloppet höjes.

Det har här blifvit anmärkt af en talare, att den qvantitet, som 
af Utskottet blifvit föreslagen, ej skulle vara lämplig för en ordentlig 
köpares behof. Jag får dervid först och främst erinra, att vi måste 
afse att förminska ett öfverklagadt ondt och att vi derför måste 
mindre fästa oss vid den större eller mindre beqvämligheten för de 
ofvannämnde ordentlige köparne af 15 kannor, än vid sedlighetens 
ordringar, samt derjemte fästa uppmärksamheten vid det ytterst



t52 Den 5 April, e, m

vanskliga i att genom en bestämd siffra angifva den qvantitet af 
denna vara, som är den passande för en ordentlig köpare. Jag tror 
i detta hänseende att af samma anledning, som en ordentlig köpare, 
hvilken för sitt husbehof behöfver ett parti af 15 kannor, kan känna 
sig besvärad genom att nu åläggas att, för den händelse han vill 
köpa i parti, inköpa 50 kannor, med samma eller kanske större skäl, 
kan den ordentlige köparen hafva rätt till klagan, som skulle behöfva 
5 ä 10 kannor, men enligt den nuvarande lagen måste köpa 15. 
Jag tror således att om man betraktar saken från synpunkten af att 
finna en qvantitet, som skulle motsvara en ordentlig köpares behof, 
kan den ena siffran vara lika lämplig som den anära, beroende på 
den ifrågavarande köparens mer eller mindre goda ekonomiska ställ
ning. Då jag, enligt hvad jag ofvan anfört, tror, att det enda, som 
kan göras för förekommanåe af salning, är att vidtaga en verklig 
förhöjning i partiminimum, och då jag anser detta vara det vigtigaste 
stadgandet i detta författningsförslag, anhåller jag att Kammaren 
måtte bifalla detsamma.

Herr von Gfegerfelt: För min del är jag benägen att biträda 
förslaget om höjande af det nu till försäljning vid partihandel med 
bränvin medgifna mindre kanntalet, och jag gör det hufvudsakligen 
med afseende derå att, då varan genom restriktiva lagar fördyras för 
de mindre konsumenterna, rättvisan fordrar att den också fördyras 
för de större. Grenom att höja partiminimum vid försäljning utöfver 
hvad som motsvarar ett större hushålls behof skulle detta ändamål 
vinnas. Huruvida gränsen för detta behof lämpligen kan sättas vid 
50 kannor och förhöjningen af minimum bör ske till detta belopp, 
torde vara tvifvelaktigt. Det synes mig som om BO kannor skulle 
varit en lämpligare qvantitet. Herr Meyer har fästat uppmärksamhet 
på den inverkan förhöjningen skulle utöfva, på andra varor, som höra 
till samma kategori som bränvin, exempelvis på sprit. A andra sidan 
bär såsom skäl för förhöjningen till 50 kannor åberopats de frukt
lösa bemödanden, som gjorts att förekomma den så kallade salningen. 
Klart är visserligen att hvarje förhöjning i ifrågavarande partimini
mum försvårar salningen; att hitintills gjorda bemödanden i detta 
hänseende misslyckats har berott derpå att man ej velat förekomma 
densamma i sin helhet. Ofta har nemligen den mening gjort sig 
gällande — jag vill minnas att den förekommer äfven i föreliggande 
betänkande — att det vore obilligt om ej flere .skulle få förena , sig 
och köpa partivis för att få varan för bättre pris. Men det är just 
en sådan förening som utgör salning, och vill man förekomma den 
i de lägre regionerna, måtte den ock förbjudas i de högre. För när
varande är det säljare förbjudet att fördela sålda bränvinet. emellan 
flera köpare så att någondera erhölle mindre än lagligen säljas finge, 
men lemnar köparne obetaget att sins emellan sjelfva verkställa för
delningen. Om nu det blefve föreskrifvet att köpare, som emellan 
flere personer fördelar det köpta bränvinet, vore att iförhållande till 
dem anses som säljare, så vore salningen omöjliggjord och detta på 
raka vägen.
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För min del yrkar jag, då frågan nu ej är egentligen om salning, 
endast att minimum måtte bestämmas till BO kannor.

Herr Carlson: Att den lagstiftning i afseende å bränvin, som
för 18 år sedan infördes och i de flesta hänseenden lyckats ega be
stånd äfven utöfvat verkningar, med hvilka man haft skäl att vara 
tillfredsställd, är ömkligt. Detta gäller dock egentligen i afseende 
å tillverkningslagen. hvilken i sina hufvudgriinuer bestått alltsedan 
den år 1853 blifvit uppgjord. Men i afseende å försäljningslagen har 
visat sig, att det icke lyckats den då varande lagstiftningen att med 
samma säkerhet träffa det rätta, Jag tror derföre, att man bör vara 
Utskottet, tacksam för det försök detsamma här gjort att afhjelpa 
åtskilliga brister i de punkter, som visat sig vara svagast, och otvif
velaktigt är en af dessa svaga punkter just den, som rör den nya 
grundsats, som vid nyssberörda tid infördes beträffande minut- 
handeln. Det var gifvet, att i samma ögonblick densamma tillskapades 
måste ock en gräns uppdragas mellan denna och den egentliga parti
handeln. Jag tillåter mig erinra derom, att denna gräns, da arbe
tena med lagstiftningen först började, föreslogs till 60 kannor, och 
att det var i anledning af de anmärkningar, som då gjordes, att detta 
belopp var allt för högt, som samma gräns nedsattes sa betydligt 
som till 15 kannor. Om en gräns skall finnas mellan en försäljning 
i minut och eu i parti, torde det emellertid hafva talande skal tor sig 
att denna sättes högre än vid 15 kannor, men måhända är det bär 
föreslagna minimibeloppet väl stort. För mm del skulle jag vilja 
förena mig i det yrkande, som framstälts åt den näst föregående 
talaren, att fördubbla den nuvarande minimiqvantiteten och således 
bestämma gränsen vid 30 kannor. Jag anser nemligen att om mini
mum bestämdes vid 50 kannor skulle stegringen blifva för häftig och 
allt för mycket ingripande i nuvarande törhallanden. Mot att safta 
gränsen vid 50 kannor talar äfven det skal, som ordföranden i Ut
skottet anförde, att denna qvantitet ej passar in pa de nuvarande
ra<ilkjlge:skulle tro, att äfven om den föreslagna lagstiftningsåtgärden 
kan sägas vara endast ett försök, är det likväl ett sadant, som kan 
förtjena att göras, och att detsamma, så vid man kan pa förband 
beräkna, skall hafva välgörande följder. Större tvifvel hyser jag i af
seende å lämpligheten att nedsätta minimum vid minuthandeln 1Jetta 
är en annan fråga, som varit föremål för en liflig tvist allt ifrån 
upprättandet af denna lagstiftning, och jag tillstår, att det är ganska 
svårt att besluta sig för hvilken åsigt man i det afseende* skal1 om
fatta. Men vid en sådan tvekan synes mig det bestående. helst hora 
bibehållas, och derföre vill jag i detta hänseende sluta mig till nu
varande stadgande, hvaremot jag anhåller att fa förena mig med den 
siste talaren i yrkande om proposition dera, att det nu ifrågavarande 
beloppet må bestämmas till 30 kannor.

Herr von Kock: För min del anser jag att någon stor vinst
egentligen ej kan vara att påräkna af ifrå^parandetörändring; hvarje 
annan åtgärd än en skattesammanslagnmg bill’ blott ett palliativ.

Den 5 April, e. m.
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Alla sådana här författningar hafva, enär de utgöra en inskränkning 
i friheten, som är nödvändig på grund af den inenskliga naturens 
ofullkomlighet, det emot sig att de illuderas: hvad lagstiftarna än 
kunna hitta på, dröjer det icke länge förr än till följd af illuderin- 
gar det blir nödvändigt att göra om lagarne. Hvad som här är lmf- 
vudsaken är att få ut skatten, och det tror jag. som sagdt, ej att 
man får annat än genom eu. sammanslagning. Vi äro nu komna der
hän att vi måste se till hvad som kan göras i den riktningen. Ett 
steg derhän är det verkligen som nu är i fråga. Jag tror det blir 
svårare att sala till 30 än till 15 kannor samt lättare att upptäcka 
vid bortförandet åt 30 än af 15 kannor. Om vi höja mer än till 30 
tror jag icke det finnes någon chance att få igenom förslaget i 
Andia Kammaren, och dessutom hafva vi ej några kärl som äro pas- 
sande, sa vida man ej vill underkasta sig så stort sqvalprum som 
i en åm på 60 kannor. Det möter verkligen störa svårigheter att 
bestämma en så hög siffra som 50 kannor. Komm och a vrak köpas ej 
gerna i så störa qvantiteter, icke ens af dem som sedan hafva för 
afsigt att minutera ut dem. .Förhållandena äro så i ena som andra 
fallet mycket olika inom olika provinser. Der det mesta missbruk i 
afseende å salningen bedrifves är hos herrar landthandlande, men 
dei skei det i mycket stor skala, isynnerhet i vestra och norra de- 
larne af riket. Hos oss nere i Blekinge hafva vi ej så. många dvlika 
herrar, enär vi hafva temligen tätt med städer, men der bedrifves 
salningen i stället hos de mindre bränvinsbrännarne, mindre jordbru- 
karne. och åker det der just vanligtvis i qvantiteter om 15 kannor 
Boja vi nu minimiqvantiteten till BO kannor, tror jag alltid att det 
skall, hjelpa till något. Om vi kunde förena oss om 30 kannar af- 
star jag från mitt redaktionsförslag.

Den 5 April, e. in.

Heri Faxe. Jag ber blott att fa tillkännagifva att jag instäm- 
mer med dem som anse en minimiqvantitet af 30 kannor vara den 
riktiga, och yrkan jag följaktligen bifall till sådan lydelse af para- 
giafen, att siffran 50 i Utskottets förslag utbytes mot SO.

. Holmberg: Allt sedan den nya lagstiftningen i afseende
a. försäljning af bränvin kom att tillämpas har det varit ett önsk- 
ningsmad att förekomma den s. k. salningen; och man har från många 
hall beklagat sig öfver det stora oskick, som i detta afseende be- 
drilves. Det nu ifrågavarande förslaget att höja minimum till 50 
kannor skall efter mm tanke ganska väsendtligt bidraga till att min
ska det onda. Man kommer visserligen att få höra klagomal från en 
och annan deröfver, att den, som vill för sitt hushållsbehof köpa 15 kan- 
nor skall nödgas vända sig till utminutören och således få vidkännas 
s orre utgift än eljest blifvit fallet; men då det är en grundsats i den 
nya branvms lagstiftningen, att de spirituösa drycker, som för dagliga 
Jelnadsbehofven användas, vare sig af den förmögne eller den mindre 
bemedlade, skola med derför belöpande skatt till priset fördyras, så är 
det in ej mer an rätt, att man för fyllande af sitt hushållsbehof far 
vända sig till den, som är lagligen berättigad att drifva minuthandel 
med spirituösa drycker samt derför erlägger skatt; och det bör, så
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utbildadt som kommunikationsväsendet nu är, ej möta stora svårigheter 
att med begagnande till och med af konkurrensen emellan^ utminu- 
törer i särskilda orter bereda sig nödig prisbillighet. Det finnes nu 
personer, som gjort till yrke att med begagnande af salningsmetoden 
illudera författningen och sälja högst betydliga qvantiteter bränvin 
utan att erlägga någon skatt. Det är ett yrke. som ej är särdeles heder
ligt och icke heller bör hållas på. Det voro derför val,. om man eu 
gång finge ett medel i händerna att åtminstone något stäf]a detsamma. 
Den skatt, som för bränvinsförsäljningsrättigheter utgår, är redan 
nu betydlig; men än större skulle den blifva, om salningen kunde 
förekommas.

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Grefve Mörn er, Oscar: Jag kan icke riktigt förstå att, när
staten tillåter bränvinstillverkning och äfven bränvinsförsälj ning, man 
skall söka för försäljningen uppställa sådana vilkor, som, jag vågar 
påstå det, utan någon nytta i sedlighetens intresse, skulle nödga till 
omvägar för åtkomsten af bränvin. Det må vara att man, enligt på
stående, för att minska superiet, stadgat eu komsumtionsskatt, men, 
när man det gör, bör man på samma gång se till huru långt denna 
bör verka. Man har sagt att de, som köpa bränvin i mindre partier, 
genom förändringen skulle komma att åläggas skyldigheten att vid
kännas den skatt, som för minuthandeln utgår, och att detta vore att 
införa rättvisa. Det må vara, men hvar ligger gränsen för skipande 
af denna så kallade rättvisa? Under minuthandeln står utskänknin- 
gen. och den, som ej har råd att köpa i minuthandeln, han måste gå 
till utskänkningsställena och skaffa sig sitt behof. Hvar, om man 
slår in på nyssnämnde rättvisans förmenta väg, skall man väl finna 
något skal, som talar för det riktiga deri, att den, som har råd att 
köpa sin vara i minuthandeln, skall få den till billigare pras än den, 
som nödgas gå till utskänkningsställena? Jag ber få anmärka, att, 
när man nu vill höja minimum från 15 till 50 kannor, stöter man på 
denna klippa, som ej låter sig undanrödjas så lätt. Hvar ligger val 
grunden för att just bestämma 50 kannor? Denna ligger endast deri, 
att man ansett, att en norm borde finnas. Jag tror för min del, att 
15 kannor ej är någon så liten qvantitet, som man velat påstå. Sjelf 
bär jag aldrig köpt 15 kannor på en gång och sällan mera än 3 till
4 kannor. o , , .

Man har talat här ganska mycket om den så kallade salningen; 
jag ber i det afseendet att få åberopa hvad Friherre Fock yttrat i 
sin reservation derom, det har för mig vant alldeles öfvertygande. 
Han har utredt humsom salning sannolikt skulle komma att torna- 
rande ega rum äfven om man bifölle den föreslagna förhöjningen till 
50 kannor. En talare har sagt, att ett medel mot salningen skulle 
ligga deri, att köparen bestraffades. Ja, han är redan straffbar. Kan 
det utredas, att den, som inköpt 15 kannor bränvin sedan lemnar ut 
detta på flera händer, så är lian straffbar, ty lian har handlat med 
bränvin, och det har han ej haft rätt till; vanligen sker emellertid 
utlemnandet så under hand, att lagen ej kan komma åt det. En för
höjning till 50 kannor skulle ovilkorligen medföra åtskilliga olägen-
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lanter för allmänheten. Por närvarande finnes det ej särdeles många 
minuthandlare; i min trakt, eller å Wikbolandet, kan jag ej påminna 
mig, att det finnes någon enda, och om de finnas, är det högst en 
eller två stycken. Jag har cirka 4 mil till Norrköping, dit jag får 
sända för att köpa mitt bränvin. Om jag nu skall köpa 50 kannor, 
och jag antager, att hvar banna bränvin väger nära lika mycket som 
en kanna vin, eller 6 skålpund, så gör det för 50 kannor 300 skålpund, 
eller 15 lispund. Om då personer vilja förse sig med något bränvin, 
som måste vara lofligt, då staten verkligen tillåter en sådan handel, 
och de behöfva mera än 20 tum eller kanna, så skulle de nödgas 
antingen å utskänkningsstället till förhöjdt pris köpa sitt behof, eller 
ock köpa 50 kannor, som uppgår till en tyngd, som för den, hvilken 
rardas med en häst, gör* nästan omöjligt att‘ hemföra flera saker å 
rasset. Jag frågar er, mine Herrar, motverka vi ej i sjelfva verke; 
hvad vi vilja åstadkomma? 1 samma stund denna lag antoges, skola 
mmuthandlarne uppblomstra. De kommuner, som hittills hållit emot 
minuthandlare och utskänkningsställen, kunna ej längre göra det; 
de, som hittills råd t, förmå ej längre städja det onda. Vi komma att 
rå minuthandlande i hvarenda socken, och, långt från att gagna, har man 
i stället skadat. Salningen blir då så mycket mindre förekommen som, 
sedan minuthandlandena blifvit så kringspridda, det för allmänheten 
onr så mycket vigare att sala. Tror man, att man kan skrifva en 
lag, som förekommer allt missbruk, bedrager man sig sjelf. Jag tror 
ej den dag ännu vara kommen, då en sådan lag skrifves, ej heller 
den menniska ännu född som gör det.

Då således förslaget ej tagit steget fullt ut och upphäft skilna- 
den mellan minutering och utskänkning, då, enligt hvad Friherre Fock 
ntredt i sin reservation, salningen ej genom den föreslagna förändrin
gen kommer att upphöra, och då deremot minuthandlandena skulle 
komma att uppblomstra, anser jag mig skyldig och pligtig yrka an
slag a det nu föredragna förslaget och bibehållande af det nuvarande 
stadgandet eller 15 kannor såsom minimum.

Grefve Mörner, Carl Göran: Det nu framlagda förslaget hu
ll01’ jag vara ett resultat af föreskriften i vår Biksdags-ordning, att 
Bevulnmgs-Utskottet skall vid hvarje riksdag gå igenom och tumma 
pa Bevillnings-förordningen. När Utskottet sträfvat med detta ar- 
aete, så ar det ju också klart, att Utskottet sedan vill framlägga 
något resultat deraf och gerna ser sina förslag af Kamrarne antagna. 
Det är en icke obetydlig tid, som hvarje år egnas åt dessa under
sökningar, hvilka ej föranledts af något för representationen kändt behof, 
utan blott äro en följd af grundlagens, föreskrift. Hvad beträffar det 
förslag, som nu framkommit, befinner jag mig på den ståndpunkt, att 
jag blåste förena mig. med den af Friherre Fock afgifna reservation 
och förekommer härvid en särskild omständighet, hvaruppå jag ber 
att få fästa uppmärksamheten. Jag hemställer nemligen huruvida 
uet kan vara meningen att stifta en lag, hvarigenom en särskild 
smugglmgspremie beredes våra göda vänner danskarne. I Danmark 
medgifves. drawback för bränvin, som exporteras, och det kan då 
Kanske bill va en ganska lönande affär att, under det bränvin ej i

Den 5 April. e. m.
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mark till Skåne införskaffa sådant i partier af 15 kannor. Af en 
person, som förliden sommar besökte Köpenhamn, hafva upplysningar 
mig meddelats, som synas ådagalägga, att det beslut vi häromdagen 
fattade angående nedsättning af tullen å maltdrycker ej var så sär
deles välbetänkt med afseende å våra svenska förhållanden. Under 
det att 25 buteljer svenskt Öl, införda i Danmark, derstädes draga 
en tull af 5 It:dr, skulle kannan Öl, importerad från Danmark på fat, 
vidkännas en tullafgift åt 2 öre, och Herrarne kunna då lätt räkna 
ut hvad det blir för innehållet af 25 buteljer. Jag känner ej när
mare till dessa förhållanden, men, på det vi ej nu i fråga om brän
vin måtte begå ytterligare ett dylikt misstag som det, hvilket synes 
hafva förelupit i afseende å maltdryckerna, anhåller jag att de. som 
äro mera bekanta med de danska förhållandena, måtte lemna erfor
derliga upplysningar om den inverkan, som höjningen af minimum 
för partihandel inom landet möjligen kan utöfva till befrämjande af 
bränvinsimporten från Danmark.

Den 5 April. e. re. *57

Friherre af Ugglas: Till den siste ärade talaren öfverlemnar
jag att närmare utreda den omständigheten, att genom bifall till 
denna punkt importen af bränvin från Danmark skulle underlättas. 
Det är för mig en hemlighet, men jag hoppas, att talaren vill gifva 
oss kännedom om förhållandet.

Olika åsigter kunna råda angående hvad i denna, fråga är an
geläget och behöfligt, men jag ber få erinra, att Bevillnings-Utskottet 
ej framkommit med detta förslag åt begär att, såsom en talare be
hagat säga, tumma på författningen. Förslaget framlades re
dan af den komité, som utarbetade den nuvarande bränvinslagstift- 
ningen, och jag tror icke, att man kan frånkänna denna komité sak
kännedom. Frågan har vidare behandlats af Sammansatt Utskott. 
Då motioner sedermera riksdag efter riksdag blifvit väckta i samma 
syfte, hade jag ej väntat nu få höra, att den tid. Utskottet användt 
till förslagets granskning, är bortkastad. o

Hvad sjelfva saken beträffar, ber jag få framställa en fråga till 
min ärade läskamrat, som nyss yttrade säg. Han sade, att han al
drig köpt 15 kannor på en gång, utan endast 5 kannor, och ej ens 
alltid det. Hvilken olägenhet kommer han att få om minimum nu 
höjes till 50 kannor. Jag förmodar, att han derföre ej kommer att 
köpa större qvantitet, utan fortfarande håller sig vid sina 5 kannor. 
För honom kan den ifrågasatta förändringen väl ej medföra någon 
olägenhet. _ ...

Hvad som för mig fortfarande är hufvudskälet att bifalla för
höjningen är, att det ovilkorligen ligger en obillighet oelp en orätt
visa deri, att den, som egen tillgång och förmåga, att på en gång 
kunna köpa ett större parti bränvin, skall få köpa det fritt från den 
konsumtionsskatt, som drabbar den mindre förmögne. Det är en 
orättvisa, som måste afhjelpas, och härtill kommer, att salning ovil
korligen förekomme lättare, om minimum vid partihandel sättes 
högre. Detta är en omständighet, som ej kan motsägas och som bör 
tala för bifall till Utskottets förslag.
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Hvad minimibeloppet beträffar, får jag öppet förklara, att blott 
Riksdagen vill ga i den riktning att höja det, så är mig likgiltigt, 
om det nu bestämmes till 30 eller 50 kannor, endast det gamla be
loppet ej bibebålles. Jag anhåller likvisst fortfarande om bifall till 
Utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(Trefven och Talmannen, att under densamma hade afgifvits följande 
yrkanden, nemligen: l:o att Utskottets förslag skulle bifallas: 2:o af 
Herr Häggström, att förslaget måtte antagas, med utbyte af orden 
“oO kannor11 emot orden “30 kannor;11 3:o att förslaget skulle åter
förvisas: samt slutligen 4:o att detsamma måtte afslås.

. . Härefter framställde Herr (trefven och Talmannen först propo- 
sition pa bifall till Utskottets förslag,, hvarvid svarades många nej, 
blandade med ja, sedermera proposition på detsammas antagande 
med den åt. Herr Häggström yrkade förändring, då svaren utföllo 
med många ja, blandade med. nej, vidare proposition på återremiss af 
föislaget, hvartill svarades nej, och slutligen på proposition afslag derå, 
hvilken proposition besvarades med många nej, blandade med ja-hvar
uppå och efter det proposition på bifall till förslaget med den af 
Herr Häggström yrkade ändring ånyo blifvit gjord samt med många 
ja, blandade med nej, besvarad, Herr (Trefven och Talmannen för
klarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Grefve Mörner. Oscar, begärde votering.

Efter det Herr (Trefven och Talmannen yttrat, att Kammaren 
nade att afgöra, hvilketdera af de öfriga yrkandena skulle utgöra 
kontrapropositionen vid den begärda voteringen, framställde Herr 
Grefven och Talmannen proposition derå, att afslag å Utskottets 
merberorde förslag skulle intagas i kontrapropositionen, och då der- 
vid svarades inånga ja och nej i blandning, förklarade sig hafva fun
nit ja öfvervägande.

. Sedan votering om kontrapropositionens innehåll äskats, uppsattes, 
justerades och anslogs följande voteringsproposition:

•‘Den, som vill att, vid blifvande votering om bifall till Bevill- 
nmgs-Utskottets förslag, till lydelse af § 1 i bränvinsförsäljnings- 
lagen med den förändring, att orden 50 kannor utbytas emot orden 
30 kannor, kontrapropositionen skall innehålla afslag å Utskottets 
förslag, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

. Vinner Nej,. beslutar Kammaren, att kontrapropositionen vid vo
teringen. skall innehålla bifall till Utskottets förslag, att minimibe
loppet vid partihandel med bränvin skall förhöjas till 50 kannor.
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Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—34.
Nej—48.

Härefter uppsattes, justerades och anslogs en så lydande vote
ringsproposition för hufvudomröstningen:

Hen, som bifaller Bevillnings-Utskottets förslag till lydelse af § 
1 i bränvinsförsäljningslagen med den förändring, att orden 50 kan
nor utbytas emot orden 30 kannor, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, bifalles Utskottets förslag oförändradt.

Vid denna voterings utgång hade rösterna utfallit sålunda:
Ja—59.
Nej—21.
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10:de punkten.

mom. a.

Friherre af Ugglas: Vid denna punkt har jag antecknat mig
såsom reservant och kommer att yrka afslag å densamma. Jag kan 
dock icke förneka, att här finnas verkligen skäl, som kunna tala för 
den föreslagna förändringen. Det förefaller orimligt, att, när man sät
ter minimum vid minuthandel till en half kanna, förbjuder man deri
genom en person att på ett minuthandelställe köpa en butelj bränvin, 
punsch och dylikt, utan han måste, för att ställa sig författningen 
till efterrättelse, köpa minst två buteljer. Det är som sagdt besyn
nerligt och kan lätteligen föranleda till att man köper mera än hvad 
man borde. Ur denna synpunkt tala många skäl, i synnerhet med 
afseende å städerna, för Utskottets förslag, och jag har hört många 
önskningar i detta hänseende. Men å andra sidan befarar jag, att 
genom en nedsättning af minimibeloppet till 20 tum man lätt kan af 
en mängd minuthandelsställen å landet skapa krogar, och det är för 
mig en stor betänklighet. Visserligen hafva åtskilliga reservanter 
sökt förekomma detta derigenom, att de vilja öfverlemna åt kommu
nerna att sjelfva bestämma, huruvida de önska en dylik nedsättning. 
Kommunerna skulle således få lagstifta i denna fråga med Konun
gens Befallningskafvandes tillstånd. Men äfven detta förslag är ej 
för mig fullt tillfredsställande. Man kan nemligen tänka sig, att en 
kommun anlägger en minuthandel i utkanten af sitt område, och 
derigenom kunna åter många olägenheter uppkomma för den an
gränsande kommunen, som icke har något att säga i afseende på 
anläggningen.



Jag tror. att man måste gå till väga med stor varsamhet, så att 
ej det, som man just vill förekomma, eller ökandet af krogarnes an
tal. befrämjas.

Öfverväger jag skälen för och emot, får jag bekänna, att de 
sednare för mig äro starkare och tvinga mig att för närvarande iakt
taga den varsamhet att ej understödja Utskottets förslag.

Jag vågar således anhålla att Kammaren ville afslå Utskottets 
förslag i förevarande punkt.

Grefve Wachtmeister. Hans: Äfven jag kan ej inse någon 
fördel af Utskottets förslag, utan fruktar tvärtom, att stora olägen
heter skulle följa af dess antagande. Vi hafva vid alla föregående 
riksdagar, då denna fråga förevarit, sökt vidtaga sådana steg, hvari
genom salning må förekommas, och det kan ej nekas, att den af 
Utskottet här föreslagna åtgärden skulle i hög grad underlätta sal
ning. Jag her få omtala ett förhållande, som egerrumi Carlskrona. 
Der finnes ett utskänkningsbolag, som på ett berömvärdt sätt full
gör sina åligganden i sedlighetens intresse och vidtagit den åtgärd, 
att på utskänkningsställena får bränvin ej utlemnas utan mat. I 
detta förhållande har ett undantag skett och det i den syftning, Ut
skottet föreslagit, nemligen att ordentligt folk må kunna förse sig 
med sitt behof utan att behöfva gå på krogarne.

Ett ställe har derför inrättats, som ej lemnar mat, men icke hel
ler mindre qvantitet bränvin än 10 tum till afhemtning. Men denna 
åtgärd, har enligt min och de flestes åsigt förfelat sitt ändamål och 
ledt till ett motsatt resultat. Ty det ordentliga folket är ett fåtal 
och de värsta bränvinssuparne samlas på detta 10-tumsställe, emedan 
de der ej behöfva besvära sig med att äta. Detta ställe har blifvit 
vanryktadt och välmeningen har således ej ledt till det önskade 
ändamålet. Samma förhållande tror jag skulle inträffa öfverallt om 
Utskottets förslag antoges.

Utskottets motiv anser jag ej heller vara öfvertygande. Vill 
eu ordentlig karl skaffa sig bränvin till sitt hushåll, men ej för egen 
det behålla 2 buteljer, så är det väl icke så svårt för honom att få 
tåg på en kamrat, som tager den ena buteljen, helst då man vet huru 
lätt salning går för sig ute på gatan.

På grund af hvad jag anfört anhåller jag om afslag å Utskottets 
förslag.

Grefve Sparre, Gustaf: I Utskottets betänkande finnes upp
taget huru 1853—18o4 årens Riksdag, då denna fråga först behandla
des, beslöt, att minsta försäljningsbeloppet vid minuthandel skulle 
utgöra f kanna, men att Kong!. Maj:t ändrade detta och stadgade ^ 
kanna. . Jag tror, att denna förändring ej var nyttig och ber få an
föra mina skäl derför. Jag vill då först göra en skarp skilnad mel
lan bruk och missbruk af bränvin. Bruket, det måttliga förtärandet, 
bär ej framkallat denna lagstiftning. Det är missbruket, som fram
tvingat densamma, och det är endast missbruket man har att afse 
vid de förändringar som föreslås.
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Minuthandeln och krogen iiro också af en väsendtligt olika ka
rakter. Den förra är egentligen afsedd för bruket, der „ får man en
dast köpa till afhemtning, ej till förtäring å stället. A krogen der
emot är förtäring å stället hufvudsak, der möta de dåliga exemplen, 
de lockande vännerna, der möter lasten och der är missbrukets närd. 
Jag tror derföre, att lagstiftningen ej går riktig väg, då den tvingar 
någon in på krogen och det gör den nu genom att stadga att den, 
som behöfver en mindre qvantitet än 50 tura, ej kan ertiålla den i 
minuthandeln, utan måste vända sig till krogen. Af detta skäl anser 
jag att den höjning af minsta försäljningsbeloppet kong!. Mai:t vid
tog 1854 ej var nyttig, liksom jag nu anser att eu nedsättning i mi
nimibeloppet icke kan verka annat än i sedlighetens intresse. Men 
jag har dock ej vågat taga steget fullt ut, då lag vet, huru mycket 
en sådan nedsättning på flera håll fruktas, och jag har derför i en 
reservation upptagit ett förslag, som för några år sedan förelåg 
Riksdagen. Det synes mig, att man å ena sidan ej behöfver frukta 
en nedsättning till 20 tum, endast den göres beroende af kommunens 
eget beslut och dess lämplighet sedan pröfvas af Konungens befall
ningshafvande, likasom man å den andra kan vara nöjd med att, 
om än på en omväg, vinna hvad man önskar.

Jag har hört klandras, att ett undantag göres i en undan
tagslag, men då i andra hänseenden man i första hand klimat åt 
kommunen att ordna bränvinsförsäljningen inom sitt område, bär jag 
äfven ansett man kunde lemna densamma, rättignet att yttra sig 
öfver hvilket lägsta försäljningsbelopp vid minuthandel den anser 
för kommunen lämpligast. Jag befarar ej några varlor deraf.

Det har yttrats, att man genom ett dylikt stadgande skulle töi- 
v an dia minutkandelsställena till krogar. dag tror ej så kominer att 
blifva, men om i värsta fall så skulle någorstädes ske. qvarstå!' dock 
förbudet mot förtäring på stället, och dermed får ej minuthandeln 
samma karakter som krogen utan blir alltid att föredraga framför 
densamma. Dessutom tror jag att på många ställen krogarne kommu 
att utbytas mot dylika utminuteringsställen.

Jag får derföre hemställa att Kammaren behagade antaga den 
af mig i min reservation föreslagna lydelse af 2 §, nemligen:

“Den, som erhållit rättighet att idka minuthandel med bränvin, 
får ej sälja mindre än en half kanna, dock att Kongl. Maj:ts Befall- 
ningshafvande, uppå framställning i stad åt stadsfullmäktige, ellei, 
der sådane ej finnes, af allmän rådstuga, och å landet åt kommunal
nämnd, med anledning af kommunalstämmans deröfver fattade beslut, 
eger, der sådant pröfvas lämpligt, stadga, att lägsta försäljning^- 
beioppet vid ifrågasatt minuthandel må nedsättas till \ kanna, eller 
20 kubiktum. Dylik framställning bör dock göras samtidigt med 
dem, som i 7 § 2 mom. och 14 § 2 mom. omförmäla*1'.

Herr von G eg erfe It: Det är icke min afsigt att yttra mig i 
hufvudsak en, men jag ber att få till Kammaren hemställa, att. \id 
det beslut, som härom kan komma att fattas, den tillagda meningen. 
“ej eller mindre belopp på något kärl utlemnamåtte få utgå. Det äi 
fullt riktigt, att i en lagstiftning, såsom den angående bränvin för
säljning, restriktiva stadgande!! meddelas, men de böra icke vara ar
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den beskaffenhet, att de utan minsta olägenhet kunna på fullt laglig 
väg Kringgås. Om berörda tillägg antages, så skulle, derest eu person 
jpa ett minutermgsatälie vill köpa 20 tum. och medhafva- två s. b 
Ualtbuteljer, åt hyilka ingendera rymmer beloppet, säljaren icke ega 
atV.W bränvmet på dessa buteljer, men val att lemna köparen 
r un.* 0C1 honom sjelf verkställa tappningen. Ett belopp

åt dU tum skulle icke kunna åt säljare utlemnas, derest ej köparen 
mecinade andra kärl än vanliga helbuteljer.

Jag hemställer om afslag på detta tillägg.

Den 5 April, e. m.

. _ Herr von K och: Utskottets ordförande har anfört de skäl, som 
tara lör och mot Utskottets förslag, och han har slutat med att anse 
de skal våga, mest, som tala mot förslaget, Ehuru han ganska opar
tiskt antört skälen, kommer likväl jag, när jag väger dem, till annat 
resultat .Jag kommer till det resultat, att det är en mycket stor 
olägenhet, att tolk på utminuteringsställena icke kunna få köpa 
mindre an eu half kanna. Detta föranleder dertill, att folk köpa 
mera an de verkligen behöfva och tänkt köpa, eller också att de gå 
till krögare. Om jag riktigt uppfattade samme talare, ansåg han 
den väsendthgaste . olägenheten af att antaga Herr Grefve Sparres 
reservation, om hvilken han också yttrade sig, vara den. att. skulle 
det bero på Konungens Befallningshafvande att, efter framställning 
i stad af stadsfullmäktige eller allmän rådstufva och å landet af 
Kommunalnämnd, med anledning af kommunalstämmas beslut, att 
un Jia me ad ela tillstånd, att det minsta beloppet i minuthandel finge 

nedsattas till 20 tum, så skulle det kunna hända, att en kommun 
straxt vid sm gräns till närgränsande kommuners förfång, tillstyrkte 
anläggningen af ett utminuteringsställe. För min del tror jag dock, 
att förfanget icke skulle blifva så stort, ty jag har ingenting så 
mycket emot utminuteringsställena, men deremot fruktar jag så mycket 
mera utskänkningsställena, krogarne, der det köpta bränvinet for
tares pa stället, ty det är der, som folk förstöra sig. Hvad som fås 
genom aihemtnmg verkar icke så skadligt och tran sådan afhemtning 
bor tolk icke hindras. En annan sak kan vara att svårigheter kunna 
mota att till fullo uttaga skatten, men som jag nyss antydde tror 
jag, hvad sjelfva sedlighetsfrågan angående bränvinssupandet beträffar, 
att det vore godt, om folk kunde få köpa hvad det behöfde till sitt 
hushall och fa taga sm sup hemma utan att gå på krogen. Fingo 
de hopa sitt bränvin på utminuteringsställena. kommo de på ställen, 
der bränvinet icke får förtäras på platsen, och sluppo frestelsen af 
dåligt sällskap Härmed tror jag mig också i väsendtlig mån hafva 
vederlagt hvad mm ärade kamrat på blekingsbänken yttrat om “tio- 
tumsstallena i Carlskrona. Om de misslyckats, är väl icke så under
ligt, ty de aro utskänknmgsställen, såsom man kan höra af sjelfva 
namnet: de äro krogar, fastän man behagat kalla dem tiotumsställen 
•i-ii- ic^e hålles mat. Det kunde vara mycket att säga om denna 
institutions laglighet och lämplighet i många afseende!!. Icke synes 
det mig hora väcka någon förundran, att folk icke köper sitt behof 
åt bränvin på utsbänkningsställen, då de der måste betala ett högre 
pris. som ar eu följd af den 15 öre högre skatt, som krögaren eller
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bolaget får betala för utskänkningsrättighet än för utminuteringsrätt. 
Då går man naturligtvis heldre till ett ställe, der skatten är mindre, 
der det är en vida behagligare rörelse och som icke medför hvad 
krogrörelsen vanligen åstadkommer, en viss grad af mist re. Jag har 
i afton börjat med att föreslå att vid reform i denna lagstiftning 
beträda skattevägen, men då detta icke lyckats, anser jag det vara 
bäst att hålla åt krogarne.

Visserligen skulle jag för min de! helst önska ett allmänt stad
gande, men då jag sett, att så många af denna Kammares ledamöter 
i Utskottet förenat sig om Herr Grefve Sparres reservation och man 
också derigenom tyckes på ett tillfredsställande sätt kunna lugna 
landsförsamlingarne, som isynnerhet äro intresserade af lagstiftningen 
och som enligt nämnde reservation få makt att helt och hållet hindra 
sådan utminutering af 20 tum och att således bibehålla det närvarande 
minimum, en half kanna, allt efter som dem lämpligast synes, så får- 
jag tillstyrka bifall till samma reservation. Det förundrar mig, att 
öfverståthållaren i afton saknas på sin plats, ty jag vet att han 
förut mycket Urat för att myndigheterna här i Stockholm skulle 
erhålla en sådan rätt, som den reservationen dem tillägger, och jag 
hade derföre väntat mig, att han jemväl nu här skulle drifva samma 
åsigter. Jag tror också, att det icke skadar, om mani ett land, med 
så stor utsräckning som Sverige, i lagen fäster något afseende vid 
olika lokala förhållanden.

Mot sjelfva redaktionen af reservationen kunde man möjligen 
hafva några anmärkningar att framställa; men man bör dock dervid 
icke fästa så mycket afseende, emedan Kongl. Maj:t vid författningens 
promulgerande kan verkställa en omredigering.

Herr Bennich: Kedan har jag så många riksdagar haft till pligt 
att deltaga i behandlingen af denna fråga, att den för mig till slut 
nästan börjar blifva litet tråkig. Jag skall icke heller lägga mig 
mycket uti diskussionen, men jag bör dock anmäla, att jag inom 
Utskottet delat den åsigt, som är uttalad i reservationen. Det är 
samma åsigt, som jag för några riksdagar sedan i en reservation 
tillät mig underställa Ivamrarnes pröfning och som då inom denna 
Kammare rönte erkännande, ehuru man förklarade, att man icke 
ansåg sig beredd att för ögonblicket besluta en så ny och obestämd 
lagstiftning, hvarigenom minimum kunde bestämmas på ett ställe 
till ett och på ett annat ställe till ett annat minimibelopp. Denna 
olägenhet tror jag dock i sjelfva verket icke betyder någonting, tv 
då kommunalmyndigheterna hvar och en på sin plats böra vara i 
tillfälle att bäst pröfva livad som för deras ort må vara lämpligast 
samt vederbörande länsstyrelser eller Ofverståthållare-embetet i Stock
holm derefter får ytterligare pröfva, huruvida det är med ordning och 
allmänt gagn förenligt att medgifva ett undantag från den allmänna 
regeln, så synes mig detta vara att vida föredraga framför den uni- 
formité, på hvilken man vid föregående riksdagar så strängt hållit.

En talare på östgötabänken, Herr Ordföranden i Bevillnings
utskottet, bar mot förslaget, att minimum skulle kunna nedsättas till 
20 tum, anmärkt, att, genom en så beskaffad nedsättning i förening
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med inrättandet af ett utminuteringsstälie i utkanten af en landt- 
kommun, angränsande kommuners intressen komme att trädas för 
nära. Ja, det vore möjligt, om lagen ovilkorligen stadgade att mini
mum skulle blifva 20 tum, men då föreskriften endast är vilkorlig 
och då Konungens Befallningshafvande, som har att i sista hand 
pröfva, huruvida minimum bör till ett sådant belopp nedsättas, väl 
icke lärer vara obekant med förhållandena inom de kommuner, som 
närmast gränsa intill dem, der utminuteringsstället kunde komma i 
fråga, samt är i tillfälle att inhemta underrättelser från vederbö
rande, underlydande polisbetjening i orten, så kan jag icke se 
annat än att" Konungens Befallningshafvande skall kunna med full 
sakkännedom afväga, om den äskade nedsättningen är till skada 
eller gagn för den kommun, der utminuteringsstället skulle inrättas 
äfvensom för de angränsande kommunerna. Det vore efter min tanke 
i allmänhet nyttigt, om kommunerna finge utöfva så mycket infly
tande som möjligt på ordnandet af denna angelägenhet, och då 
restriktionerna i denna lagstiftning icke åsyfta något annat än att 
befordra ordning och sedlighet, måste väl detta anses ligga kommu
nerna sjelfva närmast om hjertat.

Den anmärkning, som en talare på smålandsbänken gjorde mot 
Utskottets förslag, anser jag vara fullt befogad, men deremot träffar 
denna anmärkning icke reservationen, der någon föreskrift om tapp
ningen på ett kärl icke är intagen; och föreställer jag mig derföre, 
att den stränge lagläraren mycket väl skall kunna antaga reserva
tionen, ehuru han på goda grunder förkastat Utskottets förslag.

Jag instämmer med dem, som yrka bifall till Herr Grefve 
Sparres reservation.

Herr Hammar: Såsom Kammaren behagade finna, har ingen
enda af Utskottets ledamöter från Första Kammaren instämt i Ut
skottets förslag till ändring i ifrågavarande afseende, utan hafva de 
alla deremot reserverat sig. För min del har äfven jag deltagit i 
denna reservation, enär jag ansett, att det skulle vara ganska hårdt, 
om kommunerna i allmänhet påtvingades en lag, som nedsatte mini
mum vid minuthandel till 20 tum. Om detta förslag antoges, tror 
jag, att det på många ställen, synnerligast i landsortsstäderna, der 
minuteringsrättigheten utbjudes på auktion, skulle verka mycket för
derfligt, och att vi skulle få krogar nära nog i hvarenda handelsbod; 
Man har från många ställen hört klagomål öfver den olägenhet, som 
uppstår deraf, att förbrukaren icke får förse sig med mindre qvan
tum än en half kanna vitan att hänvisas till utskänkningsställena. 
Detta gäller emellertid, efter min tanke, hufvudsakligen andra spi
rituösa drycker än bränvin, det vill säga konjak, romm och punsch; 
och nekas kan väl icke heller, att det för mången förbrukare äfven 
af bränvin är hårdt att nödgas köpa en half kanna, då han icke be- 
höfver mera än en fjerdedels. Till följd deraf tror jag, att man utan 
våda skulle kunna öfverlemna åtgörande! af denna sak till kommu- 
norna sjelfva; ty de .måste val häst inse sitt eget val, och att så
ledes den nu varande föreskriften fortfarande borde blifva lag, men

att
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att undantag kunde göras för de kommuner, som sadant önskade. 
På det att emellertid icke detta måtte missbrukas af kommunerna, 
hafva reservanterne trott sig öfverlemna en ytterligare pröfning af 
förhållandena till Konungens Befallningshafvande. Om en kommun 
enhälligt önskar en nedsättning och denna nedsättning hos. Konun
gens Befallningshafvande begäres af i stad stadsfullmäktige eller 
allmän rådstufva och å landet kommunalnämnden efter beslut å kom
munalstämma, så kan man väl knappast föreställa sig, att en sådan 
ansökan skulle af Konungens Befallningshafvande afslås; men om 
deremot starka protester inom kommunen höjdes och skäl kunde 
förefinnas derför, så vore det godt, att det funnes en myndighet, 
som egde rättighet att afstå ansökningen.

För min del får jag, på grund af hvad jag nu påpekat, ansluta 
mig till den mening, som i reservationen är angifven, och anhåller 
jag, att Kammaren måtte bifalla samma reservation.

Grefve Wachtmeister, Hans: Min kamrat på blekingsbänken 
yttrade nyss, att han för sin del icke hade stora betänkligheter mot 
utminuteringsställena, men aft han deremot egentligen fruktade för 
utskänkningsställena och kroglifvet. Jag delar icke alldeles hans 
tankar, ty jag hyser ganska stora betänkligheter mot missbruket på 
de förra ställena. Hvad kroglifvet beträffar, så är det visst en mycket 
ledsam sak, men det kan isynnerhet i städerna öfvervakas af de 
borgerliga myndigheterna, då deremot det kroglif, som egen rum 
under bär himmel och som icke kan öfvervakas, medför de värsta 
följder. Detta är kanske mindre märkbart för en landtbo än för 
stadsboen, som dagligen är i tillfälle att se, huru genast pa, morg- 
narne först en person infinner sig vid minuteringsstället och inväntar 
någon annan, som kommer dit i samma syfte, och sedan dessa båda 
invänta en tredje eller kanske till och med en fjerde, tills de blifva 
så många att de kunna köpa sina 50 tum. Sedan de fått sitt brän
vin, gå de in på någon närbelägen gård, och der förekommer ett fullt 
okontrolleradt supande. Detta supande har fullt lika vådliga följder, 
som supandet på krogarne, åtminstone der dessa äro så väl organi
serade, att bränvin icke får intagas utan mat. Såsom exempel på 
dylik slipning under bar himmel nämnde jag de så kallade tiotums- 
ställena i Carlskrona. Min kamrat yttrade om dessa, att de icke 
voro utminuteringsställen, utan utskänkningsställen. Ja det är en 
sanning, men den omständigheten, att ehuru folk der far betala sitt 
bränvin dyrare än på utminuteringsställena, dessa tio tumsställen än
dock äro talrikt besökta, visar bäst, att det är farligt att bereda 
lättnad till salning. Folk går nemligen heldre på utskänknings
ställena, der de få köpa ett mindre qvantum, än på utmmutenngs- 
ställ 0xi ci

Hvad beträffar den reservation, som är.afgifven af Herr Grefve 
Sparre och som afser att åt kommunalmyndigheterna och i sigta hand 
Konungens Befallningshafvande skulle, öfverdemnas att pröfva, huru- 
vida nedsättning i minimum under vissa förhållanden må ega rum, 
så medgifver jag, att den har åtskilligt, som talar för sig, men för 
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min del vill jag icke tillstyrka bifall till densamma; ty om Konun
gens Befallningshafvande får en sådan beslutanderätt, blifver den 
nära nog utan all betydelse, ty man kan väl knappast föreställa sig 
annat än att kommunalmyndigheterna skola sjelfva bäst inse sina 
respektive kommuners fördelar, och Konungens Befallningshafvande 
af sådan anledning får ganska svårt att i sitt beslut afvika från 
kommunalmyndigheternas tillstyrkande. Å andra sidan kan man 
emellertid icke förneka, att vi hafva eu bedröflig erfarenhet af, att 
i allt hvad bränvin rörer mer än i andra fall göra sig gällande åt
skilliga intressen äfven inom kommunalstyrelserna, en omständighet 
som i många fall minskar förtroendet till dessa styrelsers klarsynthet 
i dylika frågor. Jag tror med ett ord att detta öfverlemnande af 
pröfningen till Konungens Befallningshafvande icke vore lämpligt, 
och för min del får jag fortfarande yrka afslag.

Herr De Maré: Den åsigt, som en ärad ledamot af denna 
Kammare, reservant mot Utskottets förslag i den föredragna punkten, 
framlagt för Kammaren, tål. rätt väl att tänka på. Med honom är 
jag ense om, att det beträffande många af våra ekonomiska lagar 
vore lyckligare, om kommunerna — de må vara större eller mindre 
-—- hade litet mera inflytande än de nu hafva. Sålunda tror jag, att 
det vore ganska helsosamt om, i frågor om stängselskyldighet och 
jagtlagar med mera, der^ verkligen de lokala förhållandena, som äro 
så^ olika inom landet, måste medgifvas vara af största betydelse, de 
större kommunerna, landstingen, finge rättighet att mera gifva sina 
åsigter tillkänna, och derpå vid lagstiftningen något afseeende fasta
des; men huruvida något sådant kan eller bör tillämpas i en fråga, 
sådan som denna, tillåter jag mig betvifla. Jag tror nemligen, att 
då det är fråga om hvilken qvantitet, som bör vara minsta beloppet 
tör försäljning vid utminutering, kommunalstämma på landet och 
stadsfullmäktige eller rådstufva i stad svårligen kunna andraga några 
skal, som. tydligen ådagalägga, att hvad som är lämpligt för en 
kommun icke är lämpligt för den närmast liggande kommunen. 
Skulle omständigheterna kunna vara så olika inom två kommuner, 
att 20 tum vore lämpligast^ på det ena. och 50 tum på det andra 
stället, sa tager jag för gifvet, att befolkningen på gränsen gick 
öfver från den ena kommunen till den andra för att förskaffa sig 
den mindre qvantiteten, då medel saknades att köpa den större. 
•Jag.kan således omöjligen antaga, att denna reservation är en lycklig 
lösning af frågan. Betraktar jag då hvilket som vore att föredraga, 
afslag pa Utskottets betänkande, eller bifall dertill, så tror jag att 
man måste eikänna, att om, såsom här allmänt blifvit sagdt och 
omsagdt, lagstiftningen i denna angelägenhet bör gå i sedlighetens 
intresse måste man. lemna företrädet åt Utskottets förslag, ty då 
här är fråga om rättigheten att köpa bränvin på utminuteringsställen 
der således icke någon förtäring på platsen får komma i fråga, kali 
det icke anses vara i sedlighetens intresse, att folk måste köpa hem 
eu större qvantitet, då de kunde nöja sig med en mindre, i fall det 
vore tillåtet att köpa den. Jag har kanske icke mycken utsigt att 
vinna bifall till Utskottets förslag, men som jag icke är alldeles

Sem 5 April, e. in,



Der. 5 April, e. m. 467

ovan vid att icke vinna bifall till det jag önskar, tager jag mig 
emellertid friheten anhålla om bifall till Utskottets förslag.

Hvad beträffar den anmärkning, som en ärad ledamot här fram
för mig framställt derom, att Utskottets förslag vid tillämpningen 
skulle blifva alldeles outförbar!, emedan det icke finnes några bu
teljer, som rymma precist den qvantitet, hvarom bär är fråga, så 
vill jag dervid icke fästa något särdeles afseende. Skulle det blifva 
bestämdt, att 20 tum skall vara minimum för försäljning vid minu
tering, så ligger det alldeles för mycket i glasbrukens intresse att 
tillverka sådana kärl, som vore lämpliga, för att det skulle kunna 
dröja länge, innan de blefve tillgängliga. Jag är öfvertygad, att 
specielt den ärade talaren anser det vara en förtjenst, att lagstift
ningen i denna fråga uteslutande går i sedlighetens intresse, och jag 
tror, att man bäst befordrar sedligheten, om man bifaller Utskottets 
förslag, derom jag tillåter mig anhålla om proposition.

Herr Faxe: Lika med den ledamot af Kammaren, som först
yttrade sig, har jag hyst tvekan, hvilket vore det rätta i denna fråga. 
Jag är af något motsatt åsigt med landshöfdingen i Blekinge i så 
måtto, att om Utskottets förslag afsetts ^att gälla blott inom stä
derna, så skulle jag ingenting halva emot förändringen, men då för
slaget afser äfven landet, måste jag motsätta mig detsamma. Försla
get skulle nemligen ovilkorligen på landet leda till anläggning af 
mångfaldiga utminuteringsställen, som slutligen blefve krogar, ty 
ehuru man måste köpa 20 tum, så möter det dock ingen svårighet 
för 3—4 personer att skjuta tillsammans det för inköpet erforderliga 
penningebelopp, och sedan de väl fått bränvinet, sätta de sig straxt 
utanföre försäljningsstället att förtära detsamma.

Hvad angår Herr Grefve Sparres reservation, så må jag bekänna, 
att mitt förtroende till kommunerna i detta afseende icke är myc
ket stort. Jag har sjelf erfarenhet utaf huru slapphändta de kunna 
vara, när vissa intressen göra sig gällande. Jag tror således, att 
om man tilläte dem att nedsätta minimum för minuthandel, så skulle 
detta icke allenast föranleda de maktägande inom kommunerna 
att förmå dessa att icke allenast medgifva inrättandet af sådana 
utminuteringsställen, utan äfven att nedsätta minimum till det 
möjligaste lägsta beloppet. När ansökningen sedan kommer till 
Konungens Befallningshafvande, hvad annat skal för afslag skall väl 
Konungens Befallningshafvande då anföra, om Konungens Befallnings
hafvande icke är stämd för nedsättningen, än att åberopa öfverty- 
gelsen derom., att en dylik nedsättning i allmänhet är onyttig. Om 
Konungens Befallningshafvande således afslår ansökningen, står det 
emellertid sökanden öppet att deröfver klaga. Yi hafva redan eu 
mängd obestämda författningar, t. ex. den angående rättigheten att 
försälja vin. och det inträffar oftast, att då klagan föres öfver Ko
nungens Befallningshafvandes beslut, hvarigenom af kommunalmyn
digheter förordad ansökning om dylik rättighet blifvit afslagen, ogil
las Konungens Befallningshafvandes utslag.

För min del anhåller jag om afslag å Utskottets betänkande i 
denna del.
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Herr von Stockenström: Bevillnings-Utskottet har, vid afgif
vande af' detta förslag, utgått från den åsigt, att man genom försla
gets antagande skulle afleda den mindre bemedlade förbrukaren af 
bränvin från det moraliskt skadliga kroglifvet. Om också detta kunde 
blifva händelsen i städerna, der både minuthandels- och utskänknings- 
ställen finnas, så blir det säkerligen icke förhållandet på landet, det 
sådana olika slags försäljningsställen mera sällan äro inrättade på 
samma plats. På landet skulle deremot minuthandelsställena för
vandlas till krogar, och jag kan icke instämma i Utskottets yttrande, 
att, genom det tillägg i 3:e paragrafen, att det bestämda minimibelop
pet icke skulle få å mera än ett kärl utlemnas, de farhågor för mi- 
nuthandelsställenas urartande till krogar, Indika tillförene hufvudsak- 
ligast blifvit åberopade såsom skäl för en nedsättning sådan som den 
föreslagna, böra vara häfda. Otvifvelaktigt är det val, att om på 
minuthandelsställena ett så ringa qvantum, som 20 tum, Ange för
säljas, tilloppet till dessa ställen skulle komma att ökas, då i följd 
af den lägre skatt, som betalas för minuthandeln, bränvinet der kan 
utlemnas till billigare pris. och detta tillopp skulle ökas så mycket 
mera, som det är myciset lättare att hafva en liten sparpenning till 
hands än en större, om man ens kan tala om, att man behöft spara, 
för att komma i tillfälle att köpa detta ringa qvantum. Man säger 
visserligen, att förbudet att få köpa mindre än 50 tum skulle vara 
obilligt och skadligt, emedan man derigenom skulle nödgas köpa 
mera än man verkligen behöfde. Det är likväl mycket möjligt, att 
just derigenom att man icke fick köpa mindre, så afhölle man sig 
helt och hållet från att köpa, då man deremot, om det blefve tillåtet, 
så mycket säkrare komme att förse sig med den mindre qvantiteten. 
Bränvinet får visserligen icke förtäras på stället på minuthandels
ställena, men det oaktadt är det ingenting som hindrar, att minut
handelsställena blifva snart sagdt krogar, ty det vet man val, att 
det går ganska lätt för sig att förtära det köpta i granskapet af 
dessa ställen. Då Särkilda Utskottet vid 1853—1854 årens riksdag- 
behandlade denna fråga, framställdes åtskilliga meningar, huru be
loppet af den minsta till försäljning tillåtna qvantiteten .skulle be
stämmas. Utskottets första förslag gick ut på, att på minuthandels
ställena icke skulle få försäljas mindre än på landet en kanna och i 
stad en fjerdedel. Utskottet yttrade dä. hvad som äfven i närva
rande stund bör hafva full tillämpning: “Dessutom kan icke nekas,
att om äfven på landet så litet qvantum som en fjerdedels kanna 
finge försäljas på minuteringsställe, skulle svårligen någonsin kunna 
hindras, att det köpta förtärdes i närmaste granskapet, och minut- 
handelsstället vore i sjelfva verket till utskänkningsställe förvand- 
ladt, hvilken olägenhet är vida mindre att befara i stad, der polis 
och allmänna uppmärksamheten långt mera förmå bevaka hvad utom 
hus företages". Detta var hvad Utskottet då ansåg blifva följden af 
att minimum sattes till { kanna, men erkännes giltigheten af denna 
åsigt, hvilken lagstiftaren då godkände, så måtte den hafva ännu 
mera skäl för sig, om minimum uedsättes ända till 20 tum. Jag kan 
således icke instämma med Utskottet, men jag kan icke heller in
stämma med de öfriga reservanterne. Jag tror nemligen, att genom



Den o April, e. m.

ett sådant förslag, som det i reservationen intagna, skulle kunna 
föranledas de största obehag och strider inom kommunerna. Jag 
föreställer mig också, att, på sätt en landshöfding nyss ådagalagt, 
mycket obehag derigenom skulle tillskyndas Konungens Befallnings
hafvande, som skulle vara den bemedlande i dessa tvister och den 
beslutande myndigheten; och derjemte är jag fullt förvissad om, att 
de kommuner, som voro belägna i granskapet af den plats, der ett 
dylikt minuthandelsställe vore i fråga att inrättas, ganska ofta skulle 
blifva missnöjda, om en sådan nedsättning blefve bestämd för en i när
heten belägen kommun, och detta till och med utan att de angrän
sande kommunerna varit i tillfälle att yttra sig öfver saken och der
emot protestera. Icke heller är jag fullt öfvertygad om, att kommu
nerna i detta fall alltid skulle inse sitt eget intresse och göra huf- 
vndsakligt afseende på ordning och sedlighet.

Med anledning af dessa betänkligheter och farhågor kan jag icke 
annat än afstyrka äfven reservationen, och det yrkande jag således 
tillåter mig bär framställa är, att paragrafen måtte förblifva oför
ändrad.

Friherre af Ugglas: Skulle Kammaren vilja bifalla något af de 
förslag Rom blifvit framställda, så tror jag, att Kammaren borde 
bifalla” Utskottets förslag och icke reservationen. Jag skall seder
mera återkomma till Utskottets förslag, men ber att nu först få uppe
hålla mig något vid reservationen. Förutom de svårigheter, som 
blifvit framhållna i afseende på pröfningen af olika ansökningar, ber 
iae att få ytterligare framhålla åtskilliga andra omständigheter, 
hvartill antagandet af reservationen skulle leda. Jag föreställer mig 
t ex. att inom en socken eller heldre inom en stor stad. der det kan 
finnas mer än ett utminuteringsställe, vederbörande kommunalmän 
kunna intressera sig mera för den ena handlanden än för den andra. 
Kommunalstämman föreslår af sådan anledning att minuthandlaren 
K. N. får minutera ut bränvin till och med i så små qvantiteter som 
20 tunn men att de öfriga icke få sälja mindre än 50 tum. På detta 
sätt skulle inom samma kommun samma slags försäljning åstadkom
ma väsendtligen olika fördelar, ty det är alldeles uppenbart, att den, 
som får rätt att sälja 20 tum, får flera kunder än den, som icke får 
sälja mindre än 5Ö. Således skulle derigenom en verklig orättvisa 
kunna begås mot vissa idkare af samma näring, och jag tror, att 
detta är ännu ett skäl, som tål att tagas i betraktande innan man 
bifaller reservationen.

Ytterligare ber jag få fästa uppmärksamheten pa, att reserva
tionen innehåller, att framställningen om nedsättning af minimum till 
20 tum skall göras samtidigt med den anmälan om försäljnings- 
rättigheter som enligt 7 § 2 mom. eger rum. Denna anmälan skall 
tillika innefatta tiden för hvilken personer föreslås erhålla rättighet 
att idka utminutering, och tillståndet meddelas i allmänhet för tre ar. 
Om nu en person i sammanhang med rättigheten att få utminutera 
bränvin skulle erhålla tillstånd att försälja så små qvantiteter. som 
20 tum, så skulle väl också detta tillstånd meddelas för en tid af 
tre år. Inträffade emellertid under tiden omständigheter, som gjorde.
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det ensidigt, att det gifna tillståndet måtte upphöra, huru skulle väl 
detta kunna åstadkommas ? Visserligen har åt Konungens Befallnings- 
hafvande blifvit lemnad rättighet, att, der oordningar inträffa, indraga 
tillståndet, men vi, veta, huru svårt det i detta afseende är att 
indraga en utskänkningsrättighet. Jag tror, med ett ord. att denna 
rättighet att göra undantag kan komma att medföra stora olägen
heter.

Hvad sjelfva saken i öfrigt beträffar, så tror jag. att om man 
kunde göra skilnad mellan stad och land, så vore det kanske icke 
så betänkligt att bifalla Utskottets förslag: men då detta icke låter 
sig gorå, så måste jag, med den erfarenhet jag i detta hänseende kan 
ega från landsbygden, förklara, att jag skulle anse det vara ett bland 
de betänkligaste beslut, som här någonsin blifvit fattade, att ned
sätta detta minimum för utminutering till 20 tum och derigenom 
åstadkomma en hel massa krogar.

Jag tror således, att Bevillnings-Utskottets förslag i detta afse
ende icke bör af Kammaren bifallas, liksom jag icke heller kan un
derstödja reservationen, och yrkar jag derföre afslag å denna punkt.

Herr Brun: Ehuru jag är af olika åsigt med den siste talaren,
så vill jag likväl icke underlåta att uttala mm ringa mening i denna 
punkt och jag gör det i full öfvertygelse, att denna min åsigt är 
riktig. Då det är ett faktum, att så kallad salning eger rum vid 
bränvinsminutering, så synes mig Utskottet hafva haft ett ganska 
vigtigt skäl att söka förekomma detta onda och deraf följande de
moralisation. Det är vidare ett faktum, som torde vara käudt af 
ganska många, att derigenom att folk tvingas att köpa h kanna på 
utminuteringsställena så köpa de ofta mera än de annars skulle önska 
och behöfva, i fall de eljest kunna anses hafva något behof i dylikt 
afseende. När de två olägenheter, som jag nu framställt, kunna 
undvikas, nemligen att förhindra den så kallade salningen och för- 
hindra ett öfverflödigt förtärande af bränvin, så anser jag det vara 
skal att antaga ifrågavarande paragraf. Det är naturligt, att den 
som är begifven på starka drycker och köper i kanna i stället föl
en ijerdedels. han slutar icke förr än han förtärt den halfva kannan.

På dessa skäl yrkar jag. att Utskottets förslag af Kammaren 
antages.

Herr Caspersson: Eu föregående talare har yttrat, att den 
lagstiftning, som nu ifrågasattes, bör vidtagas i sedlighetens in
tresse. Jag är fullt öfvertygad om, att det icke är någon i denna 
Kammare, som icke delar denna åsigt, men deremot kan det vara 
skilda meningar om, hvad som närmast befordrar sedligheten. Det 
torde vara mycket svart att på teoretisk väg komma till öfver
tygelse derom, utan jag tror att vi få taga tillflykten till erfaren
heten. Den erfarenhet jag har i detta fäll är att redan den qvan
titet, som nu utgör minimum vid utminutering, ofta föranleder till 
missförhållanden. Det är ganska vanligt, att ett sällskap skickar 
in en person för att köpa en half kanna bränvin, och sedan de fått 
detsamma, supa de ur det i närmaste portgång. Min erfarenhet är
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således helt och hållet öfverensstämmande med den åsigt som i detta 
fall blifvit yttrad af en talare från Blekinge.

Huru Utskottet kunnat komma till sina olika förslag i truga om 
partiförsäljning och minutfförsäljning är för mig alldeles obegripligt. 
Utskottet har sagt. att det icke vill tillåta en så ringa partiförsälj
ning som 15 kannor, emedan den förorsakar salning, och har Utskot
tet derför betydligt höjt detta qvantum för att förekomma salning; 
men har höjandet af minimum en sådan verkan, då det är fråga om 
partihandel, så har det väl samma verkan, då .det är fråga om ut
minutering- Jag kan icke finna annat än en principiel motsägelse i 
de två förslag, som utgått från Utskottet. , ,

Då jag är öfvertygad, att bibehållandet af vårt nuvarande stad
gande bäst befordrar sedligheten, så får jag yrka afslag å Utskot
tets förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att under densamma hade afgifvits följande 
yrkanden, nemligen:

Do) att Utskottets ifrågavarande förslag måtte bifallas;
2-o) af Grefve Sparre, att Kammaren skulle besluta, att den, 

som erhållit rättighet att idka minuthandel med bränvin, ej finge 
sälja mindre än en half kanna, dock att Kong!. Maj-ts. Befallnings- 
hafvande, uppå framställning i stad af stadsfullmäktige eller, der 
sådane ej funnes, af allmän rådstuga, och a landet af kommunal
nämnd, med anledning af kommunalstämmans deröfver fattade beslut, 
egde der sådant pröfvades lämpligt, stadga, att lägsta försäljnings- 
beloppet vid ifrågasatt minuthandel skulle nedsättas till 1 kanna 
eller 20 kubiktum; och borde dylik framställning göras samtidigt 
med dem, som i § 7 mom. 2 och § 14 mom. 2 omförmältes, samt

3:o) att Utskottets förslag skulle af Kammaren alslås.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först propo
sition på bifall till Utskottets förslag, hvarvid svarades många nej, 
blandade med ja, sedermera proposition på antagande af Grefve 
Sparres förslag, då svaren likaledes utföllo med många nej, blandade 
med ja, och slutligen proposition pa afslag å momentet, hvilken pro
position besvarades med många ja. blandade med nej; och förkla
rades ja nu hafva varit öfvervägande.

Herr von Koch begärde votering.

Efter förmälan, det Kammaren borde afgöra, hvilkendera af de 
öfråga yrkandena skulle utgöra kontrapropositionen vid den blif
vande voteringen, framställde Herr Grefven och Talmannen propo
sition derå, att bifall till Utskottets förslag skulle intagas i kontra
propositionen, och då dervid svarades många ja, blandade med nej, 
förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Dea 5 April, e. m.
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, M1 Hell Bennich yrkade, att votering om kontrapropositionens inne
hall skalle ega rum, till följd hvaraf uppsattes, justerades och an
slogs en sa lydande voteringsproposition:

Den 5 April, e. m.

Den, som vill, att vid blifvande votering om afslag å mom. a 
åt 10:de punkten i Bevillnmgs-Utskottets Betänkande N:o 4, kontra
propositionen skall innehålla bifall till samma moment, röstar

Den, det ej vill, röstar
Ja;

Nej;

r-, Nei> antages såsom kontraproposition vid voteringen det i
Grefve Sparres reservation framställda förslag.

,, Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—42.
Nej—18.

Uppsattes, justerades och anslogs följande 
iör xmivaaomröstningen:

Den, som afslår mom. a. i 10:de punkten af 
tets Betänkande N:o 4, röstar

voteringsproposition

Bevillnings-Utskot-

Den, det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, bifalles momentet.

Vid denna voterings utgång hade rösterna utfallit sålunda:

J a—49.
Nej—17.

Mom. b.

ställfn hi inom ^fgl a Da„Kam”a en nyss afslagit Utskottets hem
ställan i mom. a), ar deraf en följd, att äfven mom. b) bör afslås 
hvarom jag således får anhålla om proposition. f

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet afslogs.

Mom. c. jemte §§ 2 och 3 i föror dning sfär slag et.

den Sfi??ilt0n’ Hngo Bengt Archibald: Med anledning af 
den forandrade bestämmelse, Utskottet velat inrymma i § 2, har äfven 
en klandring blifvit företagen i § 3; men då Utskottets förstnämnda
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förslag blifvit af Kammaren afslaget, anhåller jag, att §§ 2 och 3 
måtte bibehållas oförändrade.

Friherre af Ugglas: Då mom. c., jemte det deri hem ställes om för
ändrad lydelse af §§ 2 och 3, tillika innehåller^ svar på några väckta 
motioner, hemställer jag om proposition derå, att Kammaren, med 
godkännande af Utskottets yttrande i afseende å motionerna, måtte 
afslå Utskottets hemställan i öfrig!

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes proposition derå, att 
Kammaren, med bifall till Utskottets hemställan i öfrigt, skulle afslå 
Utskottets förslag till förändrad lydelse af de ifrågavarande para
graferna; och blef denna proposition med ja besvarad.

11:te 'punkten.

lista mom.

Herr von Koch: På det Kammarens tid icke onödigtvis må upp
tagas, får jag nämna, att jag icke kommer att framställa något yrkande 
med afseende å denna eller nästföljande punkter.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet bifölls.

2:dra mom.

Bifölls.

12:te—16:de punkterna.

Biföllos.

Den fortsatta föredragningen af betänkandet uppsköts till nästa 
sammanträde.

Den 5 April, e. na.

Kammaren åtskiljdes kl. 10 e. m.

in fidem 
O. Brakel.


